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SRPSKI FILMSKI FESTIVAL ^IKAGO
Po{tovani ljubitelji filma,

S obzirom na i dalje nestabilnu situaciju zbog kovida 19
prinudjeni smo da Srpski filmski festival ^ikago  pomerimo za kraj

godine, to jest prvi vikend u decembru, kada se redovno odr`avao.

Pose}enost je uvek velika i zato `elimo da se 
festival odr`i u potpuno sigurnim i bezbednim uslovima 

za sve posetioce i goste festivala.

A do tada nam ostajte u zdravlju!

Odbor Srpskog filmskog festivala ^ikago.
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U SSE]ANJE NNA PPUPINA IIDVORSKOG
U petak Marta 12. 
u prostorijama Srpske Narodne Odbrane
5782 N Elston odr`a}emo komemoraciju

Mihajlu Pupinu, na{em osniva~u i prvom
predsedniku. 
Ukoliko ne pronadjemo lokalno izlaga~a
prikaza}emo video snimak Aleksandre
Ninkovic Tasi}, kustos Pupinovog muzeja 
u Beogradu. Posna ve~era }e biti slu`ena.

SRPSKA NARODNA ODBRANA U ^IKAGU 
Vas poziva  

COMPASS ARENA PROVOD ZA SVE GENERACIJE

Kompleks Compasss arena, nudi u`itak za sve gen-
eracije, od najmladjih do najstarijih. 

Restoran, sports bar sa velikim ekranima za pra}enje
sportskih dogadjaja. Compass Cafe za celu porodicu u
kojem se servira sve od doru~ka do ve~ere.

Whisky Bar i Premier Lounge nalaze se na tre}em spratu, Compass arena
nudi odli~nu mediteransku hranu, srpske specijalitete i vi{e od toga.

Compass arena impozantno blista pored samog autoputa 55 i sagradjena je
po najsavremenijim standardima.

Nude usluge razli~itih potreba : prostorija za poslovne sastanke, provod,
sportske turnire, no}ni `ivot i prostorije u kojima }e u`ivati cela porodica.

Adresa: 625 Joliet Rd, Willowbrook 60527
https://www.compassarena.com/ 630 523 9933

ETNO KAFANA – ZORA 
Otvara vrata svim ljubiteljima dobre hrane i odli~ne muzike.

Muzika u`ivo svakog
PETKA, SUBOTE I NEDELJE 

Svira orkestar 
CRVENA VIOLINA

Otvoreni su od 10 pre podne do 22 ~asa

uve~e, od ponedeljka do nedelje.   

8445 W Lawrence Ave. 
Chicago-773 625 7087 
Telefon: 773 625 7087 

SRPSKA NARODNA ODBRANA
vas pozivano svake subote od 12 u podne  
dodjite na partiju {aha, karata ili ping pong

Iznajmite ili kupite knjigu iz biblioteke.
pretplatite se na list Sloboda, 

postanite ~lan najstarije srpske organizacije.
DOBRO DO[LI U SNO

REKLAMIRAJTE SE 
U OGLEDALU
773.744.0373

OGLEDALO JE LIST 
KOJI NAS POVEZUJE!

IMMERSIVE VAN GOGH EXIBIT I LIGHTHOUSE ARTSPACE I CHICAGO
Zaplovite u svet slika i impresija jednog od 

najpoznatijih umetnika  – Vinsenta Van Goga. 
Egzibiciona 3D izlo`ba u ^ikagu 
od 11 februara do 2. maja, 2021.
Cene karata su po~ev od $39.99. 

Ulaznice za decu su $24.99.
Lighthouse Artspace

3418 W Armitage Ave.
Tel: 773 562 9760

NE PROPUSTITE:
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Hap{enje organizovane
kriminalne grupe Veljka
Belivuka, koja se mo`e

porediti sa zemunskim klanom,
najozbiljniji je udar na organizo-
vani kriminal otkad je SNS na
vlasti. Veljko Belivuk, zvani Velja
Nevolja, uhap{en je 4. februara,
zajedno sa jo{ 21 osobom, a sum-
nji~i se da je organizator jedne od
najve}ih kriminalnih grupa koja je
~inila neke od najbrutalnijih
zlo~ina na ovim prostorima: ubist-
va, otmice, mu~enja, dilovanje
droge... Hap{enja ~lanova ove
grupe i dovodjenje ljudi iz vlasti u
vezu sa njima, poznavaoci prilika
tuma~e kao cirkusku predstavu i
sukob unutar familije, odnosno
sukob unutar SNS-a izmedju
Neboj{e Stefanovi}a i Aleksandra
Vu~i}a.

“Sumnja se da je vodja
ove kriminalne grupe Veljko
Belivuk, osniva~ jedne huliganske
grupe ‘Principi’ koji su donedavno
dr`ali ju`nu tribinu stadiona
Partizana. Izgleda da su se
pripremali za ne{to mnogo gore i
mnogo te`e. Upu}ivali su pretnje
sa skrivenih naloga na dru{tvenim
mre`ama“, isti~e novinarka N1
Jelena Zori}. Prema njenim re~ima,
pripadnici ove huliganske grupe su
preko skrivenih naloga na
Instagramu, ali i transparenata na
tribinama, slali prete}e poruke
policiji i predstavnicima dr`ave, pa
su mo`da bili spremni i na neki
novi 12. mart. Novinarka N1 doda-
je da je prema njenim saznanjima,
najmanje {est mu{karaca nestalo
prethodnih meseci.

“Pretres na stadionu
Partizana dogodio se u danu
hap{enja Belivuka, a policija je
pretresala jo{ lokacija u Beogradu
i Srbiji. Tom prilikom pronadjeni
su droga, oru`je i tragovi bitni za
dalju istragu. Sam stadion
Partizana ima veoma mnogo tih,
{to skrivenih, {to neskrivenih pros-

torija, to }emo tek utvrdjivati
kome pripadaju – da li FK
Partizan ili Jugoslovenskom sport-
skom dru{tvu (Partizan). Nije to
nikakav bunker, to je jedna
ozbiljno opremljena prostorija koja
je njima data na kori{}enje. Ali to
su sve pitanja koja treba postaviti
rukovodstvu – na koji na~in se to
daje, u koje svrhe se to koristi“,
izjavio je Ninoslav Cmoli} iz
Slu`be za borbu protiv organizo-
vanog kriminala.

Poslanik naprednjaka
Vladimir Djukanovi} je u
otvorenom pismu pozvao predsed-
nika svoje stranke, Vu~i}a, da se
“suo~i sa istinom“ i da imenom i
prezimenom prozove ljude koji su
saradjivali s Belivukom, kako bi se
oni “javno `igosali i pohapsili“.

Odgovaraju}i na ovo pismo, Vu~i}
je izjavio da je siguran da }e,
nakon hap{enja Veljka Belivuka i
njegove kriminalne grupe, biti
hap{enja najvi{ih nosilaca vlasti u
zemlji i najavio da istraga ne}e
stati dok se ne istra`e njihove veze
sa dr`avnim aparatom. Do sada su
u pritvoru zavr{ila dva policajca,
koja se sumnji~e da su pomagala
Belivukovoj grupi nakon hap{enja.

Potpredsednica opozi-
cione Stranke slobode i pravde
Marinika Tepi} ponovila je tvrdnje
da su ~lanovi grupe Veljka
Belivuka bili deo li~nog obezbed-
jenja predsednika Vu~i}a tokom
otvaranja atletskog stadiona u
Novom Pazaru 2017. i inauguraci-

je iste godine. Ona je iznela tvrd-
nje i da su ~lanovi Belivukove
grupe organizovali bakljade za
vreme zabrane kretanja 2020.
godine.

Najava Vu~i}a da }e
uskoro gradjani Srbije, Evropa i
ceo svet biti {okirani kada budu
~uli i videli detalje istrage protiv
organizovane kriminalne bande,
izazvala je o{tre reakcije javnosti i
roditelja mladi}a koji su nestali
tokom kriminalnih obra~una u
prethodne dve godine. Oni apeluju
na predsednika Vu~i}a da ne
objavljuje fotografije i snimke
monstruoznih ubistava do kojih je
policija do{la u istrazi grupe
Belivuka. “Mi kao roditelji imamo
pravo da prvi saznamo {ta se desi-
lo i da o`alimo na normalan na~in,

ne da nam se ovo servira kao
horor serija“, ka`e za KRIK Sanja
Mihajlovi} ~iji je sin nestao 2019.
godine. “Meni je jako te{ko, da
tako ne{to urade nama roditeljima,
da bi on sebi poene skupljao“,
ka`e Aleksandra Halabrin, ~iji je
sin nestao, a zatim je njegovo telo
pronadjeno 2020. godine.

“Ovakvo objavljivanje je
u suprotnosti i sa odredbama
Zakona o javnom informisanju i
medijima i sa odredbama Zakona o
elektronskim medijima koje se
odnose na izve{tavanje u vezi sa
krivi~nim postupkom, odnosno,
scenama mu~enja i nasilja“, ocenio
je Rodoljub [abi}, advokat i biv{i
poverenik za informacije od javnog

zna~aja. On je dodao da bi
objavljivanje tih snimaka bilo u
direktnoj suprotnosti i sa odredba-
ma Zakonika o krivi~nom postup-
ku koji podatke o sprovodjenju
tzv. posebnih dokaznih radnji
izri~ito tretira kao tajne podatke.
Naveo je da je i dosada{nje emito-
vanje na televiziji delova tajno
pra}ene komunikacije i tajnog nad-
zora i pra}enja ljudi u suprotnosti
sa odredbama zakona, a “nastavl-
janje takve prakse i jo{ robusnije
emitovanje takvog materijala bilo
bi bukvalno skandalozno“.

Jedna od osoba za koju
se sumnja da je veza vlasti i krim-
inala jeste Dijana Hrkalovi}, biv{a
dr`avna sekretarka u MUP koja je
za dva mesec dala dva iskaza na
poziv Slu`be za borbu protiv orga-
nizovanog kriminala. Policija joj je
postavljala pitanja na okolnosti
ugro`avanja bezbednosti predsedni-
ka Aleksandra Vu~i}a i njegove
porodice. Hrkalovi}eva je u MUP
do{la iz Bezbednosno-informativne
agencije. Za njeno ime vezivane su
brojne afere. Tokom njenog man-
data do{lo je i do smena i imeno-
vanja na ~elnim pozicijama u
MUP-u, a sve je dovodjeno u vezu
sa njenim uticajem. Sumnjalo se
da ba{ ona uti~e na to koga poli-
cija sme, a koga ne sme da hapsi.

Policija je privela i ispiti-
vala i prvog ~oveka srpskog fud-
bala Slavi{u Kokezu, jer se dovo-
di u vezu sa nedavno uhap{enom
kriminalnom grupom Belivuka.
Mediji prenose da je predsednik
FSS priveden, na osnovu izjave
uhap{enog Aleksandra
Kajmakovi}a, poznatijeg kao Aca
Bosanac, da ga je u poslovni
odnos sa grupom vodje navija~a
Veljka Belivuka uveo upravo
Kokeza.

Od li~nog obezbedjenja
Vu~i}a, Kokeza je stigao do prvog
~oveka srpskog fudbala i biznisme-
na koji je izgradio imperiju dok je
SNS na vlasti, uglavnom sa ugov-
orima sa dr`avom. Sada tog
~oveka vrh dr`ave dovodi u vezu
sa planiranjem atentata na predsed-
nika Srbije. U periodu 2013-2017.
godine samo dve Kokezine firme

su sa dr`avom potpisale preko 200
ugovora vrednih 52 miliona evra.
Pri ~emu je na 43 odsto tendera
njegova firma bila jedni ponudja~.
Pretpostavlja se da je Kokeza radio
prljave poslove za vlast, i da je taj
novac podeljen unutar familije,
odnosno stranke. Prvi ~ovek FSS
odbio je poligrafsko ispitivanje
kada je upitan da li je u~estvovao
u pripremanju ubistva predsednika
Srbije Aleksandra Vu~i}a. Kokeza
tvrdi da je odbio poligraf prema
savetu predsednika Vi{eg suda
Stepanovi}a, {to je sud demanto-
vao.

“Samo mi fudbalski i
sportski radnici ose}amo jednu
veliku sramotu i poni`enost {to
jedan takav ~ovek uop{te mo`e da
bude deo sporta. Siguran sam, da
smo barem malo pravna dr`ava, da
bi Slavi{a Kokeza trebalo da bude
priveden i procesuiran za sve
malverzacije koje se de{avaju u
srpskom fudbalu od kada je on ne
mestu predsednika FSS i ja sam
spreman da takav svoj stav branim
na bilo kojem sudu“, naveo je
Mirko Poledica iz Sindikata profe-
sionalnih fudbalera.

I dok u Srbiji iz dana u
dan sti`u nove vesti na ovu temu,
~lanovi Odbora za spoljne poslove
Evropskog parlamenta izglasali su
usagla{ene, kompromisne amand-
mane na izve{taj o Srbiji izvestio-
ca EP Vladimira Bil~ika.

U njima poslanici tra`e
od Srbije da do kraja razre{i afere
Kru{ik, Jovanjica i Telekom Srbija,
ali i da se “dodje do pravde u
slu~aju ru{enja Savamale u
Beogradu“, osudjuju i tra`e sankci-
je za javne napade i govor mr`nje
sa skup{tinske govornice uperene
kako prema predsedavaju}oj
Odbora za stabilizaciju i
pridru`ivanje EP Tanji Fajon i
drugim evroposlanicima, tako i
prema politi~kim protivnicima,
nezavisnim medijima i novinarima,
smatraju}i to “kr{enjem
demokratskih praksi i osnovnih
demokratskih vrednosti“ i pozivaju
politi~ke aktere na nastavak med-
justrana~kog dijaloga o izbornim
uslovima.

MARIJANA MALJKOVI]

Odspecijalnog 
izve{ta~a

BRISANJE GRANICA IZMEDJU
KRIMINALA I POLITIKE

Politika 

Hap{enje Veljka Belivuka

www.serbianmirror.com
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Sveti Arhijerejski Sabor
Srpske Pravoslavne Crkve
na svom zasedanju 18. feb-

ruara 2021. godine u Spomen
hramu Svetog Save u Beogradu
izabrao je Njegovo Visokopreo-
sve{tenstvo Mitropolita zagreba-
~ko-ljubljanskog dr Porfirija za
Patrijarha srpskog.

Odmah posle izbora
slu`eno je blagodarenje i proizne-
seno mnogoletstvije Arhiepiskopu
pe}kom, Mitropolitu beogradsko-
-karlova~kom i Patrijarhu srpskom
gospodinu Porfiriju. Zvona na
hramu Svetog Save na Vra~aru
oglasila su se nekoliko minuta pre
16 ~asova ozna~avaju}i da je
izabran 46. Patrijarh srpski.

Njegovu Svetost
Patrijarha srpskog Porfirija daruj
Gospode Svojoj Svetoj Crkvi u
miru, zdrava i ~itava, ~asna, dugov-
je~na i da pravilno upravlja rije~ju
Istine Tvoje! Dostojan, na mnoge
godine!

DOSTOJAN!
N o v o i z a b r a n i

Arhiepiskop pe}ki, Mitropolit
beogradsko-karlova~ki i Patrijarh
srpski gospodin Porfirije (Peri})
rodjen je 22. jula 1961. godine u
Be~eju. Prvo je od troje dece
Radivoja i Radojke Peri}, koji su
se, posle Drugog svetskog rata, iz
sela Osinje kraj Dervente u Bosni
i Hercegovini doselili u Vojvodinu.
Na kr{tenju je dobio ime Prvoslav.

Osnovno{kolsko obrazovanje
stekao je u ^urugu, a gimnaziju
“Jovan Jovanovi} Zmaj“ zavr{io je
u Novom Sadu 1980. godine.

Pohadjao je studije arhe-
ologije na Filozofskom fakultetu
Univerziteta u Beogradu. Ubrzo je
po~eo da studira i na
Bogoslovskom fakultetu Srpske
Pravoslavne Crkve, na kojem je i
diplomirao 1987. godine.

U ~in male shime
zamona{io ga je, na Tominu
nedelju, 11. aprila 1986. godine,
njegov duhovni otac, tada
jeromonah dr Irinej (Bulovi}),
sada{nji Episkop ba~ki. Iste
godine, episkop ra{ko-prizrenski
Pavle (Stoj~evi}), potonji patrijarh
srpski, rukopolo`io je monaha
Porfirija u ~in jerodjakona u man-
astiru Svete Trojice u Mu{uti{tu

23. juna 1986. godine.
Poslediplomske studije

pohadjao je na Bogoslovskom
fakultetu Nacionalnog i
Kapodistrijskog univerziteta u Atini
(1987-1990.). Na istom u~ili{tu
stekao je zvanje doktora nauka
(2004.).

U ~in jeromonaha
rukopolo`en je na Arandjelovdan,
21. novembra 1990. godine, u
manastiru Svetih Arhangela u
Kovilju. Tada je postavljen za igu-
mana te svete obitelji. Za
Episkopa jegarskog, vikara
Eparhije ba~ke, izabran je na
zasedanju Svetog Arhijerejskog
Sabora 14. maja 1999. godine.
Hirotonisao ga je Patrijarh Pavle
(Stoj~evi}) u novosadskoj
Sabornoj crkvi 13. juna 1999.
godine. Za Mitropolita
zagreba~ko-ljubljanskog izabran je
na sednici Svetog Arhijerejskog
Sabora 26. maja 2014. godine.
Bla`ene uspomene Patrijarh Irinej
(Gavrilovi}) ga je, 13. juna iste
godine, uveo u mitropolitski tron
u hramu Preobra`enja Gospodnjeg
u Zagrebu, na kojem je mitropolit
Porfirije nasledio bla`enopo~iv{eg
mitropolita Jovana (Pavlovi}a).

Vanredni je profesor
Pravoslavnog bogoslovskog fakul-
teta Univerziteta u Beogradu.
Govori gr~ki i engleski, a slu`i se
ruskim jezikom.

Na poziv episkopa
ba~kog dr Irineja, jerodjakon

Porfirije je 1990. godine privre-
meno prekinuo poslediplomske
studije teologije u Atini i prihvatio
se du`nosti igumana sve-
toarhangelske obitelji u Kovilju, na
kojoj je ostao do 2014. godine.
Njegovim postavljenjem za igu-
mana zapo~eo je preporod manas-
tira. Obnovljeni su stari i izgradjeni
novi konaci, podignut je paraklis i
otpo~elo je freskopisanje manas-
tirskog hrama.

Iguman Porfirije starao se
da `ivot monaha i bogoslu`beni
tipik Kovilja budu ustrojeni po
ugledu na autenti~nu mona{ku
duhovnost i bogoslu`beni opit sve-
togorskih op{te`i}a. Manastir je
postao prepoznatljiv po negovanju
vizantijskog crkvenog pojanja, ali i
po otvorenosti prema dru{tvenoj
zajednici.

Na inicijativu episkopa
Porfirija, formirane su ~etiri terapi-
jske zajednice za le~enje od bolesti
zavisnosti, pod nazivom Zemlja
`ivih. Od osnivanja prve zajednice
2005., do po~etka 2021. godine,
kroz ova jedinstvena le~ili{ta u
kojima su znanja i ve{tine medicin-
skih nauka isprepletane sa vekovn-
im pravoslavnim duhovnim
iskustvom, pro{lo je gotovo 4000
{ti}enika.

Bratstvo manastira je
vi{estruko umno`eno, pa je ono, u
trenutku odlaska Mitropolita
Porfirija sa mesta igumana, brojalo
25 monaha. Izvor : SPC

MITROPOLIT ZAGREBA^KO-LJUBLJANSKI 
PORFIRIJE IZABRAN ZA PATRIJARHA SRPSKOG

Izabran novi Patrijarh Srpske pravoslavne crkve

Istra`ivao Uro{ Jovi~i}, 
pi{e Veljko Miladinovi}

S
veti duh je izgleda
pedantno ~itao analize –
i one u Nedeljniku,
svakako – koje su
upu}ivale da je (sada

ve} biv{i) mitropolit
zagreba~ko-ljubljanski Porfirije
najve}i favorit uo~i glasanja vladika
na izbornom Saboru.

Godine u crkvi, nekako,
uvek druga~ije teku. I da nije imao
vladi~anske odore na sebi, ne bi

Porfirije koji se pribli`ava sedmoj
deceniji `ivota bio ba{ naju~estalija
pojava na nekom rok ili d`ez kon-
certu. A dalo ga se tamo videti.

^ovek bez mantije u 60.
godini `ivota verovatno ne bi
razmi{ljao da najve}e stvari koje
mo`e da ostavi iza sebe tek dolaze.
A Porfirije – sada preciznije
Njegova svetost gospodin Porfirije,
patrijarh srpski – sa punih 59 god-
ina je sada u najboljim episkopskim
godinama i ima mogu}nost da
promeni Crkvu.

Patrijarh Porfirije nije

mlad ~ovek, u svetovim kategorija-
ma, ali crkveno iskustvo u prethod-
ne tri decenije kada su na tron
Svetog Save dolazile vladike u
poodmaklim godinama – patrijarh
Pavle deceniju i po stariji nego
Porfirije sada, a patrijarh Irinej pune
dve decenije – kao i specifi~ni
karakter i pojava doskora{njeg
zagreba~kog (i ljubljanskog) mitro-
polita daju potpuno druga~iju per-
spektivu za godine i decenije koje
su pred Srpskom pravoslavnom
crkvom, koja posle tektonskih
promena izazvanih udarom koron-

avirusa definitivno ne}e biti ista.
Zato je i jednom na{em

sagovorniku iz vrha SPC bilo
pomalo neprijatno da govori o
“smeni generacija“ u Crkvi. Iako se
ona definitivno odvija. Jednom dru-
gom na{em sagovorniku iz SPC je
upravo dolazak patrijarha Porfirija
na ~elo Crkve pokazatelj smene
generacija – koja nije samo
biolo{ko pitanje starosti njenih arhi-
jereja – i su{tinskih promena koje
}e do}i kada glavnu re~ preuzmu
vladike mladje generacije, koje
mo`da mogu da pribli`e crkveni

`ivot obi~nom ~oveku, ali i da pre-
vladaju i danas ̀ ive podele u Crkvi.

Na prvom mestu je re~ o
podeli, a ne mo`e se druga~ije nego
tako pojednostaviti, na “struju“ koju
su predvodili vladika ba~ki Irinej
Bulovi} i mitropolit crnogorsko-pri-
morski Amfilohije. Ova podela je
poslednjih godina pomalo i gubila
na va`nosti, kako se mitropolit
Amfilohije koncentrisao na borbu
za Crkvu u Crnoj Gori, a
Bulovi}eva struja dobijala broj~anu
prednost medju vladikama, ali ono
{to je posmatra~ima sa strane

NOVI PATRIJARH SPC ZA NOVO DOBA

^OVEK KOJI GRADI MOSTOVE
Patrijarhu Porfiriju je za sve ono {to mora da uradi neophodna ozbiljna podr{ka. Srpska pravoslavna crkva mora da prodje kroz temeljnu

reformu u svakom smislu, a osnov za to je ustavna reforma. Njegovi stavovi u tom pogledu, kao i njegova vizija crkve – kao i ve}ine mladjih
episkopa koji su ga podr`ali – mnogo su bli`i episkopima iz struje koja je podr`ala Joanikija i Grigorija negoli polovini episkopa koji su njega

sada podr`ali, ka`u izvori Nedeljnika dobro upu}eni u de{avanja na Saboru i oko njega
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upu}ivalo da je podela jo{ uvek
`iva i va`na bio je uglavnom odnos
prema vlastima u Beogradu. I to je
uo~i izbornog Sabora bila va`na
tema, koja se o~itavala kroz pitanje
koliko su vlasti uticale na izbor
novog patrijarha.

O~ito je bilo i da su na{i
sagovornici iz Crkve, pa i izvor koji
je bli`i “drugoj struji“, to pitanje
“ostavljali po strani“, s jedne strane
ostavljaju}i utisak da im je pomalo
neprijatno da se Crkva stavlja u taj
kontekst i da je podlo`na takvim, za
njih prizemnim politikantskim pri-
tiscima, a sa druge strane bi isticali
da je novi patrijarh dobio gotovo
dvotre}insku ve}inu, {to je retkost,
i da takvu podr{ku ne bi imalo
smisla dovoditi u pitanje. Tim pre
{to je Porfirije kao li~nost, kako je
rekao jedan na{ izvor, ~ovek koji
“nije konfliktan“ i koji “ima {irinu“,
{to su stvari koje se ne mogu
dovoditi u pitanje.

“To je ve}ina sa kojom se
bira i papa. To nije ‘jedva
namaknuta’ ve}ina i prosto to je
veoma zna~ajno“, rekao nam je
jedan sagovornik iz SPC.

Bulovi}eva “struja“ je,
kako nam je to rekao jedan drugi
izvor iz SPC, interesno i na svaki
drugi na~in kompaktnija, dok su
Amfilohijevi sledbenici (a i ta re~
se ovde mora shvatiti uslovno)
manje “rastresitiji“. To je, na neki
na~in, pokazalo i glasanje u Hramu
Svetog Save.

Dosta je prethodnih dana
bilo spekulacija o broju glasova
koje su dobile pojedine vladike, a u
razli~itim izve{tajima nije bilo
“konsenzusa“ ni kako se glasa, ni
koliko glasova je u opticaju.

Prema izvorima
Nedeljnika, od ukupno 47
raspolo`ivih glasova i 43 glasa~a –
eparhije koje su upra`njene imaju
glas, ali u njihovo ime glasaju
administratori koji tako imaju dva
glasa – plus {to je nekoliko vladika
koje nisu bile prisutne ovlastilo
“kolege“ da glasaju umesto njih –
Porfirije je osvojio 31 glas, a vladi-
ka ba~ki Irinej Bulovi} 30, dok je
tre}i bio episkop Jefrem banjalu~ki
sa 24 glasa. “Ispod crte“ su ostali
vladika Joanikije sa 17 glasova i
vladika Grigorije, kao episkopi koji
su bili bli`i mitropolitu Amfilohiju
i koji su vidjeni kao najuticajniji u
ne~emu {to bi se kolokvijalno
moglo nazvati “opozicijom“ u
Crkvi.

Kad se utvrdi lista kandi-
data, a kandidati su oni episkopi i
mitropoliti koji su najmanje pet
godina u slu`bi, pristupa se glasan-
ju, i odmah se u prvom krugu
zaokru`uje po tri imena.

Nesvakida{nja je situacija
da se odmah dogodilo da budu sva
trojica kandidata izabrana u prvom

krugu.
Kada se ta tri imena

zapi{u i stave u koverte, onda se
ulazi u oltar. Postoje i “kontrolni
mehanizmi“, kako ne bi bilo
“name{tanja“. Najstariji predsedava-
ju}i Sabora odlazi sa dvojicom
najmladjih episkopa koji su sekre-
tari, kao i po jedan delegat
izabranih kandidata, a potom je
monah Matej iz manastira
Sisojevac, iz Jevandjelja izvukao
kovertu. Na na{e pitanje da li bi
OEBS bio zadovoljan, na{ sagov-
ornik se nasmejao.

Prema tuma~enju jednog
na{eg sagovornika, tu je o~igledno
da je struja Irineja Bulovi}a glasala
disciplinovano, kao i da upravo ti
glasovi ukazuju da dolazi novo
doba za SPC, iako se to na prvi

pogled ne bi moglo re}i.
“Vladika Joanikije je

dobio 17, a vladika Grigorije 13
glasova. Po{to se glasa za trojicu
kandidata istovremeno, oni su
izvesno dobili uglavnom glasove
istih episkopa, ba{ kao i vladike
Teodosije (11) i Ignjatije (4).
Pobeda je dominantna samo zbog
toga {to je grupa episkopa ‘iz
Bosne’ glasala jedinstveno, mimo
o~ekivanja...“, rekao nam je jedan
izvor.

Re~ je o tome da su ti
episkopi iz takozvane “bosanske
struje“ prete`no konzervativnih
shvatanja i Porfirije kao liberalniji
vladika, po logici stvari, ne bi bio
njihov prvi izbor.

“Smenu generacija defini-
tivno je ozna~io odlazak patrijarha
Irineja i mitropolita Amfilohija.
~injenicu da se medju kandidatima
za patrijarha na{ao i stariji episkop
Jefrem ne treba precenjivati – broj
glasova koje je on dobio posledica
je specifi~nih odnosa u episkopatu.
Naime, njegov ulazak ‘u {e{ir’ je
plod kompromisa izmedju episkopa
koji su bili okupljeni oko sada
patrijarha Porfirija i vladike Irineja
i nekolicine starijih episkopa, porek-
lom uglavnom iz Bosne, koji sami
za sebe nemaju veliki uticaj, ali su
u ovoj situaciji bili teg na tasu koji
je odneo prevagu. Svako prestroja-
vanje u pravcu kompromisa ove

prve struje i grupe episkopa koja je
podr`ala vladike Joanikija i
Grigorija, {to je ne samo nu`no ve}
i, rekao bih, prirodno i sada o~eki-
vano, ozna~i}e definitivnu smenu
generacija u SPC“, rekao je na{
sagovornik.

Zato je pribli`avanje pred-
stavnika dveju struja – koje se
mo`e sprovesti kroz “smenu gen-
eracija“ – ne{to {to }e biti neizbe`ni
proces u godinama koje dolaze.
Tim pre {to je Porfirije, po svojim
li~nim karakteristikama, tako nam
ka`u izvori iz SPC, bli`i grupi
mladjih episkopa poput Grigorija ili
vladike zapadnoameri~kog
Maksima.

“Patrijarhu Porfiriju je za
sve ono {to mora da uradi neophod-
na ozbiljna podr{ka. Srpska

pravoslavna crkva mora da prodje
kroz temeljnu reformu u svakom
smislu, a osnov za to je ustavna
reforma. Njegovi stavovi u tom
pogledu, kao i njegova vizija crkve
– kao i ve}ine mladjih episkopa
koji su ga podr`ali – mnogo su
bli`i episkopima iz struje koja je
podr`ala Joanikija i Grigorija negoli

polovini episkopa koji su njega
sada podr`ali“, rekao je jedan na{
izvor.

Jedan na{ izvor je, uz
ogradu da se ne mo`e predvidjati
{ta }e se sve de{avati, procenio da
bi dve struje mogle da nadju zajed-
ni~ki jezik, pre svega jer su i
Amfilohije Radovi} i Irinej Bulovi}
“iako se to tako ne ~ini, znali da
pronadju zajedni~ki jezik“.

“Oni su to na kaludjer-
sko-mona{ki na~in prevazilazili“,
rekao nam je na{ sagovornik.
Velika je verovatno}a, zanimljiva je
ova ilustracija, da dve osobe koje bi
se tako posvadjale kako su znali da
se svadjaju mitropolit Amfilohije i

vladika Irinej, vi{e nikada ne bi
progovorile. Ali njih dvojica su
uvek imali komunikaciju.

Jedan na{ izvor dobro
upoznat sa odnosima u vrhu SPC
preneo nam je svoju ocenu da je to
u zna~ajnoj meri i podgrevano i da
su neki na toj vrsti sukobljenih
mi{ljenja poku{avali da nadju mesto
za sebe.

“^esto su i posle sukoba
razgovarali telefonom. [to se ti~e
spoljnih pitanja, oni su uvek delo-
vali kao jedan. Sukobi su bili oko
unutra{njih tema vezanih za Crkvu.
Istina je, znali su `estoko da razgo-
varaju, ali su uvek razgovarali...“,
rekao nam je izvor.

Nema sumnje, medjutim,
da je vlast dobila patrijarha koji joj
u ovom trenutku odgovara – {to
nije bilo ni neo~ekivano. Ba{ kao
{to im ne odgovaraju episkopi iz
ove “druge struje“.

“Trenutna politi~ka razmi-
moila`enja u tom smislu moraju
ostati u drugom planu. Ma koliko
neka vlast trenutno bila ‘jaka’, ona
}e, iz perspektive jednog, vrlo
verovatno, vi{edecenijskog patri-
jara{kog ‘pontifikata’, biti samo
jedna epizoda“, rekao je na{ sagov-
ornik. Gotovo svi patrijarsi u
prethodnim decenijama su dolazili
na presto Svetog Save za vreme
jednog re`ima, a sa ovog sveta
odlazili za vreme drugog, pa ~ak i
patrijarh German (preminuo 1991)
koji je “stolovao“ u vreme komu-
nista, do~ekao je da vidi pad tog
re`ima. Zato je u startu pogre{no
vezivati patrijarha za aktuelni re`im
u vreme njegovog ustoli~enja.

Posebno kada za patri-
jarha dolazi vladika koji je “u
najboljim vladi~anskim godinama“.

I German je imao 59 god-
ina kada je postao patrijarh. I
Dimitrije je imao 59 godina kada je
postao arhiepiskop beogradski, kas-
nije prvi patrijarh ujedinjene SPC
posle Prvog svetskog rata. Vikentije
je poglavar SPC postao sa 60, a
Gavrilo Do`i} sa 57 godina. Reklo
bi se da su to najbolje godine za
dolazak na tron Svetog Save, i
dovoljno vladi~anskog iskustva i
dovoljno godina i energije pred
sobom da se u~ine neke velike i
zna~ajne stvari. Samo {to za
prethodnike Porfirija Peri}a, novog
srpskog patrijarha, koji su bili u
najboljim episkopskim godinama, to
nisu bile ba{ najbolje godine za

Crkvu.
U patrijarhu Porfiriju se,

prvi put u savremeno doba, spajaju
godine `ivota pred novim patri-
jarhom i pozicija Crkve kojoj su
vlasti i sistem naklonjeni.

Promene koje bi Porfirije
mogao da donese kao patrijarh nisu,
naravno, revolucionarne, jer Crkva
na prvom mestu nije institucija koja
trpi revolucije. Ne treba o~ekivati
nikakvu veliku promenu {to se ti~e
stavova Crkve. Porfirije je va`io za
modernog vladiku, nazivali su ga i
“rokenrol vladikom“.

Iako svi govore o njegov-
om u~inku u Zagrebu, jedan od
sagovornika }e na prvom mestu
ista}i da je od 1990. do 2014, skoro
25 godina bio iguman jednog od
najuzoritijih manastira srpske crkve,
manastira Kovilj.

“To mo`da neko van
Crkve ne mo`e potpuno da razume,
ali znate li {ta zna~i sa nule do}i do
30 monaha, a onda to sve odr`ati“,
ka`e na{ sagovornik.

Pri~ali su nam i o situaci-
jama kada su neki sve{tenici u nje-
govoj eparhiji bili “ba{ za osudu“,
Porfirije bi do poslednjeg momenta
tra`io na~in da se prevazidje prob-
lem.

Porfirije je duhovno ~edo
vladike Irineja Bulovi}a, ali to ne
zna~i da u crkvenim sukobima
mora da bude isklju~iv kao on.

A da je patrijarh Porfirije
li~nost koja bi mogla da doprinese
da se crkva pribli`i “obi~nom
~oveku“ – govori i ono {to je
ostavio iza sebe u Zagrebu gde je
proveo poslednjih {est godina.

“On je tamo gradio
mostove koje mnogi ovde nisu
razumeli“, rekao nam je jedan
sagovornik iz SPC.

Kao mitropolit zagreba~ki
Porfirije je zauzeo nesvakida{nju
poziciju u hrvatskoj javnosti za
jedno pravoslavno

Iako svi govore o njegovom u~inku u Zagrebu,
jedan drugi sagovornik }e na prvom mestu ista}i
da je od 1990. do 2014, skoro 25 godina bio igu-
man jednog od najuzoritijih manastira srpske
crkve, manastira Kovilj. “To mo`da neko van
Crkve ne mo`e potpuno da razume, ali znate li
{ta zna~i sa nule do}i do 30 monaha, a onda to
sve odr`ati“, ka`e na{ sagovornik

KAKO SE GLASALO 
NA SABORU

Crkvena “vlast“

Porfirije 31
Irinej 30

Jefrem 24*

Crkvena “opozicija“

Joanikije 17
Grigorije 13
Teodosije 11
Ignjatije 4

Vladike i velikodosto-
jnici sa pravom glasa
odmah u prvom krugu
zaokru`uju tri imena
* “Bosanska struja“,

ovog puta “tas na vagi“

Aktuelno



sve{teno lice. Osim ekumenskog
dijaloga koji je promovisan na
svakom koraku – a posebno, reci-
mo, na svakom koraku {etnje sa
zagreba~kim biskupom od
pravoslavne crkve do katoli~ke kat-
edrale koje su pogodjene zemljotre-
som, uz Porfirijevu poruku da prvo
treba pomo}i ugro`enim ljudima, a
posle }emo se baviti obnavljanjem
crkava, on je zauzeo zanimljivo
mesto u intelektualnom `ivotu
Zagreba o ~emu se malo znalo
ovde, ~ak i kada je re~ o crkvenim

krugovima. Porfirije je u Zagrebu
organizovao intelektualna okupljan-
ja, debate i polemike, na kojima su
u~estovali zagreba~ki intelektualci
razli~itih profila – to se s vre-
menom nazvalo “Porfirijev kru`ok“
– na kojima je bilo, u nemalom

broju “osvedo~enih ateista“, femi-
nistkinja, levi~ara razli~ite proveni-
jencije, koji su redom bili odu{evl-
javani prijemom i kulturom dijalo-
ga sa kojima ih je, tako izgleda,
upoznao novi patrijarh srpski.

Tako je, recimo, Rada

Bori}, poznata feministkinja koja je
trenutno i saborska zastupnica Nove
levice, upoznala Porfirija na festi-
valu u [ibeniku, a potom je dobila
poziv na jedno od Porfirijevih
dru`enja koja su se odr`avala u
Pravoslavnoj gimnaziji.

“Bile su to prilike za sus-
rete i upoznavanje drugih i
druk~ijih, recimo, vernika, ako ste
kao neki od nas odrastali u
ateisti~kim obiteljima“, rekla je ona
hrvatskim medijima koji su vanred-
no veliku pa`nju posvetili izboru

Porfirija za patrijarha.
A verovatno najzan-

imljivije svedo~anstvo o svojim
iskustvima sa Porfirijem ostavio je
biv{i hrvatski predsednik Ivo
Josipovi}: “Naravno, nije od mene
napravio vernika, ali me je oboga-
tio svojom erudicijom i ljudsko{}u.“

[to bi se reklo, ako je
mogao da miri Srbe i Hrvate, valj-
da }e mo}i i srpske vladike. Ako je
mogao SPC da pribli`i hrvatskim
ateistima, pa valjda }e mo}i i srp-
skim.
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Smenu generacija definitivno je ozna~io
odlazak patrijarha Irineja i mitropolita
Amfilohija. ~injenicu da se medju kandidatima za
patrijarha na{ao i stariji episkop Jefrem ne treba
precenjivati – broj glasova koje je on dobio
posledica je specifi~nih odnosa u episkopatu

Doktor filozofije, dr`avnik,
reformator, vizionar i
prakti~ar neiscrpne

energije Zoran Djindji} je,
gledano sa ove vremenske dis-
tance, Srbiju vodio u Evropu,
zagovarao savremene standarde o
vladavini prava i ljudskim pravi-
ma, integraciji i decentralizaciji
dru{tva. Prvi je predsednik Vlade
Srbije koji je, prema stavovima
njegovih politi~kih saboraca,
nakon mra~nog perioda re`ima
Slobodana Milo{evi}a, poku{ao da
Srbiju oslobodi pro{losti i odvede
je u budu}nost. Srbija se
dolaskom Djindji}eve vlade otvo-
rila prema svetu, Beograd su
po~eli da pose}uju visoki
zvani~nici medjunarodne zajed-
nice, osetilo se pove}anje
`ivotnog standarda kod
stanovni{tva, po~ele su da pristi`u
svetske donacije, trgovina, privre-
da i medjunarodna ekonomska
saradnja su do`ivele rast.
Dru{tvene reforme su se osetile za
kratko vreme. Zalagao se za
saradnju s Ha{kim tribunalom,
suo~avanje srpskog dru{tva s
pro{lo{}u, ali i odlu~no branio
nacionalne interese Srbije.

Jugoslaviju, a posebno
Srbiju je Djindji} video kao
nedovr{enu dr`avu i uzrok
unutra{njih protivre~nosti i sis-
temske nefunkcionalnosti.
Karakteristi~an je bio i po tome {to
je bio spreman na razgovor i
tra`enju racionalnih rje{enja.
Najve}i politi~ki neistomi{ljenici
bili su mu Milo{evi}evi socijalisti i
[e{eljevi radikali. Oni su osam-
naest godina nakon ubistva
Djindji}a ponovo na vlasti, a Srbija
je jo{ uvek daleko od ulaska u EU.

Zoran Djindji} je rodjen

1. avgusta 1952. godine u
Bosanskom {amcu, gde je njegov
otac slu`bovao kao oficir JNA.
Diplomirao je na Filozofskom
fakultetu u Beogradu 1974.
godine. Ve} u mladala~kim dani-
ma pokazivao je svoju buntovnu
prirodu, bio politi~ki anga`ovan u

studentskim organizacijama, zbog
~ega je hap{en. U periodu od
1977. do 1990. godine boravio je
u Njema~koj na vi{e univerziteta i
instituta dru{tvenih nauka –
Konstanc, Bon, Frankfurt.
Doktorirao je 1979. godine na
Univerzitetu u Konstancu gde je
radio kao asistent.

Zoran Djindji} bio je
jedinstvena pojava u istoriji Srbije,
jedan od najtemeljnije obrazovanih
intelektualaca svoga doba. Objavio
je 252 naslova, na srpskom i
nema~kom jeziku. Pisao je filo-
zofske studije, prevodio i priredji-
vao filozofska dela, pisao uvodne
studije, a od rane mladosti bavio
se i politi~kim analizama.

Jedan je od osniva~a
Demokratske stranke (DS) 1990.
godine, i njen predsednik od 1994.
godine. Bio je vi{i nau~ni saradnik
u Centru za filozofiju i dru{tvenu
teoriju u Beogradu, poslanik u sva
tri vi{estrana~ka saziva Narodne
skup{tine Republike Srbije i Ve}u

republika Skup{tine SRJ. Bio je
profesor na Filozofskom fakultetu
u Novom Sadu.

Za gradona~elnika
Beograda izabran je 21. februara
1997, u ime koalicije “Zajedno“
koja je na lokalnim izborima
1996. odnela pobedu u vi{e
gradova u Srbiji. Sa funkcije
gradona~elnika smenili su ga
1997. odbornici SPO, SPS i SRS.

Na izborima koji su
odr`ani septembra 2000. izabran
je za poslanika u Ve}u republika
Skup{tine SRJ. Za premijera
Srbije izabran je nakon pobede
DOS-a na republi~kim parlamen-
tarnim izborima u decembru 2000.
godine. Ameri~ki nedeljnik

“Time“ 1999. godine uvrstio ga je
medju 14 vode}ih evropskih poli-
ti~ara tre}eg milenijuma. Dobitnik
je ugledne nema~ke nagrade
“Bambi“ za 2000. u oblasti poli-
tike. Djindji} je 2002. godine u
Pragu primio nagradu Fondacije
“Polak“ i Fonda za ameri~ke

studije za doprinos razvoju
demokratije u Srbiji. Nagrada se
dodeljuje svake godine za dopri-
nos sprovodjenju demokratskih i
ekonomskih reformi u Centralnoj i
Isto~noj Evropi. Posthumno ga je
nagradila Fondacija za medjunaro-
dno razumevanje i ljudska prava
Univerziteta “Fridrih [iler“ u Jeni,
2004. godine. Na drugu godi{njicu
smrti, 12. marta 2005. predsednik
Srbije i Crne Gore Svetozar
Marovi} posthumno je odlikovao
Zorana Djindji}a Ordenom
Nemanje prvog stepena.

Pro{lo je 18 godina od
njegovog ubistva, a jo{ uvek nije
rasvetljena politi~ka pozadina i ko
su nalogodavci. Djindji}a je

hicem iz snajperske pu{ke na
ulazu u zgradu Vlade Srbije 12.
marta 2003. ubio pripadnik
Crvenih beretki, specijalne forma-
cije DB-a tada{njeg MUP-a
Srbije, Zoran Jovanovi} Zveki. Na
maksimalne zatvorske kazne od
po 40 godina zatvora osudjeni su
komandant Crvenih beretki
Milorad Ulemek Legija za orga-
nizovanje ubistva, i Jovanovi}
kao izvr{ilac atentata. Na
vi{egodi{nje zatvorske kazne
osudjeno je vi{e pripadnika
“zemunskog klana“. Zvani~no,
ubistvo Djindji}a je organizovala
kriminalna grupa “zemunski
klan“, ali politi~ka pozadina
atentata do danas nije dokazana.

Njegova politi~ka kon-
cepcija reformisanja Srbije, zasni-

vala se na mobilizaciji ljudskih
potencijala. Tim putem je vodio i
svoju stranku. Bio je svestan da su
reforme, pogotovu brzina kojom je
on `eleo da ih sprovodi, sukobl-
javaju sa mentalitetom, nasledjem,
sa interesima, sa entropijom. U
takvim okolnostima Djindji} je bio
izlo`en napadima i sistematski je
sprovodjena njegova javna
satanizacija. Bio je svestan senke
smrti koja se nadvijala nad njim.
Nije odustajao, etika odgovornosti
prevladala je strah od smrti.

Ni njegovi protivnici
nisu odustajali. Prvi poku{aj aten-
tata koji se dogodio 21. februara
2003. na Novom Beogradu bio je
neuspeo. Drugi put nisu rizikovali,
pucali su u ledja ~oveku koji se
kretao uz pomo} {taka.

Jedna od Djindji}evih
poslednjih poruka gradjanima bila
je u Novom Pazaru: “Gledajte u
budu}nost, tamo }emo se sresti vi
i ja“.

18 godina od ubistva premijera Zorana Djindji}a

“GGLLEEDDAAJJTTEE UU BBUUDDUU]]NNOOSSTT,,
TTAAMMOO ]]EEMMOO SSEE SSRREESSTTII VVII II JJAA““

Se}anja
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ATENTATI NNA SSRPSKE LLIDERE
Kralj 
Stefan De~anski

U YIV veku kralj i car
Du{an Nemanji} na vlast je do{ao
tako {to je ubio svog oca Stefana
De~anskog. Du{an je od svog oca
dobio na upravu Zetu i Zetom je
vladao iz Skadra. U avgustu 1331.
Du{an je iz Skadra sa nevelikom

vojskom, uglavnom zetskim plem-
stvom, krenuo na Kosovo da
svrgne oca sa vlasti. Uspeo je da
ga iznenadi i `ivog uhvati u tvrd-
javi Petri~. Zatim ga je zato~io, a
u septembru 1331. se krunisao za
kralja. Ne znaju}i {ta da radi sa
ocem Stefanom De~anskim,
verovatno pla{e}i se da deo
vlastele ili crkve ne po`eli da ga
vrati na vlast, Du{an je nalo`io da
se njegov otac ubije. Tako je i
uradjeno, u novembru 1331.
godine.

Karadjordje,
vodja I srpskog
ustanka

Zbor Srba je po~etkom
februara 1804. izabrao Djordja
Petrovi}a Karadjordja za vodju
ustanka. Prvi srpski ustanak pod
njegovom komandom trajao je do
1813. godine, kada su Turci
nadja~ali i Karadjordje je pobegao
iz Srbije, prvo u Austriju, pa u
Rusiju. Vratio se u Srbiju 1817.
godine sa namerom da zajedno sa
kumom Milo{em Obrenovi}em
nastavi akciju protiv Turaka u
Srbiji. Medjutim, kad je do{ao u
Srbiju, budu}i knjaz Milo{
Obrenovi} je organizovao atentat
na njega, pa je tako Karadjordje

ubijen u Radovanjskom lugu, u
no}i izmedju 25. i 26. jula 1817.

godine. Milo{ Obrenovi} je nje-
govu glavu poslao sultanu u
Stambol. Karadjordje je danas
jedna od srpskih nacionalnih
ikona, naro~ito mu je slavu podi-
gao Petar II Petrovi} Njego{,
posvetiv{i mu Gorski vijenac.

Knez Mihailo 
Obrenovi}

Sin Milo{a Obrenovi}a,
knez Mihailo Obrenovi} (1823-
1868), vladao je Srbijom u dva
navrata, od 1839. do 1842. i od
1860. do 1868. godine. Njegova
prva vladavina se zavr{ila zbaci-
vanjem 1842, a druga atentatom.

Dok je knez Mihailo
zavodio apsolutizam u zemlji,
protiv njega je sklopljena zavera
sa ciljem da se on ubije i da na
vlast ponovo dodje Aleksandar
Karadjordjevi}. Atentatori su bili
radikali, bra}a Radovanovi}i, koji
su se svetili za smrt svoga brata
Ljubomira Radovanovi}a. Kosta
Radovanovi}, glavni izvr{ilac
ubistva je bio imu}an i ugledan
trgovac. Njegov brat Pavle,
advokat i dva puta kandidat za
narodnog poslanika, bio je s njim
za vreme atentata, a tre}i od bra}e
je bio Djordje Radovanovi}.
Neposredni pomaga~i u ubistvu su
bili Lazar Mari}, biv{i predsednik

beogradskog okru`nog suda i
Stanoje Rogi}, biv{i trgovac.

Odmah po atentatu
Narodna skup{tina je re{ila da }e
presto preuzeti Aleksandar
Karadjordjevi}. No, ministar vojni
Milivoje Blaznavac je re{io pitanje
prestola pomo}u vojske. On je uba-
cio svog kandidata iz Obrenovi}eve
dinastije, a podr`ao ga je ministar
unutra{njih dela Nikola Hristi},
stavljaju}i mu na raspolaganje poli-
ciju. Nakon toga je naslednik
postao knez Milan Obrenovi}.

Kralj Milan 
Obrenovi}

Pre`iveo je nekoliko
atentata. Iako je Srbija dobila
nezavisnost i postala kraljevina,

na Milana su izvr{ena za kratko
vreme tri atentata, ~ija je pozadi-
na bila posledica odvajanja Srbije
i Bosne i njihovo potpadanje pod
Austrougarsku, odnosno evropsku
sferu uticaja. Na njega su
poku{ana dva atentata tokom
1871. godine. Jedan je bio sredi-
nom godine u Beogradu i poznat
je pod nazivom “Terazijska
bomba“, a drugi se dogodio 6.
oktobra 1871. u Smederevu i poz-
nat je pod nazivom “Smederevski
name{taj“. I kada je Milan
Obrenovi} posle progla{enja
Srbije za kraljevinu 21. februara
1882. godine postao kralj Srbije,
nakon povratka iz izgnanstva,
poku{an je na kralja tre}i atentat.
Na Ivanjdan 1899. jedan radikal

je poku{ao da ga ubije. Kralj
Milan Obrenovi} je pre`iveo ove
organizovane politi~ke poku{aje
ubistva i umro od bolesti u Be~u,
ali njegov sin Aleksandar
Obrenovi} nije bio te sre}e.

Kralj Aleksandar I 
Obrenovi}

Kralj Srbije (1889-1903),
poslednji iz dinastije Obrenovi},
bio je prek i nasilan vladar, ozlo-
jedio je mnoge ljude svojim
odlukama, a Srbiju je doveo do
haosa. Ukinuo je slobodoumni
ustav iz 1888. i vratio apso-
lutisti~ki ustav iz 1869. Deset
puta je menjao vladu, tri puta je
menjao ustav, a jednom je
nakratko uveo neustavno stanje.
Nezadovoljstva je bilo i {to se
o`enio udovicom Dragom Ma{in.
Rusija je bila naro~ito nepoverlji-
va zbog njegove odluke, da vrati
oca Milana u Srbiju daju}i mu tit-
ulu vrhovnog zapovednika vojske,
iako se znalo da je Milan bio poz-
nati austrofil.

N e z a d o v o l j s t v o
Aleksandrovom vladavinom je
postiglo vrhunac 29. maja 1903.
kada je grupa zaverenika predvod-
jena Dragutinom Dimitrijevi}em
Apisom ubila kraljevski par,
Aleksandra i Dragu, i bacila ih
kroz prozor u dvori{te. Ove

krvave no}i jo{ su ubijeni i
predsednik vlade Dimitrije Cincar-
Markovi}, vojni ministar Milovan
Pavlovi}, oba kralji~ina brata

Nikodije i Nikola Lunjevica, koji
su svojim neodgovornim i kav-
gad`ijskim pona{anjem, mo`da
najvi{e revoltirali mlade oficire.
Nakon smrti kralja Aleksandra, na
tron Srbije je do{la dinastija
Karadjordjevi}.

Kralj Aleksandar 
Karadjordjevi}

Atentat u Marselju na
kralja Aleksandra I
Karadjordjevi}a se odigrao 9.
oktobra 1934. godine, prilikom
njegove zvani~ne posete
Francuskoj, u Marselju ispred
Palate Burze. Atentator, Vlado
^ernozemski, pripadnik
Unutra{nje makedonske revolu-
cionarne organizacije (VMRO),
usmrtio je kralja Aleksandra sa
~etiri metka, a ranjen je i kasnije
preminuo francuski ministar inos-
tranih poslova Luj Bartua.

Oko atentata su saradji-
vali usta{e i VMRO, koji su `eleli
da otcepe Hrvatsku i Makedoniju
od Kraljevine Jugoslavije. U aten-
tat su bile ume{ane i pojedine
strane sile, u prvom redu

Musolinijeva Italija, koja je imala
teritorijalne pretenzije ka
Jugoslaviji, odnosno njenoj jad-
ranskoj obali.

Ubistvu Aleksandra
Karadjordjevi}a je prethodilo
nekoliko neuspelih atentata.
Godine 1916. u Solunu je navod-
no poku{an atentat na regenta
Aleksandra, zbog ~ega je
pukovnik Dragutin Dimitrijevi}

Apis osudjen i pogubljen. Nakon
usvajanja Vidovdanskog ustava,
1921. godine komunista Spasoje
Steji} Ba}o je izvr{io neuspe{an
atentat na regenta Aleksandra
Karadjordjevi}a. Dana 17. decem-
bra 1933. godine Petar Oreb i
Ivan Herni~i}, pripadnici usta{kog
pokreta, poku{avali su da ubiju
kralja Aleksandra prilikom nje-
gove posete Zagrebu, {to je
uspe{no spre~ila jugoslovenska
policija, uhapsiv{i atentatore.

Ivan Stamboli}

Srpski politi~ar, visoki
funkcioner Saveza komunista
Srbije i predsednik Predsedni{tva
SR Srbije u doba SFRJ Ivan
Stamboli} bio je politi~ki mentor
Slobodana Milo{evi}a i velikim
delom je zaslu`an za njegov
uspon na vlast. Naime, Milo{evi}
je tokom karijere uglavnom
nasledjivao Stamboli}a na
upra`njenim funkcijama. Nakon
razlaza sa Milo{evi}em zbog

nacionalizma krajem 1980-ih,
Stamboli} postaje jedan od nje-
govih najve}ih suparnika i
upam}en je kao veliki zagovornik
kompromisa i medjuetni~ke toler-
ancije. U avgustu 2000. godine
oteli su ga i ubili pripadnici JSO-
a, najverovatnije po naredjenju
Milo{evi}a. [ta se desilo sa njim
otkriveno je tek tri godine kasnije
u policijskoj akciji “Sablja“.
Posmrtni ostaci Ivana Stamboli}a
pronadjeni su 28. marta 2003.
godine na Fru{koj gori. Ubijen je
istog dana kada je otet od strane
pripadnika Jedinice za specijalne
operacije MUP-a Srbije. Njegove
ubice, na ~elu sa Miloradom
Ulemekom Legijom, uhva}ene su
i osudjene na maksimalne
zatvorske kazne. U prvostepenoj
presudi Specijalnog suda
zaklju~eno je da je biv{i koman-
dant JSO Milorad Ulemek “postu-
paju}i po nalogu Slobodana
Milo{evi}a, izdao naredjenje pri-
padnicima svoje kriminalne grupe
da ubiju Vuka Dra{kovi}a i otmu
i ubiju Ivana Stamboli}a“.
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Ni vi~nijima od
mene, koja
sam samo i

isklju~ivo pasionirani
gledalac filmova, nije
po{lo za rukom da
napi{u filmsku kritiku
filma Predraga Gage
Antonijevi}a “Dara iz
Jasenovca“, koji je pre-
mijerno prikazan u
ameri~kim bioskopima, a potom i
na RTS za {iroku javnost u Srbiji.
Srpski kandidat za Oskara najpre je
postao povod za hu{ka~ke kritike
zbog navodne propagande, kojom
film, po mi{ljenju holivudskih pro-
pagandista obiluje, a potom i
odluku Akademije da ne udje u u`i
izbor za najbolji strani film. Kako
saznajemo, film je i dalje u trci za
Oskaraza najbolji film 2020., iako
niko u zdravoj pameti ne mo`e da
veruje da }e Filmska akademija o
filmu razgovarati sa njegove umet-
ni~ke strane i dostignu}a.

Na film se pucalo iz svih
oru`ja jo{ pre nego {to je vidjen,
ocrnjen je kao propaganda protiv
hrvatskog naroda, mnogima nije
bilo jasno za{to je snimljen i pred-
stavljen sada, za{to pod
pokroviteljstvom srpske dr`ave,
za{to sa takvom pri~om. I kao i u
mnogim drugim situacijama, pucn-
java iz oru`ja drugih bila je o~eki-
vana, za njih ~esto imamo i oprav-
danje da ne znaju, ne razumeju ili
ne `ele da tuma~e, ali je najvi{e
bolela pucnjava kojom smo se mi
medjusobno ranjavali, potvrdjuju}i
da sebi jesmo najve}i neprijatelji,
ne samo u ratovima i krizama,
nego bogami i na filmskim platni-
ma.

Film se pred publikom
branio onako kako umetnost

vekovima ~ini –izra-
zom, emocijom i
porukom. Publika je iz
bioskopa izlazila u
suzama, na neke `ive
rane je ba~ena so, na
istorijske ~injenice bilo
je nemogu}e za`muriti,
odli~na re`ija i gluma
nisu mogle biti zane-
marene, neki mladi

glumci su krenuli na put do zvez-
da, oni koje dobro poznajemo
izvanredno su se sna{li u ulogama,
ulaze}i u likove tragi~nih `rtava
pokolja, ili njihovih mu~itelja, pri-
padnika usta{kog pokreta.

"Ovo nije antihrvatski, ali
jeste antiusta{ki film. I istina ne
mo`e biti propaganda", rekao je,
izmedju ostalog, reditelj Gaga
Antonijevi} u jednom od nebro-
jenih intervjua koje je posle premi-
jere davao lokalnim i svetskim
medijima, brane}i film pred kontro-
verznim osudama da se radi o
`estokoj propagandi, ali i brane}i
sebe, zbog odluke da film snimi uz
podr{ku predsednika Srbije,
Aleksandra Vu~i}a i dr`ave Srbije.
Branio je i scenario Nata[e
Drakuli} za koji je i Biljana
Srbljanovi} rekla da  ima sli~nosti
sa "Djecom Kozare" Arsena

Dikli}a, po kojem je film godina-
ma poku{avao da snimi reditelj
Lordan Zafranov}. Podse}amo,
Gaga Antonijevi} je jo{ u junu
pro{le godine tu`io kolegu Lordana
Zafranovi}a  zbog izjave o plagi-
jatu i vi{e drugih li~nih uvreda i
kleveta, tako da }e ova pri~a svoj
nastavak imati i u sudu.

Nema u ovom filmu
ni~eg {to iz istorije ranije nismo
znali, ali je vredan zbog pri~e o
stradanju obi~nih, malih ljudi, kroz
~iju tragediju smo spoznali svu
tragediju i istorijski egzodus srp-
skog naroda pred ne~ove~no{}u.
Gaga Antonijevi} je napravio uni-
verzalnu pri~u o zlu, pri~u koja je
neophodna kao motiv da se ovakvi
momenti istorije nikada i nigde

vi{e na svetu ne ponove.
Mnogi koji se hvataju

analitike na svim medijima i
meridijanima zameraju mu {to je u
filmu previ{e krvi i patnje, drugi
mu pak, poput Vojislava [e{elja,
zameraju upravo nedostatak krvi –

on je za`alio {to dr`ava Srbija nije
dala jo{ vi{e para, kako bi se snim-
ilo nekoliko masovnih scena klanja
i vadjenja o~iju nedu`nim ljudima,
a poetika filma je upravo tamo gde
je rediteljski postupak i odlu~io –
ima li ve}e i stra{nije scene zlo~ina
i neljudskosti od one u kojoj
usta{ki kolja~ jednom rukom dr`i

jabuku, a drugom kolje i lagano
uklanja krv sa sopstvenog lica,
izmedju zalogaja.

Svako ko filmu “Dara iz
Jasenovca“ zamera autenti~nost,
dokumentarnost i srpsku propagan-
du, trebalo bi da razume da reditelj
nije pravio dokumentarni, nego
dugometra`ni igrani film, koji se
dotakao odredjenih ljudi i situacija,
govore}i o istorijskom dogadjaju,

tek da nam osve`i pam}enje, pod-
seti na fa{izam i usta{tvo, i zavapi
da se nikada vi{e ne ponove.

Reditelj najavljuje i TV
seriju, opravdavaju}i odluku da se
film ve} u februaru {irokoj publici
prika`e na RTS-u, svestan da ne}e

imati bioskopski `ivot. U seriji }e
se dota}i i poslednjeg egzodusa
Srba u epizodi “Oluja“.

Logor Jasenovac nedavno
je posetio i novoizabrani patrijarh
srpski Porfirije, koji je, citiraju}i
apostola Pavla da je od jedne krvi
Bog stvorio sve narode, rekao da
su se oni ljudi koji su ovde u~inili

najmonstruoznija zla nad
nedu`nima ispisali iz svakog naro-
da.

“Oni su se upisali u
neljude, ne pripadaju re~ima apos-
tola Pavla da je svakom narodu
odredjeno mesto i vreme da boravi
kako bi na{ao Boga”, naveo je
patrijarh.

O filmu “Dara iz
Jasenovca“ govori}e se jo{ dugo, i
zbog izvrsne glume onih koji u
njemu igraju, kao i zbog odluke
hrvatskih glumaca da u njemu ne
igraju. Poredjenja radi, podse}am
vas da filmu “Quo Vadis Aida“
glavne uloge tuma~e srpski glumci,
a film govori o zlo~inima u
Srebrenici.

Srbi se u raspravama nisu
dotakli te teme. I ne bi trebalo da
je se doti~u, radi se o umetni~kim
slobodama, slobodama izbora,
opcija, li~nih stavova i opredeljen-
ja. Ali, svaki put kada krenemo
jedni na druge, mogli bismo da
sesetimo re~i koje pripisujemo
patrijarhu Pavlu – “Budimo ljudi,
iako smo Srbi!”

O tome bismo takodje
mogli snimiti nebrojeno mnogo fil-
mova.

Film “Dara iz Jasenovca“ otvorio je pitanja, uskovitlao strasti, zavadio istori~are, podelio filmske umetnike, 
ali i ostavio poruku sa zrakom nade – da zla vi{e ne bude

Mila Filipovi}

Film: Dara iz Jasenovca
Rezija: Predrag Gaga

Antonijevi}
Scenario: Nata{a

Drakuli}
Uloge: Biljana Ceki},

Luka, Jakov i Simon [ara-
novi}, Anja Stani} Ili},
Zlatan Vidovi}, Nata{a
Ninkovi}, Marko Janketi},
Igor Djordjevi}, Vuk Kosti},
Alisa Radakovi}, Petar
Djurdjevi}, Ana Le~i}.

U slede}em broju ekskluzivno za Ogledalo intervju sa 
rediteljem filma Predragom Gagom Antonijevi}em

ZATO [TO SMO SRBI
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Zlatnu statuu ameri~ke
Akademije filmskih umet-
nosti i nauka, zvanu Oskar,

dobio je ovih dana jo{ jedan, osmi
Srbin. To je Beogradski majstor
filmskog dizajna Dejan
Mom~ilovi}. Dobitnik je tzv.
tehni~kog Oskara za tehnolo{ko
dostignu}e filmskih uredjaja,
ma{ina i aparata u serijalu “Alita
– borbeni andjeo“ iz 2020. godine.

Mom~ilovi} je sa
Bobakom Behe{ti, Skotom
Robitajl i Iljan Keli radio na
razvoju kompaktnog modula za
snimanje i sinhronizaciju i inte-
graciju “Standard Deviation“ sis-
tema za snimanje pokreta lica.
Uredjaj predstavlja mobilni reko-
rder za snimanje, montiran na
{lem koji je takodje proizvod te
kompanije.

“Ja sam sa “Standard
Deviation“ bio dizajner tih uredja-
ja, a istovremeno sa svojim timom
sam i razvio softver kojim se oni
kontroli{u“, ka`e Mom~ilovi}.

Dejan Mom~ilovi} je
Beogradjanin. Studirao je dizajn
filma i medija na Akademiji u
[tutgartu. Rukovodilac je tima u
firmi “Weta Digital”, ~iji je vlas-
nik slavni oskarovac Piter
D`ekson, autor trilogija “Gospodar
prstenova“ i “Hobit“.
Mom~ilovi}ev tim je, zajedno sa
ekipom “Standard Deviation“ iz
Santa Monike od 2006. radio na
tehni~kom re{enju za snimanje lica
u pokretu (motion capture) za prvi
film “Avatar“ D`ejmsa Kameruna.

Motion capture
tehnologija snimanja lica u pokre-
tu je bio prioritet u radu Dejana
Mom~ilovi}a i u filmskim projek-
tima “Hobit (2012) , “Gvozdeni
~ovek 3“ (2013), “Veliki
dobro}udni d`in” (2016), ,
“Valerijan i carstvo hiljadu plane-
ta“ (2017) i kao animator u fil-
movima “Planeta majmuna“
(2014) i “Kralj templara” (2006).

Interesantno je da je
Mom~ilovi} filmsku poslovnu kar-
ijeru zapo~eo kao bubnjar u
muzi~koj podlozi za film “Crna
ma~ka, beli ma~or“ Emira
Kusturice 1998. godine. Nastupao
je kasnije kao glumac . Igrao je
konobara u filmu “Sedam i po”
(2006). U ovom delu re`isera
Miroslava Mom~ilovi}a, o sedam
smrthih grehova, igrali su im
Branislav Trifunovi}, Nikola

Vujovi} i Milo{ Timotijevi}.
U svojoj dugoj istoriji,

~ak od 1929. godine, Ameri~ka
Akademija filmskih umetnosti i
nauka ~ak jedanaest statua Oskara

osvojilo je osmoro Srba i
Jugoslovena. Za fillmska
dostignu}a u kinematografiji
nagradjeni su 1954. godine glumac
Mladen Sekulovi}, alijas Karl
Malden, za sporednu ulogu u
filmu “Tramvaj zvani `elja“, zatim
1962. godine re`iser animiranih
filmova Du{an Vukoti} za
“Surogat“. 

Godine 1979. scenarista
Stiv Te{i} dobio je Oskara za film
“^etiri druga”. Najpriznatija na{a
kostimografkinja Bojana Nikitovi},
zaposlena u Narodnom pozori{tu,
o~arala je Holivud i postala je
2010. godine suvlasnica Oskara sa
Milenom Kanonero za film
“Marija Antoaneta”. Neslu`benim
Oskarom su se okitile i porno glu-
mice srpskog porekla Stoja i
Koko.

Majstor iiz PPerleza
Istovremeno na{i ljudi su

postali u Holivudu dobitnici
“tehni~kog“ Oskara kao majstori
za filmske kamere i objektive, za

komjuterska re{enja glima~kih
problema, kao i za dizajn pokret-
nih slika, za {ta je nagradjen

Dejan Mom~ilovi}.
Paradokslano zvu~i, ali

Albert Majer iz Banata, legendarni
konstruktor filmskih kamera
“panavi`en“ i “panafleks“, koju

mnogi stru~njaci smatraju
najboljom ikada napravljenom, je
vlasnik ~ak ~etiri Oskara i dve
Emi nagrade za filmska i televiz-
ijska ostvarenje snimana njegovim

kamerama.
Majer, rodjen i odrastao

u Perlezu blizu Titela, svoj zanat
sajd`ije u~io je kod jednog na{eg
majstora za ~asovnike. [kolovanje
u Nema~koj bilo je presudno za

njegov kasniji rad u konstrukciji
filmskih kamera, jer je Albert
postao in`enjer. Kad je 1961.

po~elo podizanje Berlinskog zida,
sa `enom, dve }erke i sinom,
oti{ao je u Los Andjeles i nastavio
da konstrui{e filmske kamere.
Tom poslu posvetio je pola veka
svog `ivota.

Re`iser Stiven Spilberg
je prvi snimao sa kamerom
Alberta Majera film “[ugarlend
ekspres“.

– Kada mi je poslednji put
[eron Stoun uru~ila Oskara, samo
{to se nisam onesvestio. Sli~an
ose}aj sam imao i kad sam Oskare
primao iz ruku Kristofera Riva ili
Rene Zelveger. Pitao sam se otkuda
ja tu. Ose}anje kada postanete poz-
nati, naravno, prija. Ali, meni su
neke druge vrednosti uvek bile
va`nije. Na prvom mestu – moja
porodica, moji unu~i}i, moja supru-
ga koju sam celog `ivota mnogo
voleo. Njoj sam posvetio jednog
Oskara – ispri~ao je Albert Majer,
kada je posetio svoj zavi~aj, Srbiju,
koju ne mo`e i ne `eli da izbri{e iz

se}anja, jer se ose}a Srbinom.
Godina 1979. Zoran

Peri{i} je dobio “tehni~kog“
Oskara za filmske elektronske
efekte u filmu “Supermen”.
Oskara je dobio, jer je smislio
kako da glumac Kristifor Riv leti
na platnu. Taj izum je po njemu
dobio ime “zoptik”.

Ovaj rodjeni Zemunac
(1940.) je odrastao u Prokuplju.
Radio je u Britanskom filmskom
institutu na domenu 3D vizuelnih
efekata. Srpski majstor za speci-
jalne efekte zanat je pekao kod
Stenlija Kjubrika u filmu
“Odiseja u svemiru“ kao nepot-
pisani saradnik u odseku za ani-
maciju. U medjuvremenu, postao
je pronalaza~ i vlasnik je neko-
liko patenata u oblasti specijalnih
efekata, uklju~uju}i 3D
tehnologiju. Pre 20 godina
objavio je i stru~nu knjigu na
temu vizuelnih efekata u kine-
matografiji.

Oskarovac iiz SSelevca
Najve}a filmska i

tehni~ka kinematografska nagrada,
koja se dodeljuje u Kodak teatru u
centru Holivuda pripala je i
in`enjeru Mirku Kova~evi}u iz
Beograda, koji se u SAD uselio
1986. godine.

– Nagradu smo dobili
kao tim kontruktora za FI+Z sys-
tem, koji reguli{e tri funkcije
svakog objektiva na filmskim
kamerama. Dodela nagrada za
na{u tehni~ku oblast bio je pose-
ban dogadjaj, odvojen je od
uru~ivanja glavnih Oskara i odr`an
je u hotelu na Beverli Hilsu. 

Za razliku od dodele
Oskara za umetni~ki deo, dobitni-
ci nagrada za tehni~ki deo unapred
su obave{teni o priznanjima.
Znaju}i to, nisam ose}ao posebnu
nervozu, mada sam bio uzbudjen
kada su najavili moje ime – pri~ao
je in`enjer optike i elektronike
Mirko Kova~evi} iz Beograda,
koji je “tehni~kog“ Oskara osvojio
2007. godine.

Godinu dana kasnije ovu
zlatnu statuu dobio je i dr Dejan
Ili} za digitalnu ARRI kameru,
koja unapredjuje svetlo za sni-
manje filmova. Rodom iz mesta
Selevca kraj Smederevske Palanke
diplomirao je u Beogradu, {kolo-
vao se u Francuskoj, a doktorirao
na Tehni~kom fakultetu u
Drezdenu. 

Bio je odbojka{ u
juniorskoj reprezentaciji
Jugoslavije, nema~kom TU
Drezden i Elvangenu, gde je
postao trener, gde danas `ivi i
radi kao fabrikant, pronalaza~,
profesor i investitor.

– Nisam o~ekivao
ameri~ku nagradu, jer se Oskar
dodeljivao za unapredjenja
kamere, objektiva, elektronske
uredjaje za filmsku postprodukci-
ju i specijalne efekte. Na{ ured-
jaj verno imitira dnevnu svetlost
i nema konkurenciju u filmskoj
tehnici. 

Postao je popularan. jer
ne emituje potencijalno {tetna
zra~enja, niti toplotnu energiju.
Na no}nim snimanjima ostvaruje
fantasti~ne efekte – ka`e dr
Dejan Ili}, ~ijom se kamerom
snimaju svi novi filmovi u 3D
formatu.

Danas Dejan Ili}, kao
vlasnik fabrika malih baterija,
gradi pogon za proizvodnju ovih
energenata u rodnom selu Selevac
kod Smederevske Palanke, jer `eli
da Srbiju uvede u modernu tehno-
lo{ku eru.

Albert Majer vlasnik ~etiri Oskara

Dejan Ili} sa Oskarom u ruci

Dejan Mom~ilovi}, vlasnik
Oskara name{ta kameru

MARKO LOPU[INA

Odstalnog 
saradnika

SVI SSRPSKI TTEHNI^KI OOSKAROVCI
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Se}am se dana kada smo se
upoznali, kao da je ju~e
bilo. Prekoputa mene,

sedela je, porcelanskog tena,
mlada, prelepa `ena sa `ivahnim
o~ima. Bila je to Ivana. Prva
Beogradjanka koju sam upoznala
kada sam se preselila iz ^ikaga u
Holivud. Malo je ljudi u Los
Andjelesu koji dolaze iz Srbije, a
jo{ manje iz Beograda. I to malo
{to ima, ra{trkano je po gradovi-
ma, predgradjima, okruzima…
Pored Ivane je sedeo Du{an, njen
mu`, Ni{lija, sa kojim sam odmah
na{la zajedni~ki jezik: cigarete na
balkonu i opu{teni razgovori.
Ivana i Du{an, mladi bra~ni par
koji je do{ao da ostvari ameri~ki
san. Kako volim da ka`em, sve se
mo`e kad se ho}e. Jo{ ako ih je
dvoje, pravi tim, uspeh ne mo`e
da mimoidje.

I evo, sada, posle skoro
deset godina, kao svedok nji-
hovog razvoja i puta ka uspehu
moram re}i da sam veoma ponos-
na na njih i sre}na. Iako su deset
godina mladji, ~esto u~im od njih.
Moja generacija je odrastala u
ekonomski naivnim vremenima,
za razliku od njihove, koju su
obojile NATO traume, sankcije,
protesti. Mo`da je to taj srpski
inat, ne znam, ali definitivno su
njihove realizovane ambicije
u~inile da le{karimo u njihovom
bazenu, u`ivamo u njihovoj novoj
velikoj ku}i, pijuckaju}i moj

omiljeni Maker’S Mark burbon.
Jedno znam sigurno, a to je da su
sve ovo stekli zahvaljuju}i nji-
hovoj marljivosti, odgovornosti,
vrednom radu i medjusobnoj
slozi. Iako mi je ponekad te{ko
da razumem ~ime se konkretno
bave jer priznajem, slaba sam sa
IT sektorom, ali znam da je diza-
jniranje i postavljanje veb-strani-
ca za njih “ma~iji ka{alj“, da se
bave VOIP telekomunikacijama,
da prave aplikacije za razne
svrhe, odr`avaju sisteme, nude
server usluge i {ta sve ne
povezano s modernom tehnologi-
jom i internetom.

Lepo i prakti~no su oni
i poslovne obaveze rasporedili,
Du{an je taj koji se bavi klijenti-
ma, sastancima, organizacijom
instalacije tih novih sistema, a
Ivana je zadu`ena za kodiranje,
in`enjerski deo, sve ono {to mi
laici ne shvatamo lako, ali radi
nam na telefonu ili kompjuteru.
Imaju na desetine zaposlenih i taj
broj stalno raste. Veoma brinu o
svom osoblju, ali i sami ~esto
rade od jutra do sutra. A krenuli
su sa poslom tako {to su nudili
svoje usluge prijateljima, pri-
jateljima prijatelja i kao i ve}ina
nas besprekorno obavljen posao
radili za manje novca, kako bi
stekli {to vi{e preporuka i kon-
takata. Veoma su vezani za svoje
porodice i poma`u svoje u
zavi~aju. Zato smo po`eleli da
podelimo njihovu `ivotnu pri~u,
koja }e mo`da poslu`iti kao
inspiracija i drugim mladim ljudi-
ma.

Upoznali ste se na
studijama u Beogradu i va{a

ljubavna pri~a kre}e jo{ iz stu-
dentskih dana. Funkcioni{ete
savr{eno iako ste potpuno
razli~ite prirode. Du{an je
miran i strpljiv, a ti si
dinami~na i stalno u akciji.
Recite nam za na{e ~itaoce kako

ste do{li u SAD i zapo~eli ovako
uspe{an poslovni `ivot. ^ime se
sve bavite?

- Mi smo do{li u
Kaliforniju pre nekih desetak
godina, kao i ve}ina na{ih ljudi,
sa mnogo snova i ne previ{e

ekonomskog kapitala - ka`e za
Ogledalo Ivana i nastavlja.

-  Ka`em ekonomskog,
jer su na{i roditelji imali smisla
da nas upute u pravom smeru da
steknemo znanje. Devedesete su
kao i za sve nas i nama sli~ne
generacije priredile svoj trening u
oblasti pre`ivljavanja. Nekoliko
meseci nakon dolaska re{ili smo
da je za nas najbolje da otvorimo
svoju firmu za web design i
development Internetize.Me, koja
se danas bavi i izradom mobilnih
aplikacija. Ubrzo nakon toga smo
otvorili i sestrinsku firmu
OneCentVoIP koja se bavi svime
vezanim za prediktivne dajlere,
telefoniju i sli~no.

U poslednjih deset godi-
na smo uspeli da, uslovno re~eno,
izgradimo brend isklju~ivo radom
i minimalnim investicijama u
marketing. Do{li smo do ve}ih
klijenata kao {to su Nike,
BarneysNew York kao i nekih od
poznatih li~nosti i njihovih bren-
dova. Uskoro pripremamo i lan-
siranje svog CRMa koji }e
mnogim manjim i srednjim kom-
panijama olak{ati svakodnevno
poslovanje, a cena }e biti
konkurentna sa velikim igra~ima
kao {to je SalesForce i sl.

- Originalna ideja nam
je bila da vremenom formuli{emo
firmu koja bi se bavila pru`anjem
celokupnih re{enja u okviru web
i IT industrije - pri~a nam Du{an
- Ono {to smo primetili neposred-
no nakon dolaska ovde, a to je da
kompanije mahom imaju prob-
leme u smislu pronala`enja
kvalitetnih re{enja kao i profe-
sionalaca u smislu IT-a. Ideja je

Oni su uspesni, mladi i vredni. Za manje od 10 godina, uspeli su da u Los Andjelesu izgrade ime, kupe kucu sa bazenom a vozni park im
cine Tesla i najnoviji Lexus LC. Rodjena u Beogradu u kuci Nikole Pasica, Ivana vodi IT sektor a Dusan, Nislija, se bavi klijentima. 

Oni su sjajan primer kako se uspeva u Americi.  

LJUBAV I SLOGA USPE[NU BUDU]NOST GRADE

STA[E NASTI]

Odna{e dopisnice 
iz Holivuda

Ivana i Du{an u svom dvori{tu uz jutarnju kafu

Ivana Teodor i Du{an Stankovi} ispred 
svoje ku}e u Simi Valley - Kalifornija
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bila da vremenom izgradimo
firmu koja bi mogla da pokrije
skoro sve {to bi bilo potrebno
malim i srednjim biznisima, i
dalje odr`avaju}i najvi{i nivo
proizvoda i usluge kroz specijali-
zovana re{enja.

Zavr{ili ste ETF,
Metropolitan Univerzitet, Du{an
IT Menad`ment, a ti si
diplomirala u [paniji na
presti`nom Polytechnical
University of Catalonia u
Barseloni,  Informacione
Tehnologije, to jest software
engineering. Koliko vam je
{kolovanje pomoglo da prene-
sete ste~eno znanje u konkret-
nim poslovima? [ta bi ste   pre-
poru~ili mladima u Srbiji  ako
`ele da se bave sli~nim poslom
kao vi? 

- Ne mogu da ka`em da
nas je klasi~no {kolovanje
pripremilo za opstanak i
snala`enje u bilo kom smislu, a
naro~ito ne u pogledu ste~enog
znanja - ka`e nam sa osmehom
Ivana i nastavlja - Verujem da
nam je dalo podlogu i stabilnu
osnovu za nadogradnju. Ono {to
stalno govorim kada me neko pita
da li je za IT bitan fakultet u
pogledu znanja – iskreno verujem
da nije.

A sli~no nam odgovara i

Du{an 
- Na`alost, ja takodje

nisam uspeo da iskoristim skoro
ni{ta ste~eno konvencionalnim
obrazovanjem. Stvar sa tehni~kim
fakultetima i obrazovanjem

uop{te je da mora u svakom
trenutku biti aktuelno i konstant-
no a`urirano. Mislim da Srbija
ima puno potencijala u ovom
smislu, pod uslovom da se oslo-
bodi starih kadrova i programa
koji i dalje izu~avaju i predaju

teme koje je vreme pregazilo jo{
pre dvadeset ili trideset godina.

Kako najvi{e volite da
provodite slobodno vreme?
Holivud vam je iza ugla, na 15
minuta ste od pla`e, parkova,

da li imate dovoljno vremena za
sebe i prijatelje?

- Znam da se mnogo
ljudi `ali kako ima previ{e posla
i premalo slobodnog vremena -
navodi Ivana i nastavlja - Ja
sam naprotiv zahvalna {to

imamo puno posla i iskreno jo{
bih posla izmislila, u{la i inve-
stirala u jo{ biznisa. Koliko smo
imali sre}e toliko i pameti da
nadjemo i okru`imo se pravim
ljudima sa kojima se dopunjava-

mo i podr`avamo u svakom
smislu. Volimo da idemo na
hajking ili {etnju, `ivimo u vrlo
mirnom kraju, {etamo skoro
svaki dan po par milja.
Vikendom smo ~esto sa
kom{ijama i prijateljima, kao

{to zna{ ro{tiljamo, dru`imo se,
u`ivamo pored bazena kako
bismo napunili baterije za novu
radnu nedelju. Du{an svaki dan
ve`ba u svojoj teretani, ja idem
na tr~anje. Ranije smo vi{e
putovali, ali do}i }e opet i to
vreme.

- Imali smo sre}e da
kupimo nekretninu lociranu ne{to
dalje od centra Los Andjelesa -
pri~a nam Du{an - Tako da do
nas mahom ne dospevaju proble-
mi koji nastaju kao efekat
COVID pandemije, protesta,
zagadjenja, kriminala itd. Mislim
da je upravo taj korak mo`da i
doprineo, u nekom smislu,
obezbedjenju nekog normalnijeg
`ivota u najklasi~nijem smislu te
re~i – manje stresa i vi{e vreme-
na za porodicu i prijatelje.

[ta poru~ujete na{im
~itaocima?

^itaocima”Ogledala”poru
~ujem da ostanu fenomenalni, jer
moraju biti takvi kad ~itaju
“Ogledalo“, da se trude da uvek
ostanu nasmejani i optimisti~ni.
Svi imamo sre}e da se nalazimo u
ovoj predivnoj zemlji punoj {ansi i
zaista dobrih ljudi koje mo`da ne
bismo upoznali da nismo ovde- sa
puno entuzijazma zavr{ava svoju
pri~u Ivana. A mi im od sveg srca
`elimo jo{ vi{e  uspeha u svemu. 
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Od va{eg prvog
romana”Boja ljubavi“ pro{le su
skoro dvadeset ~etiri godine. [ta
se kod vas u medjuvremenu
promenilo u pogledu
stvarala~kog pristupa svetu i
ljudima?

Sve. Promenio se svet
oko mene, promenile su se okol-
nosti u kojima `ivim i stvaram.
Na kraju krajeva, promenio sam
se i ja. Nisam vi{e mladi bun-
tovnik bez razloga, kako je to
nekada bilo moderno. Sada sam
porodi~an ~ovek, buntovnik sa
razlogom. Kao pisac sam sazreo.
Ne pi{em samo srcem, pi{em
otvorenih o~iju. Vidim {ta se
de{ava ljudima, {ta se de{ava
meni i znam da sam na dobrom
putu. Na svom putu. Iskreno
verujem da je on pravi i da }e
trajati mnogo posle mene. Sli~no
pitanje sam postavio sebi pre
godinu-dve i shvatio da tema
mojih romana nije samo ljubav,
ve} su to dobri, ~estiti ljudi.
Zbog nepravdi koje im se
neprestano ~ine, odlu~io sam da
budem na njihovoj strani. Moji
~itaoci znaju da su svi moji
junaci i svi dogadjaji koje opisu-
jem stvarni. A kada je ne{to
stvarno, onda je to istina koja je
kao Isus razapeta na krst. I tako
je svuda, ne samo kod nas u
Srbiji i na Balkanu. Najte`e je i
najnezahvalnije pisati istinu. Ba{
zato je ona najdragocenija.
Uostalom, tome slu`e knjige.
Zbog istine. Kada je jednom
izgovorite, beskona~no `ivi.

Mo`e li se od pisanja
`iveti?

Ne. To je najkra}i
odgovor. Pogotovo ako ste, poput

mene, slobodan, nezavisan autor.
Odgovor bi bio druga~iji da sam
dvorski ili partijski pisac, da iza
sebe imam veliku izdava~ku ku}u
koja me gura. Znam mnoge
kolege koje su poklekle i postale
”~lanovi biblioteke“, {to bi rekao
Zoran Radmilovi}. Nagovarali su
me, ali nisam pristao. Ne mogu
protiv sebe. Ne}u da tap{em
budala{tinama, glupostima i
la`ima. Sâm sam na ovoj
vetrometini. Sam protiv svih.
Jedini izlaz vidim u proboju u
inostranstvo. Sa romanom
”Utorkom nisam udata“, za koji i
danas tvrdim da mo`e biti svets-
ki bestseler, poku{ao sam da
otvorim vrata Moskve, Njujorka,

Londona i Holivuda...Nisam
uspeo, ali sam otkrio na~in na
koji se to radi. Video sam klju~,
ali mi je potreban novac da bih
ga dohvatio.

Na koji na~in je aktuel-
na epidemijska situacija uticala
na va{u inspiraciju?

Ni{ta od ovog {to se
de{ava me ne iznenadjuje, ne
uzbudjuje i ne pla{i. Pla{im se
onog {to se u pozadini ove velike
igre uveliko sprema. Zato sam se
okrenuo onima koji }e spasiti
svet: dobrim ljudima i njihovim
sudbinama. Ljubav i dobri ljudi
su najve}a pretnja globalizmu.
Istorija nas u~i da kada se dobri
ljudi izljube sa porodicom i

oproste sa `ivo-
tom, niko i ni{ta
ih ne mo`e
zaustaviti. I to
}e se i dogoditi,
uskoro...

P i s a c
na dru{tvenim
mre`ama, da ili
ne? Koliko vam

stalna interakcija sa publikom
poma`e u stvaranju?

Najradije bih se izbrisao
kada vidim i pro~itam {ta se sve
pi{e i pri~a, a naro~ito ko to sve
radi. Ali ne mogu... jer, kao {to
rekoh, ja sam usamljeni bun-
tovnik, neprisutan u medijima
punim la`i. Da bih govorio
istinu, da bih ostvario
kakav-takav kontakt sa ~itaocima,
moram biti na dru{tvenim
mre`ama. To je na{a stvarnost.
Pa sada se i predsednici dr`ava
ogla{avaju putem njih, za{to ne
bi i pisci?

Sa romanom ”Tajni
mali grad” privukli ste nove
~itaoce. Mislite li da }e vam
obo`avaoci prethodnih dela
ostati verni s obzirom na malo
druga~iju tematiku?

Svesno sam u{ao u taj
rizik, znaju}i da }e me deo ~itala-
ca napustiti. To se i dogodilo, no
u manjoj meri nego {to sam o~eki-
vao. Ali, zato sam privukao
dvostruko vi{e potpuno novih ~ita-
laca iz celog sveta. Ono {to mi je
drago je da su nakon ~itanja
”Tajnog malog grada“ tra`ili moje
stare knjige. Dakle, opstaje jedna
stabilna celina koja guta svaku
moju napisanu re~. To je moj
oslonac. Znate, u umetnosti, bilo
da je to muzika, slikarstvo ili
knji`evnost, postoje stvarala~ki
ciklusi. Sa objavljivanjem

”Romanti~ne trilogije“, koju su
~inili romani: ”Boja ljubavi”,
”Utorkom nisam udata“ i ”[ta da
ka`em andjelima”, zavr{io sam
svoje traganje za pravom, iskon-
skom ljubavi koja traje i kada nas
nema. I onda sam se na{ao na
raskrsnici. Na pauzi. A”Tajni mali
grad” je do{ao kao predah, kao
iskorak. Ve} sa naredna tri romana
koja paralelno pi{em,”Rasuti biseri
pod nogama“, ”Tamna strana
osmeha” i ”Argentina je moje
ime”, okre}em se novom stvar-
ala~kom ciklusu. Posle toga, znam
da }e opet uslediti pauza, ali ovog
puta za nju imam spreman odgov-
or: voleo bih da napi{em jednu
crnu komediju.

Da biste objavili ”Tajni
mali grad” ~ekali ste dvadeset
godina. Rukopis je toliko dugo
stajao u fioci. Za{to?

Jednostavno, niko od
velikih izdava~a u Srbiji nije
smeo da ga objavi. Niko mi nije
verovao. I danas su mnogi
nepoverljivi sve dok ga ne
pro~itaju. Da sam imao novca,
preveo bih ga na engleski i
objavio u inostranstvu. Tada bi
mi svi ovda{nji pametnjakovi}i
veli~ali. Ovako...{ta je tu je.
Hvala Stevanu Krstecu, kojem
nije manjkalo hrabrosti da pod
oznakom ”Kreativne radionice
Balkan”publikuje ovaj, a to }e
vreme tek pokazati, vrlo va`an

RAJKO RR.
DVIZAC

IVAN KALAUZOVI]

Odstalnog 
saradnika

Jugoslovenski novinar, srpski knji`evnik. Potezom pera spaja pro{lost, sada{njost i budu}nost, 
tajnost i javnost, Srbiju i rasejanje.
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POŠALJITE ^AROLIJU SA LI^NIM PE^ATOM
Autorska dela kao korisni proizvodi - sa li~nom

porukom, za Vaše najmilije u Srbiji.
http://molinasurprise.com/prodavnica/

molinasurprise.com
molina.surprise@gmail.com

https://www.facebook.com/molinasuprise
https://www.instagram.com/molina.surprise/ 
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roman.

Rekao bih da su vlada-
ju}i motivi”Tajnog malog
grada“ svetlost i vreme. [ta ih,
po va{em mi{ljenju, u stvarnom
svetu povezuje?

U romanu sam napisao
da ljudi ono {to ne vide ne veru-
ju da postoji. A itekako postoji.
Svetlost i vreme ne poznaju
granice svetova. Oni su svuda,
kre}u se, povezuju pro{lost,
sada{njost i budu}nost. To {to mi
nazivamo stvarno{}u je samo
jedna od stvarnosti. Dana{nji svet
je previ{e zaokupljen materijal-
nim stvarima, pa ne}e da veruje
i vidi da nismo sami, da na{
`ivot nije samo jednosmerni put
od rodjenja do smrti. Vreme je
ne{to beskona~no, bestelesno,
nedodirljivo, a ipak tako realno.
Svetlost je {tit od sila tame. I
{titi sva `iva bi}a, ne samo ljud-
ski rod. Prastari narodi su znali
za tu istinu, a moderno dru{tvo je
izbrisalo. S obzirom na to da se
svet menja iz temelja, mnoge
tajne }e biti otkrivene.
Bira}emo:ili smo svetlost ili smo
tama. Neki su ve} izabrali, a taj
izborih ~eka na kraju puta.

Uskoro zavr{avate
pisanje romana ”Rasuti biseri
pod nogama”. Na~uo sam da
njegova junakinja ima neke
veze sa ^ikagom, ali i da se za

zaplet ve} interesuju ljubitelji
lepe re~i iz Ju`ne Amerike.
Jesam li u pravu i {ta }e na
stranicama tog dela jo{ sa~ekati
~itaoce?

Jedna od glavnih
junakinja romana, Zora Mirkovi}
Stoji}, nakon mu`evljeve smrti, iz
rodnog Zemuna odlazi sa novim
izabranikom u ^ikago. U po~etku
sve je idila, a potom dolazi do
preokreta. Upravo ovih dana
pi{em ba{ tu scenu... i to iz
`enskog ugla. ^ikago je za nju
nova ljubav, nova radost, ali i
raspuklo srce od bola. Mu~i je
dilema: [ta da u~ini sa sobom
po{to je napuste oba mu{karca
koje je volela. Objavio sam na
dru{tvenim mre`ama pojedine
scene iz ovog dela i, osim mojih
stalnih ~italaca, javili su mi se i
pisci iz Ju`ne Amerike, zanima-
ju}i se za ovaj roman. Neke od
njegovih odlomaka postavili su na
srpskom jeziku na svoje sajtove i
stalno me zapitkuju kada }e iza}i.

Kako gledate na
knji`evne nagrade? Smatrate li
ih realnim priznanjima ne~ijeg
rada?

Sa knji`evnim nagrada-
ma sam raskrstio davno, jo{ kao
osnovac kada sam dobio prvu.
Istina, u takvom trenutku svako
priznanje prija dobitniku, ali uko-
liko nije zaslu`eno onda je to

obi~an }orak, pucanj u prazno.
Znam mnogo pisaca koji su
zaslu`ili svoje nagrade, ali pozna-
jem mnogo vi{e onih koji imaju
brojna priznanja, sabrana dela, a
njihove vajne knjige izdava~i pro-
daju u stari papir. Ne zaboravimo
ni pisce koji nikada nisu dobili
nikakve nagrade, a rado se ~itaju,
citiraju, traju. Pravi pisci ne pi{u
zbog nagrada, ve} zbog poriva u
sebi da ne{to va`no podele sa sve-
tom, da sa~uvaju od zaborava. Re~
je naposletku najubojitije oru`je,
naro~ito napisana i objavljena.
Jedan prijatelj, pisac iz Be~a, rekao
mi je da u Srbiji ima vi{e
knji`evnih nagrada nego {to u
godini ima dana. Nisam prover-
avao, ali zvu~i nu{i}evski. Ja ne
pi{em zbog nekog `irija od tri do
pet ~lanova, da bih se njima dopao.
Se}am se, kada je iza{la knjiga
”Utorkom nisam udata“, i u{la u
izbor za roman godine, odmah su
mi se javili prijatelji pisci da mi
ka`u da treba da budem sre}an ako
ga `iri uop{te bude pro~itao. Tako
je i bilo. Nisu ga ni uzeli u ruke.
Nagrada je data u~esniku sa
zvu~nim imenom i veoma dosad-
nom knjigom. Kada je pro{lo
vreme hvalospeva i tap{anja, moj
”Utorak“ se na Amazonu prodavao
po tri puta ve}oj ceni od nagrad-
jenog romana godine. Pametnom
dosta.Korica romana Tajni mali grad
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Etno-restoran Zora na severu ^ikaga vam otvara svoja vrata i
svoje srce i nudi autenti~ne specijalitete srpske kuhinje.

Miris i ukus starog kraja }e vam do~arati atmosfera i specijaliteti
srpske kuhinje vrhunskog kvaliteta. 

Pored odli~nog ro{tilja tu su i kuvana jela i ~orbe po starim 
srpskim receptima.

JARETINA, TELETINA I JAGNJETINA ISPOD SA^A.
A ukoliko ho}ete da poru~ite hranu ljubazno osoblje }e 

sa zadovoljstvom primiti porud`binu i pripremiti 
na na~in koji vi `elite.

Muzika u`ivo ssvakog ppetka, ssubote ii nnedelje
nastupa oorkestar CRVENA VVIOLINA
Otvoreni su od 10 pre podne do 22h uve~e,

od ponedeljka do nedelje.

Dobrodo{li u kafanu ZORA

SRPSKA KAFANA – ZORA

8445 W Lawrence Ave. Chicago
Telefon: 773 625 7087 

www.serbianmirror.com
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PLandemijom je potvrdjena
izuzetna poslu{nost globalne
populacije. Masovno smo

prihvatili sve naredbe i zabrane
onih koji nam kroje sudbinu.
Princip – „lezi, dig’ se, ustaj,
sedi!“ se razgranao, pa su se
komande pro{irile na: „nosi masku,
zatvaraj se, otvaraj se, vakcini{i se,
distanciraj se, ne smej se na
javnom mestu, ne razgovaraj u
javnom prevozu, ne primaj u ku}u
vi{e od pet ljudi...“. Krizni {tab
donosi odluku da se uvede preven-
tivna mera skakutanja na jednoj
nozi. Ve} vidim one, koji nose
maske dok se voze sami u kolima
ili {etaju prirodom kako zabradjeni
skaku}u na jednoj nozi. Kao {to
sam do sada bezbroj puta rekao
sebi – „ne}e valjda i to“, a sve se
obistinilo, ne bi me za~udilo ni da
nam uvedu skakutanje na jednoj
nozi. U {ali sam govorio – „uve{}e
nam obavezu no{enja dve maske i
nametati da primamo po dve
vakcine“. Fau~i ve} predla`e dve i
vi{e maski, a revakcinisanje je ve}
„normalna“ realnost.

Masovno se povla~imo u
svoje bezbedne ili polubezbedne
kaveze. Taman kad pomislim da
neko od mojih sagovornika ima
svest o tome {ta nam se de{ava i
s kojim ciljem, ta osoba mi zado-
voljno saop{ti da se vakcinisala ili
se prijavila za vakcinaciju. Neki
idu do te mere da svoju profilnu
sliku na FB uramljuju u ram sa
natpisom – „vakcinisan“. Ja to
~itam kao „`igosan“. Kao u
Orvelovoj „1984“, ono dvoje ljudi,
koji su se suprotstavili diktaturi
Velikog brata, na kraju su preuml-
jeni, i zajedno sa ostalima radosno
klicali: „Volim Velikog brata!
Volim Velikog brata!“

Ma koliko nam se ~inilo
da smo dotakli dno, i da ne mo`e

biti gore, svaka nova generacija
nam dokazuje da je pokornija od
prethodne. Ipak je nekad postojao
bunt. Ranija pokolenja su bar
poku{avala da menjaju sistem, bez
obzira na to da li su uspevala u
tome ili ne. Stoga je i umetnost
bila kvalitetnija, jer je i ona bila
deo bunta.

Nekada su se radjali veli-
ki dr`avnici, a danas su politi~ari
mizerne marionete svetskih

mo}nika koji upravljaju njima
poput lutaka sa ugradjenim ~ipom
u ki~menoj mo`dini.

Globalizacija je standard-
izovala sve, po~ev od arhitekture,
automobila, hrane, lekova, propisa,
pa sve do ljudi. Ubedili su nas da
sve rade u na{em interesu. Nekada
su malo bolje maskirali ono {to
rade iza zavese, a danas vi{e to ni
ne kriju, jer su mase toliko
preumljene da bez problema Bil
Gejts mo`e javno da izjavi: „Ima
previ{e ljudi na Zemlji. Moramo
hitno da smanjimo populaciju, a
odli~no obavljamo taj posao preko
vakcina i drugih dostupnih sredsta-
va.“ Zna~i, i pored toga {to glavni
promoter vakcina tvrdi da vakcine
ubijaju ljude, oni i dalje sre}no
staju u red za pelcovanje. Kao {to
je Orvel bio portparol istinskih
vladara iz senke, tu funkciju danas

ima Bil Gejts. I on, poput svog
prethodnika, javno isti~e planove
onih koji su umislili da su bogovi.

Da podsetimo,
pLandemija zvana „korona“ je
progla{ena kad je na celom svetu
bilo svega 852 obolelih od virusa,
koji tada nije bio mnogo ja~i i
zarazniji od obi~nog gripa. Nijedan
uslov nije bio ispunjen da bi se
proglasila epidemija. Kasniji sojevi
korone su postali opasniji, jer je

dokazano da su u nju ubacivali
druge elemente, kao {to su RNK
virusa HIV, bojni otrov ,,sarin“,
bakterije, pesticidi... Zanimljiv je i
oficijelni naziv virusa – SARS
(kao sarin) COV 2. Dvojka na
kraju zna~i – druga pandemija u
21. veku (setimo se neuspelog
projekta – svinjski grip). Glavni
sastojak Fajzerove vakcine se zove
Luciferiz, a Majkrosoftov patentni
kod za mikro~ipovanje sadr`i tri
{estice. [ta tu nije jasno? Ljudima
nije bilo dovoljno to {to je ~itava
prevara oko svinjskog gripa i
sprege farmaceutske mafije sa
SZO razotkrivena. Ovo je dokaz
da bez problema EU mo`e da bude
nazvana svojim pravim imenom –
~etvrti rajh. Niko se zbog toga
ne}e buniti.

Niko se ne buni ni protiv
toga {to se Bil Gejts zala`e za ubi-

janje sve stoke na planeti i da se
prirodna govedina zameni
sinteti~kom. Pro{le nedelje je pobi-
jeno oko 900.000 grla. Takodje,
javno zalaganje Bila Gejtsa da
pomra~i Sunce zbog navodne {tet-
nosti sun~evog zra~enja prolazi
veoma glatko, kao i to {to nas
posipaju hemijskim tragovima ve}
14 godina.

Uveliko su po~eli da
ka`njavaju ljude koji u svojim

ku}ama imaju vi{e od pet gostiju.
Ne}e nas iznenaditi ni to da poli-
cijske racije upadaju u privatne
ku}e i odvode neposlu{ne na
preumljenje.

Na poslednjem Svetskom
ekonomskom forumu u Davosu,
svetski vladari su otvoreno pred-
stavili plan novog svetskog poret-
ka, zvanog „Veliki reset“. Bez
obzira na to {to su preko Klausa
[vaba najavili kako }e nam sis-
tematski uni{tavati `ivote, ve}ini ni
to nije dovoljno. To zna~i potpunu
kontrolu ~ove~anstva. Oni }e
odredjivati ko }e mo}i da udje u
restoran, tr`ni centar, avion... pod
pla{tom borbe protiv korone i kli-
matskih promena. U Izraelu i Kini
je to ve} na delu.

Neoliberalni kapitalizam
je do`iveo svoj krah, i o~igledno je
do{lo vreme za „zlatnu milijardu“,

~ipovane kiborge, a glogov kolac
u srce je zamenila igla u rame.

Projekat „Korona“ je pre-
rastao u totalno ludilo. Ve}ina ljudi
mu nije odolela, osim retkih komu-
na poput Ami{a. Ima i ona aneg-
dota, u kojoj jedan Ami{ pita dru-
gog: „Za{to kod nas nema
korone?“ Drugi odgovara: „Zato
{to mi nemamo televiziju“, ili ona
gde jedan mi{ pita drugog: „Ho}e{
li se vakcinisati?“, a drugi mu
odgovara: „Jesi lud?! Pa, ispitivan-
ja nisu jo{ zavr{ena ni na ljudima.“

Proizvodja~i vakcina na
samim vakcinama, uklju~uju}i i
Fajzer/Biontek, ogradjuju se od
odgovornosti. Kako verovati pri-
vatnim kompanijama, kojima je u
interesu profit, a ne za{tita zdravl-
ja? [ta se desilo sa ljudskim
instinktom? Kako da nas vakcina
za{titi od bojnih otrova? Masovna
vakcinacija i revakcinacija, koja se
forsira, stvara kontraefekat.
Vakcina postaje sve manje
delotvorna {to se ~e{}e ubrizgava,
a ide se na to da se populacija
vakcini{e po dva-tri puta godi{nje.
Ko }e dokazati da vakcine ubijaju
ljude, ako je to tako? Za{to se
skoro ne rade autopsije?

[irenje straha i panike je
uvek bilo najbolje sredstvo manip-
ulacije.

EU je ve} usvojila pred-
log uvodjenja kovid paso{a. To
smo mi, koji smo sa~uvali iole
svesti, najavljivali, dok su nam
neki govorili: „Ma, jeste. Vi, teo-
reti~ari zavere tvrdite i da }e nas
~ipovati i ukinuti ke{.“ Sad, kad se
sve to de{ava, oni su zaboravili da
su nas nazivali teoreti~arima
zavere. Jo{ nam ta preumljena
masa obja{njava za{to su navedene
mere dobre po nas. Bojim se da
}emo svi biti sre}ni, vakcinisani,
~ipovani i preumljeni. Je{}emo
ve{ta~ko meso pored GMO hrane
koju ve} decenijama konzumiramo.
Maha}emo repom i vikati: „Volim
Velikog brata! Volim Velikog
brata.“ ALI... Ne}e im uspeti!
Spre~i}e ih Bog!

Od stalnog dopisnika

DEJAN MARINKOVI]

Odstalnog 
saradnika

NAJNOVIJA PPREVENTIVNA MERA KKRIZNOG
[TABA –– SSKAKUTANJE NNA JJEDNOJ NNOZI
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Sa Antonijem Kova~evi}em o novom You Tube TV kanalu

[ta je bio razlog da
pokrenete i “Serbian
News”?

- Moderna vremena od
svih nas, pogotovo od medija,
tra`e stalne promene. Ljudi vole
da gledaju televiziju, pokretne
slike, a ta ljubav je iz godine u
godinu sve ve}a. You Tube
kanale pose}uju milioni ljudi, pa
smo i mi odlu~ili da se upustimo
u borbu za gledaoce i napravimo
“Serbian News”. Naravno, moram
da istaknem da su na{u odluku
ubrzali ~itaoci portala “Serbian
Times”, koji su stalno tra`ili od
nas da napravimo ne{to sli~no. Na
kraju smo im iza{li u susret, sa
idejom da “Serbian News” jednog
dana preraste u pravu, veliku tele-
viziju srpske dijaspore. Naravno,
to ne zna~i da }emo da zanemari-
mo “Serbian Times”, koji nastavl-
ja da radi punom parom – ka`e za
“Ogledalo” Antonije Kova~evi}.

“Serbian News” }e biti
dostupan velikom broju gledala-
ca. Na koji na~in dolazite do
njih, i kojim temema i formati-
ma nastojite da ih privu~ete?

- Teme su razli~ite, do
njih dolazimo na{im istra`iva~kim
radom, ali pratimo i aktuelnosti.
“Serbian News” je jedini medij
koji je imao prilog sa svetske pre-
mijere filma “Dara iz Jasenovca”,
koji je izazvao veliku pa`nju, pa
smo odlu~ili da tu temu ispratimo
serijom ekskluzivnih intervjua sa
glavnim glumcima iz filma,
istori~arima, ljudima koji su
pre`iveli pakao Jasenovca, a
trenutno je u pripremi i dokumen-
tarac “Jovanka iz Jasenovca”, koji
}e ekskluzivno biti prikazan na
“Serbian News”, a koji govori o
gospodji koja je kao devoj~ica
Darinih godina (10) pro{la kroz
pakao tri usta{ka logora,
uklju~uju}i i onaj najzloglasniji,
pri~a dramati~nija i uzbudljivija
~ak i od one iz filma koji je bio
srpski kandidat za Oskar.

Bavimo se i drugim
temama, pa smo tako radili repor-
ta`u o Super Bowl-u, gledali smo
ovaj najzna~ajniji sportski dogad-
jaj u SAD sa balkanskim
zaljubljenicima u ameri~ki fudbal,
tu je i intervju sa advokatom za
imigraciju koji je gledaoce upoz-
nao sa promenama koje je nova
Bajdenova administracija uvela u
postupke za dobijanje zelenih
karti, politi~kih azila, studentskih
viza... Sa na{im najpoznatijim psi-

hologom u ^ikagu, gospodjom
Milenom Tati} Baji} razgovarali
smo o posledicama do kojih dovo-
di izolacija u vreme pandemije.
Nastavljamo dalje, bi}e tu mnogo
ekskluzivnih, zanimljivih, ali i

prakti~nih emisija, uz koje }e
gledaoci mo}i da saznaju i neke
korisne informacije.

Vreme socijalnih mre`a
i hiperprodukcije TV i radio
programa, skoro da je uni{tilo

novinarstvo, pretvorilo ga u
nepostoje}u profesiju, kojom se
bave oni koji o ovom humanom
i kompleksnom zanatu ne znaju
skoro ni{ta. To je danas slu~aj
na svim meridijanima, a poseb-
nu te`inu ~ini se ima u na{oj
ovda{njoj zajednici. Kako ste
uspeli da svojim radom nov-
inarstvu vratite zna~aj i te`inu,
koliko je te{ko njime se danas
baviti u ^ikagu, a na srpskom
jeziku i kako se kvalitet i objek-
tivnost mogu odr`ati i zadr`ati?

- Odgovor je jednostavan
– radom i samo radom. Na taj
na~in se `ito vrlo brzo odvoji od
kukolja. Te{ko jeste, pogotovo
kada to radite daleko od

domovine, kada do informacija
dolazite na te`i na~in, bukvalno
ste prinudjeni da kopate, pogoto-
vo ako `elite da ~itaocima i
gledaocima ponudite ne{to vi{e od
onoga {to nude mediji u Srbiji i

na Balkanu, kojima dijaspora nije
prioritet... Ali sve to ovom poslu
i daje posebnu dra`. Mi
poku{avamo da budemo medij
koji }e se razvijati prate}i
razmi{ljanje i potrebe onih koji

nas ~itaju, gledaju i slu{aju, i tako
}emo raditi i ubudu}e.

Koliko uspevate da
reklamiranjem ovda{njih biznisa
finansijski omogu}ite rad i
opstanak oba medija, imaju li
ljudi poverenja, razumevanja,

mogu}nosti da finansiraju pro-
jekte?

- U po~etku su ljudi bili
malo skepti~ni, nisu znali koliko
ogla{avanje na jednom portalu, u
ovom slu~aju Serbian Times-u,
mo`e da pomogne njihovom
biznisu, ali se situacija u medju-
vremenu zna~ajno promenila.
Dosta je onih koji uvidjaju ulogu
i zna~aj medija u ovim vremeni-
ma. To su uglavnom mladi ljudi
koji prate trendove i nove
tehnologije, njima ne treba mnogo
obja{njavati. Dobar glas je ono
{to se pokazalo kao najbolja pre-
poruka u na{em slu~aju. Ako je
jedan klijent zadovoljan onim {to
je dobio, ubrzo }e za to saznati i
ostali. U drugim situacijama tu su
analitika i statistika, koje su egza-
ktne nauke.    

Ozbiljno pratite i poli-
ti~ku situaciju, probleme sa pan-
demijom, ekonomske procese,
imigracionu politiku i druge
va`ne procese u Americi. Nova
administracija spada u red onih
“od kojih sve po~inje“, “koji
uvek mogu napraviti jo{ stariji i
ve}i most“ i uz koje }e “sunce
sijati i no}u“. Koliko je kroz va{
rad mogu}e istinom dopreti do
na{eg prose~nog gledaoca, koji
}e razumeti da progresivno
danas ne zna~i i napredno, i da
konzervativno sigurno ne vodi
unazad?

- Da napredno ne zna~i
uvek i progresivno mo`emo da
vidimo i na primeru Srbije. U
slu~aju Amerike, ne radi se samo
o promeni vlasti ve} o jednom
ozbiljnom, globalnom procesu,
koji ozbiljno preti da zadre u
osnovne ljudske slobode, u ono
{to reguli{e Prvi amandman
ameri~kog Ustava. Mi nastojimo
da na{im ~itaocima prenesemo
informacije koje dolaze sa oba
pola, da bi na osnovu takve, pot-
pune slike, izvukli {to realniji
zaklju~ak, ajde da ga nazovemo
istinom. Naravno, bavimo se i

analizama u kojima poku{avamo
da naslutimo {ta se ’iza brda
valja’, a u mojoj kolumni ’Tre}a
Amerika’ ponekad poku{avam da
napravim poredjenje i povu~em
neke paralele izmedju onoga {to
se de{ava sada i ovde, i onoga {to
se de{avalo na Balkanu proteklih
decenija. Takvo poredjenje
ponekad izaziva smeh, ali u
poslednje vreme sve vi{e i brigu
– da bi ljudi koji su pro{li kroz
gradjanske ratove na prostoru
biv{e Jugoslavije mogli ne{to
sli~no da iskuse u Americi,
obe}anoj zemlji u koju su do{li
ba{ zato da nikad vi{e ne bi
iskusili te traume.  

Koliko }ete pa`nje
posve}ivati na{im uspe{nim
ljudima, zanimljivim dogadjaji-
ma, za{to da ne i vedrijim
temama u doba korone i velikog
beznadja sa kojim se i Amerika
na`alost suo~ava? Mo`ete li
najaviti neke sagovornike ili
reporta`e koje pripremate za
Serbian Times?

“Na{i uspe{ni ljudi su
prioritet od prvog dana, ali ne da
bismo prikazali luksuz u kome
`ive, slikali ih u njihovim vilama
i besnim kolima, ve} da bismo
inspirisali i motivisali one koji

su tek do{li, koji po~inju da se
bave nekim biznisom, kao i one
koji iz nekih razloga do sada
nisu uspeli da ostvare ono {to su
naumili. Pozitivni primeri su tu
da od jednog srpskog milionera
naprave njih stotinu, ako je
mogu}e. Trenutno nas zima i
sneg ko~e u ostvarivanju nekih
zanimljivih ideja, ali ubrzo }e i
to pro}i, pa }e na{a reporterska
ekipa biti u prilici da se poka`e
u punom svetlu. Dok se to ne
desi, gledaoci Serbian News-a i
~itaoci Serbian Times-a }e mo}i
da u`ivaju u ekskluzivnim inter-
vjuima, kao i u formi komentara
koji }e biti ne{to novo kada su u
pitanju mediji na srpskom jeziku,
poput onoga {to na Foy News-u
radi Tucker Carlson. Da sad ne
otkrivamo mnogo i ne hvalimo
se previ{e, bi}e najbolje da va{i
cenjeni ~itaoci prate You Tube
kanal “Serbian News” i vide {ta
smo sve za njih pripremili.”

VVRREEMMEE JJEE ZZAA SSEERRBBIIAANN NNEEWWSS 

Antonije Kova~evi} otac je dvoje dece, `ivi i radi u
^ikagu. Novinarstvom se bavi od 1996. godine, a prva
redakcija bila mu je ”Dnevni telegraf“; diplomirao je
1999.godine i vratio diplomu Fakulteta politi~kih nauka, u
znak protesta protiv re`ima Slobodana Milo{evi}a.

Radio je u”Blicu”, ”Profilu“, NIN-u, bio urednik
u”Nacionalu”, glavni urednik nedeljnika ”Svet”, dnevnih
novina ”Kurir”, ”Alo“, ”Na{e novine”, ”Gazeta”, portala
Ekspres, Telegraf, Serbian Times, Preokret.

Na You Tube kanalu od nedavno mo`emo da gledamo Serbian News, program koji pravi ekipa koju ve} dobro poznajemo kroz 
rad web site “Serbian Times”. Antonije Kova~evi} je osniva~ i urednik. 

www.serbianmirror.com
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Pi{e Aleksandar Djuri~i}

D
o Djordja
Bala{evi}a sam
do{ao skelom. U
prole}e 1999.
godine to je bio

jedini na~in da se predje Dunav,
tri novosadska mosta sru{ena su
tokom NATO bombardovanja.
Neki mirni, upla{eni i zbijeni ljudi
na toj velikoj plutaju}oj konstruk-
ciji, uz pomo} vojske, prebacivali
su se sa jedne na drugu stranu
reke. Bio sam medju njima.

Na Keju @rtava fa{izma
~ekao me je moj doma}in, polica-
jac u civilu, koji je bio “garant“ da
se ni{ta nepredvidjeno ne}e desiti,
osim ako nas ne pogodi neka
bomba. Prespavao sam u njegov-
om stanu, a sutradan me je ~ekao
odlazak kod Bala{evi}a.

Tokom no}i tle se povre-
meno treslo, bombe su padale i u
jednom momentu moj doma}in,
sada ve} policajac u pid`ami, i ja,
poskakali smo iz kreveta i brzins-
ki se smestili ispod dovratka. Ipak,
i tada sam se vi{e tresao od
pomisli na susret sa Bala{evi}em.
Nije se ogla{avao tih meseci, bila
je to novinarski re~eno ekskluziva.
Radio sam za “M magazin“,
mese~nik koji se {tampao u
Veroni, pa kamionima, tog ratnog
prole}a, preko Madjarske, dopre-
mao do ~italaca u Srbiju.

Najve}i savremeni pesnik
je, osim armije obo`avalaca, imao
i status nezaobilazne figure u
`ivotu generacija i generacija, ali
su mu sve vreme pomra~eni umovi
sa svih strana zemlje ~iji je simbol
pri{ivali razne etikete. Nekim
~udom, tada nije bio na listi
“doma}ih izdajnika“ – neke druge
su optu`ivali da su prizivali bombe
i znamo kako se to zavr{ilo.

Medjutim, kada me je
tog jutra na rastanku moj doma}in,
policajac u civilu, pitao da li bi
mogao sa mnom da ide kod
Bala{evi}a, “jer bi jako voleo da
ga upozna“ malo sam se sledio.
Moj izraz lica i neki osmeh, na
nervnoj bazi, bili su jasan odgov-
or. Pozdravili smo se bez suvi{nih
re~i.

U dvori{tu Bala{evi}a, u
Ulici Jovana Cviji}a, osim svih
~lanova porodice, do~ekalo me je i
sunce. Dok smo pili kafu, ose}ao
se zadah rata i tresak detonacija,
ali od svega toga je bila ja~a pri~a
o neverovatnom oporavku Jelene
Bala{evi} posle te{ke saobra}ajne
nesre}e. Povredila je drugi vratni
pr{ljen, bila je u stanju kvadriple-
gi~nosti i uprkos neveselim
lekarskim prognozama, mladja
Djokina k}i sa osmehom prilazi
stolu da se upoznamo.

Djole je (nisam ga tako
oslovljavao, samo sam ga u tom
trenutku tako do`ivljavao) imao
neki tu`an pogled, izgledao je kao
da je ba{ tih dana dobio neke nove
bore, tek tu i tamo bi se pojavio
poneki osmeh. Bio je o{i{an do

glave, a na levom ramenu dre~ala
je tetova`a velikog plavo-crvenog
mi{a.

Otkud mi{ na ramenu,
pitao sam ga vi{e pogledom nego
re~ima.

“To je bilo moje
obe}anje Jeleni dok je te{ko
povredjena le`ala u bolnici. Po
svim prognozama imala je male
{anse da pre`ivi, ali smo je, buk-
valno, oteli od smrti. Spasavaju}i
njen `ivot, mi u porodici smo
spasavali i svoje – jer bez nje nam
ni{ta ne bi vredelo. Nas petoro
smo ekipa. U toj nesre}i koju je
Jelena do`ivela i koja se po nas
vrlo sretno zavr{ila, shvatili smo

da se `ivot u jednoj sekundi
okrene i ode u drugom pravcu. [to
bi Lalo{i rekli: “Tek kada bunar
presu{i, onda vidi{ koliko ti je
voda vredela.”

U tim dugim pri~ama
oko njene postelje, u {ok sobi,
stvarno smo je otimali od mraka,
po ~ijoj ivici je hodala. Onda je
svako od nas davao obe}anja koja
su uvek bila blesava. Rekao sam:
“Onog momenta kada ti stane{ na
noge, ja }u se o{i{ati do glave i

tetovirati.” To joj je tada zvu~alo
sme{no. Medjutim, ona je nekim
pravim ~udom za mesec dana stala
na noge. Odmah sam se obrijao do
glave i ostalo je tetoviranje. Onda
je krenulo: “Ne mora{, stavi nalep-
nice ili kanu, mo`e da se skine za
godinu dana.” Vrlo sam sujeveran
tip i nisam `eleo da se moja
~arolija skine za godinu dana. Dali
su mi katalog tetova`a i ostalo je
da biram da li }u kukasti krst,
~udovi{te, zmajeve, zmije... jedva
sam uspeo da pronadjem Amosa,
mi{a iz jednog crtanog filma. To
je na{a porodi~na pri~a jer sam
deci stalno govorio da u {e{iru
imam Amosa koji mi sve {apu}e.

Verovatno }u jednog dana biti
sme{an na pla`i kao }elavi deda sa
istetoviranim mi{em na ramenu.
To je mali pe~at na Jeleninoj
otpusnoj listi iz bolnice i uvek
}emo se toga se}ati kao jedne od
velikih pobeda u `ivotu.“

Do{ao je trenutak da
udjemo u ku}u jer je Olivera servi-
rala poslu`enje, izmedju dva zalo-
gaja, konstatujem kako je pomalo
iznenadjuju}e {to u ovom ratu nje-
govog imena nema na spisku

“doma}ih izdajnika“, a tu je uvek
imao rezervisano mesto.

“Uglavnom }utim, ne
eksponiram se previ{e. ^ini mi se
da ni{ta ne bih mogao da
promenim i da bi to bila uzaludna
`rtva.“

Pitam ga kako se, dok
nas avioni nadle}u, ose}a kao
ambasador dobre volje Ujedinjenih
nacija.

“Ta po~asna titula u
ovom trenutku je vrlo cini~na.
Ujedinjene nacije nisu uradile ni{ta
da spre~e ovo bombardovanje. To
zvanje nikada nisam zloupotrebl-
javao, nisam uzeo paso{, niti sam
se ijednog trenutka tako predstavl-

jao jer sam bio ambasador dobre
volje na crno, mnogo godina pre
nego {to su mi UN dodelile to
priznanje.

Ba{ od povratka sa tih
~uvenih sarajevskih koncerata, koji
su ovog februara neprimetno
proslavljali godi{njicu, ovde sam
do`iveo najneprijatnije trenutke u
karijeri i nisam imao iluzija da se
stvari mogu re{iti na neki drugi
na~in osim nekom drasti~nom
situacijom, u koju smo sada svi
uvu~eni kao taoci.

Za nekog nepristrasnog
posmatra~a ovo {to nam se dogad-
ja sada, samo je obi~an sled
dogadjaja. To se, na kraju, ipak,
moralo desiti i kod nas. Kao
ambasador dobre volje ne idem
ulicom i vi~em: “Peace, bra}o!
Jedino bih mogao da se odbranim
citiraju}i svoje pesme od ‘Samo da
rata ne bude’, pa do ‘Putuj
Evropo’. Mogu samo da `alim {to
niko nije slu{ao pesme, ali pesme
ionako ne menjaju svet.“

U karijeri ovog osobenog
stvaraoca bilo je raznih bura i
oluja, ali ono {to je bilo konstanta
– bio je crvena marama za sve
bikove rata koji su juri{aju}i jedan
na drugog ostavljali pusto{, gazili
travu i lomili bagrenje.

U pesmi “Sloboda NE!“
Bala{evi} 1991. godine poru~uje
Slobodanu Milo{evi}u: “Zauzdaj
svoje klonove, dok Vijetnam ne
ponove... I ja ponekad popu{im, ali
zbog toga zemlju ne sru{im... Da
li je ovo kasarna ili zemlja“.

“Ta pesma snimljena je
na crno i te 1991. i 1992. godine
pro{la je dosta diskretno. Ima tamo
jedan stih koji ka`e: ‘Nemoj nas
vi{e braniti, brigom }e{ nas
sahraniti.’ Njen alibi je {to je
napisana tako davno. Planirao sam
da je stavim na svoj novi album
‘Devedesete’, ali ne znam kako bi
zvu~alo kada bih je pevao van
zemlje. Uvek kada lajem, volim da
to bude u blizini tipova koje pom-
injem. Taj vic ne prolazi na dru-
gom mestu. To je, na`alost, samo
na{a pesma.

Sada kada me pitaju
kako bih se iz svega ovog izvukao,
kao diplomata i Lala ka`em: ‘Do

DJORDJE BALA[EVI]: Jedan od onih `ivota

SE]ANJE NA JEDAN 
INTERVJU POD BOMBAMA

Uvek mi je bilo krivo što se ruši dobar imid`
ove zemlje, pa se ide ~ak dotle da ~itav svet
bude protiv nas. To, naravno, ne zna~i da je taj
svet u pravu, ali tragi~no je to što kod nas ne
postoji niko ko mo`e da se dogovori sa tim
svetskim barabama

Ostaje gorak ose}aj
poraza iza ~itave moje mirn-
odopske, kosmopolitske
pri~e. Ispunjava me o~aj pri
pomisli da }emo biti crna
rupa na karti sveta. Ipak,
nadam se da }e biti kao u
onom filmu u kojem se
dešavaju loše stvari, ali se
završi hepiendom i svi vole
da ga gledaju

Ðole je (nisam ga tako oslovljavao, samo sam ga u tom trenutku tako do`ivljavao) imao neki tu`an pogled, izgledao je kao da je baš tih dana 
dobio neke nove bore, tek tu i tamo bi se pojavio poneki osmeh. Bio je ošišan do glave, a na levom ramenu dre~ala je tetova`a velikog

plavo-crvenog miša. Tog dana, u Ulici Jovana Cviji}a, nije bio neraspolo`en. Bio je o~ajan. Sada smo o~ajni mi...
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ovakve situacije nikada ne bih ni
doveo.’ Ovde se sada igraju prl-
jave, gadne igre, a svi smo igra~i.
^ujem pre neki dan opet neke
‘ekspertize’ i stru~na mi{ljenja
kako je ovo ‘vrlo zajebana stvar,
na kraju i jedna i druga strana
moraju biti zadovoljne’. Jedino je
malo nezgodno {to mi u ovoj pri~i
nismo ni jedna ni druga, ve} tre}a
strana.“

Pla{ite li se, izgovorio
sam dok smo nazdravljali ~a{om
belog vina.

“Ne. Jedna afri~ka izreka
ka`e da se pametan ~ovek stidi, a
glup se pla{i. Sramota me je zbog
ru{enja ugleda jedne male,
pravedne, ratni~ke dr`avice, mo`da
malo dr~nije nego {to bi trebalo.
Uvek mi je bilo krivo {to se ru{i
dobar imid` ove zemlje, pa se ide
~ak dotle da ~itav svet bude protiv
nas. To, naravno, ne zna~i da je taj
svet u pravu, ali tragi~no je to {to
kod nas ne postoji niko ko mo`e
da se dogovori sa tim svetskim
barabama.

Poslednji put u ‘Sava
centru’ sam im rekao: ‘Ne bojim
se da }e me neko uhapsiti na
sceni. To mo`e da se desi. Bojim
se da }ete vi tu sedeti i da ni{ta
ne}ete uraditi. To je sramota od
koje se ne bih oporavio.’ Iz godine
u godinu prime}ujem kako se na
beogradskim koncertima volumen
onog vrcavog, hrabrog Beograda
polako spu{ta i kako to postaje
jedna prepla{ena varo{ koja se boji
da li }u pomenuti ovog ili onog. I
svi vole kada pljunem po nekom,
sve u stilu – nije normalan,
skloni}e ga, uhapsi}e ga. Kada bi
se to desilo, naravno svi bi rekli:
‘Pa, mi smo ti govorili da ne pom-
inje{, {ta ti je to trebalo?’ A zeml-
ja je danas dovedena u to stanje –
navikli smo se na sve.“

Delovao je dosta
razo~arano Beogradom.

“Bio sam na ivici odluke
da vi{e ne radim koncerte u
Beogradu, jer sam i ove i pro{le
godine bio razo~aran. ~ini mi se da
je to stvar koju treba zavr{iti i
pamtiti kao dobru uspomenu.
Planirali smo da ovogodi{nji, ina~e
stoti koncert, odr`imo ispred ‘Sava
centra’ i da tu budu svi oni koji su
dolazili prethodnih devedeset i
devet puta. A sada je bilo ponuda
da to uradimo i na Trgu republike.
Medjutim, ni publika, ni Beograd,
ni ja, nismo zaslu`ili da stoti kon-
cert bude u takvom okru`enju.
Bilo bi to za biografiju lep podatak
da sam stoti koncert odr`ao u
Beogradu po kojem padaju bombe,
ali to je meni vrlo tu`no. I ne bih
se ne{to na taj na~in branio.

Bilo mi je te{ko i da nas-
tupim na onom uskr{njem koncer-
tu jer je to situacija kada bih rekao

ne{to razli~ito od onoga {to sam
izgovorio, ali bi u ovom momentu
bilo protuma~eno kao defetizam i
izdaja domovine.“

Pri~a mi kako ga je
zbunila prva sirena za vazdu{nu
opasnost.

“Ovde se prvo ~uo tresak
jer je pogodjena kasarna na
Majevici, pa tek onda sirena. Bio
sam vi{e zbunjen nego upla{en.
Verujem u neku karmu i ne veru-
jem da }u poginuti u Novom Sadu
od neke NATO rakete. Jednom
sam krenuo po }evape na skuteru.
Olivera se pobunila jer je bila
vazdu{na opasnost.“

“Jesam“, smeje se
Olivera. “Samo me je pitao: ‘Da li
ti zvu~i realno da ~uje{ kako je
poznati jugoslovenski kantautor
Djordje Bala{evi} poginuo za
vreme NATO napada na Novi
Sad, na svom skuteru, sa {erpom
punom }evap~i}a?’„

Bala{evi} vadi novu
poslovicu iz {e{ira: “Kad grmi,
primitivan ~ovek se boji neba, a
pametan razmi{lja za{to se to
dogadja“ i dodaje: “Moramo da
shvatimo da nemamo posla sa nor-
malnim ljudima. Neki od nas to
znaju godinama, a nekima }e, na
kraju, ipak, biti jasno. Niko nor-
malan ne bi pucao na most na
kome su ljudi. Niko normalan ne
bi pucao. A sada razmislimo da li
bi neko normalan slao decu na
most da ga brane od napada
nenormalnih. To je vrzino kolo u
kome su se stvari otele kontroli.“

Zanimalo me je da li u
takvim okolnostima mo`e da pi{e
pesme.

“Prijatelji koji su na ovaj
ili onaj na~in bili u~esnici dogad-
jaja u Vukovaru ~esto su mi gov-
orili da moram da odem tamo i
pokupim neke umetni~ke impresi-
je. Nisam bio. Sad u Novom Sadu
imam inspiraciju gledaju}i zapal-
jeno nebo, sru{ene mostove i ljude
koji mi, zbog sopstvenih tragedija
u glavi, ru{e jednu po jednu
uspomenu. Sada nam je dalje
Petrovaradinska tvrdjava nego
Budimpe{ta. I do tvrdjave moramo
da idemo skelom. Od svega toga

verovatno }u ne{to napisati.
Mislim da o ovome treba pisati
sada da nas ne bi posle
prepri~avali.“

Poku{avam da mu
opi{em tu teskobu dok skelom
prelazite reku. Ka`e da nije imao
to iskustvo.

“Tu, valjda, prioritet
imaju oni sa radnim obavezama.
^itava ta gomila zgu`vanih ljudi
izgleda prili~no poni`avaju}e.
Meni bi jedino bilo interesantno da
Aleksa to do`ivi i upamti, ali jo{
uvek se ne usudjujem sa njim da
se popnem jer mo`e biti previ{e
opasno, a Dunav jo{ nije za pli-
vanje.“

A sada }u da vas pitam
ne{to o ~emu do sada niste imali
prilike da govorite, izgovaram
gledaju}i ga u o~i. Va{a pesma
“Ne lomite mi bagrenje...“

Nasmejao sam ga.

“Pre mnogo godina u
Ljubljani je otkazan jedan koncert
jer je omladina Slovenije tu pesmu
tuma~ila kao velikosrpsku, okrenu-
tu protiv Albanaca i bojkotovali su
koncert. U momentu kada se
Vojvodina ose}ala ugro`eno po
pitanju neke svoje slobode, negde
u vreme jogurt-revolucije, bilo je
dovoljno da ka`em: ‘Deco, nikada
nisam bio u Pri{tini, ili u Pe}i, i
ne znam da li tamo ima bagrenja,
ali sam dolaze}i danas iz Novog
Sada u Suboticu video usput
mnogo bagrenja’ i odmah je ta
pesma postajala autonoma{ka. Kao
umetnik sam ponosan {to bi ta
pesma mogla da se otpeva i na
albanskom i da opet ima odredjenu
te`inu. Nisam tom pesmom pozi-
vao na rat. U njoj se ne pominju
ni Srbi ni Albanci. Vrlo sam pazio
na te stvari. U trenutku kada je
napisana 1986. godine, Srbi su se
selili sa Kosova i ona je
funkcionisala u tom smislu, kao
srpska pesma. To je pesma za sve
one koji poku{avaju da imaju neki
svoj `ivot: svoje male praznike,
nedelje, porodi~ne fotografije, ritu-
al, klince, izlete, a onda ih neko
otera, sru{i im ku}e, zapali
mostove u ime nekih vi{ih, devi-
jantnih ciljeva. Koliko je bagrenja
polomljeno ovde od trenutka nas-
tanka te pesme? Prvo na Kosovu,
pa u Hrvatskoj oko Knina,
Slavoniji oko Vukovara, oko
Dubrovnika, pa u Bosni ~itavo
~udo {uma, da bi se opet lomilo
bagrenje sada na Kosovu.
Univerzalna pesma.“

Rezimiramo svakod-
nevicu, taj apokalipti~ni trenutak,
pitam ga {ta mu od tih obi~nih
malih stvari najvi{e nedostaje.

“Proputovao sam svet i
slikao se po belosvetskim trgovi-
ma, skverovima, avenijama, a
nikada se nisam slikao pored
novosadskih mostova jer sam mis-
lio – {to da se slikam kada su stal-
no tu. Onda ~ovek shvati da su
obi~ne stvari va`nije od takozvanih
ideala iza kojih se po pravilu kriju
samo interesne grupe i ekipe ljudi
koje poku{avaju da za{tite svoje
pozicije, bira~e, poreske obveznike
koji su ulagali u tomahavke...
Stalno o~ekujem da se pojavi neki
glas razuma jer imam ~etrdeset
{est godina i malo sam prestar da
slu{am kako }emo izgraditi jo{
lep{e zgrade i mostove. ~itavog
`ivota slu{am kako smo spremni
na najve}a odricanja – ja stvarno
vi{e nisam! Do`iveo sam zrele
godine i jo{ uvek se vozim pute-
vima prepunim rupa koji se
stvarno ne mogu pravdati ratom.
Ako je trebalo sve sru{iti da bismo
krenuli dalje – evo i to je urad-
jeno. Nadam se da je ovo ta~ka na
devedesete i da }emo, kona~no,

re}i da je rat zavr{io balkansku
turneju velikim nastupima u na{oj
zemlji, na otvorenom.“

Citiram jednu njegovu
re~enicu: “Nema jo{ ni blizu te
letilice u koju bi moglo da stane
sve ono {to bih morao da ponesem
kada bi me neko kona~no naterao
da zauvek odem odavde.“ Jeste li
smanjili koli~inu prtljaga?

“Re{io sam da ovde
ostanem do kraja, da vidim dokle
sve ovo mo`e da ide. Samo ne
znam koliko }u to svojoj deci
mo}i da poturim kao bajku, kako
}e ovde biti sve u redu. Klincima,
ipak, treba otvarati o~i i pokazati
im da postoji mogu}nost izbora.
Ima ona stara pesma: ‘Ako nekog
voli{, oslobodi ga, ako ti se vrati,
zna~i da te je voleo’.

Kada su ljudi odlazili,
uglavnom sam mislio: ‘Budale,
gde }e da po~inju `ivot iz po~etka
u ~etrdesetoj.’ Oni se sada ne
odu{evljavaju time {to imaju ben-
zina i time {to nas pre podne nisu
bombardovali, nego samo nadle-
tali. Imaju `ivot bez bonova,
~ernomirdina, D`ejmija {eja,
Klarka, Jove Todorovi}a...“

Konstatujem kako jedno
ratno poglavlje nije lo{e za
biografiju.

“Mo`da }e ovo biti
interesantno za biografiju, ali meni
sada uop{te nije interesantno.
Nikada nisam mogao da pret-
postavim da }e u Novom Sadu biti
sru{eni mostovi i da }e goreti
nebo. Ove vatre nad Novim
Sadom su oprljile neke zvezde u
kojima sam do sada gatao. Sada
sam jedino prepu{ten tome da
~ekam da se ne{to dogodi i da
dr`im pal~eve da ovo ne mo`e
dugo da traje. To vam je ono: ‘A
ljudi }utali, a {ta bi drugo, i pri~ali
da ovo ne mo`e dugo.’„

Na samom rastanku
pitam ga da li se ose}a kao gubit-
nik.

“Apsolutno. Ostaje gorak
ose}aj poraza iza ~itave moje
mirnodopske, kosmopolitske pri~e.
Ispunjava me o~aj pri pomisli da
}emo biti crna rupa na karti sveta.
Ipak, nadam se da }e biti kao u
onom filmu u kojem se de{avaju
lo{e stvari, ali se zavr{i hepiendom
i svi vole da ga gledaju.“

Vra}aju}i se tog dana iz
Novog Sada, na plutaju}oj skeli,
vrtim po glavi Bala{evi}evu
re~enicu, koju je napisao par
godina ranije, povodom jednog
nama takodje bliskog rata:
“Preosetljiv sam. Eto, meni
jedan najobi~niji rat pokvari
raspolo`enje.“

Tog dana, u Ulici Jovana
Cviji}a, nije bio neraspolo`en. Bio
je o~ajan.

Sada smo o~ajni mi.

Ne idem ulicom i vi~em: ‘Peace, bra}o!’ Jedino
bih mogao da se odbranim citiraju}i svoje
pesme od ‘Samo da rata ne bude’, pa do ‘Putuj
Evropo’. Mogu samo da `alim što niko nije
slušao pesme, ali pesme ionako ne menjaju svet

Tek kada
bunar
presu{i,
vidi{

koliko ti 
je voda 
vredela
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Da bi svet prepoznao Srbiju, 12.
marta 2015. godine, u Idvoru je
postavljen spomenik – putokaz. Nije

u pitanju samo to {to je tada bilo 80 godina
od smrti Mihajla Idvorskog Pupina – koje
SPC nije zaboravila – postojalo je jo{ ne{to,
ali na svetskoj pozornici veoma bitno. 

Ove godine je i sto godina – bilo
je to krajem januara 1915. – od kada su tele-
fonske `ice, pomo}u “Pupinovog kalema”,
prenele preko kontinenta prvi ljudski glas sa,
atlantske na pacifi~ku obalu Sjedinjenih
Ameri~kih Dr`ava. Za povezivanje celih
SAD daljinskom telefonijom bilo je potrebno
petnaest godina. Povezivanje Evrope daljin-
skom telefonijom po~elo je kupovinom
Pupinovog patenta od strane “Simensa“
1901. godine, i trajalo je oko trideset godi-
na. U svojoj autobiografiji Pupin navodi:
najve}u zaslugu imaju in`enjeri Ameri~ke
telefonske i telegrafske kompanije i pastiri
Idvora.

Aprila 1915. osnovana je Agencija
za aeronautiku, koja je 1958. godine postala
NASA. Jedan od dvanaestoro osniva~a bio je
i Mihajlo Idvorski Pupin.

D`on D`. Karti, vodja in`enjerskog
tima Ameri~ke telefonske i telegrafske kom-
panije je, kao krajnji korak u stvaranju tele-
fona kao najboljeg sredstva za komunikaciju
na daljinu, morao je da nadje na~in za slan-
je telefonskih signala du` 3.000 milja duge
linije preko Sjedinjenih Dr`ava, da pove`e
Njujork sa Kalifornijom. Problem je bio
o~uvanje slabe elektri~ne struje koja je nosi-
la govor. To je mesto gde je rad profesora
Mihajla I. Pupina, briljantni pronalazak napa-
jaju}eg kalema, uve}ao opseg telefonskog
prenosa, kroz podzemne kablove ili vazdu{ne
`ice, daleko vi{e od onog {to je prethodno
bilo mogu}e. Nemogu}e je razgovarati preko
daljinskih linija bilo gde u Americi bez

Pupinovih kalemova. U transkontinentalnoj
telefonskoj liniji Pupinovi kalemovi igraju
najva`niju ulogu, rasporedjeni u intervalima
od osam milja, celom du`inom od Atlantika
do Pacifika. G. Karti je jednom rekao da bi,
vezano za njegova uva`ena nau~na ostvaren-
ja i divne telefonske pronalaske, profesoru
Pupinu u istoriji bilo mesto odmah pored
samog Bela.

Pored silnih obaveza, kao profesor
Kolumbija koled`a, i preko svog

istra`iva~ko–nau~nog rada, kada se mnogo
toga pokretalo na njegovom koled`u, mogao
je samo kao ~ovek izuzetne energije i morala
da prihvati i mesto po~asnog konzula
Kraljevine Srbije u Njujorku, i postane prvi
srpski diplomata u Novom
svetu.

Pupin
je 14. maja 1915. pis-
mom odgovorio potpredsedniku
Srpskog crvenog krsta, doktoru
Voji Suboti}u:
“Centralni
o d b o r
S r p s k e
narodne odbrane,
koji sam ja
o s n o v a o
odmah posle
objave rata (29. jula),
radio je i radi verno oko prikupljanja
dobrovoljnih priloga za srpski Crveni krst
u Srbiji i Crnoj Gori. Do sada je priku-
pljeno oko 120.000 dolara. Taj novac je
do{ao od srpskog naroda u Americi. Jer ja
se nisam obra}ao ameri~kom narodu da
{alje priloge ovom Centralnom odboru iz
razloga {to bi to smetalo radu ameri~kog
Crvenog krsta, bar takvo je bilo mi{ljenje
predsednika ameri~kog Crvenog krsta, a ja
sam bri`ljivo izbegavao sukob sa zvani~nici-
ma ovog svemo}nog zavoda i dobro sam
u~inio, jer sam time stekao njihovo vrlo pri-
jatno raspolo`enje prema Srbiji. Moj li~ni
apel ameri~kom narodu uvek je bio u korist
ameri~kog Crvenog krsta. Ja Vas uveravam,
da ja u tom radu ne}u nikada popustiti, nego
}u ga uvek najrevnosnije vr{iti, ali sam za

poslednja tri mese-
ca bio toliko
zaposlen, oko srp-
skih dr`avnih
narud`bina u
Americi, da mi nije
bilo mogu}e ono-
liko vremena
posvetiti srpskom
Crvenom krstu,
koliko bi mi treba-
lo. Vi na svaki
na~in znate da
osim gospodina
Pavla Had`i
Pavlovi}a ovde u

Americi nema ni jednog Srbina, koji bi mi
mogao u mom radu na srbovanju ve{to i
inteligentno pomo}i, i da nije njega ja bih
ve} davno svr{io u ludnici. Ovako sa njim
hvala Bogu svr{avam posao, ali ne onako
kako bi se taj posao mogao svr{avati, gde
bih imao jo{ 2 – 3 ovakva pomo}nika, kao
{to je on. Moj rad na Univerzitetu svr{ava se
ove nedelje i onda nastaju letnje ferije, kada
}u na}i vi{e vremena za rad u korist Srbije
i srpskog naroda. Vi znate jo{ bolje od mene

{ta zna~i rad i naprezanje iz petinih `ila za
punih devet meseci, a razume}ete kada Vam

ka`em da sam dosta umoran, ali
samo daj Bo`e nekoliko mirnih

dana na mom dobru medju bre-
govima, pa }e mi se povratiti sva

du{evna i fizi~ka energija, u kojoj ja
nisam nikada oskudevao, a to

isto `elim i Vama, jer znam
u kakvom ste

Vi danas

raspolo`enju.“
Dr Isak Rabi, nobelovac

i dobitnik Pupinove medalje,
koja je u Americi medalja za

posebne nacionalne
zasluge, na proslavi 125.

godi{njice Pupinovog
rodjenja u

I d v o r u
j e

r e k a o :
“Veliki um, veliki

~ovek, veliki Amerikanac i veliki potomak
Srbije... Budite veoma ponosni {to ste imali
~oveka kao {to je bio profesor Pupin.”

Sidni Borovic, ~lan Njujor{ke
akademije nauka, na godi{njici Pupinovog
rodjenja je rekao i ovo: “Op{ta tema njegov-
og predsedni~kog govora, kako na najbolji
na~in mobilisati i uskladiti akademijske,

industrijske i vladine istra`iva~ke mogu}nosti
jedne zemlje, pitanje je koje jo{ nigde na
svetu nije u potpunosti re{eno. Ovo su kon-
ture ~oveka kome je Njujor{ka akademija
nauka ukazala ~ast postavljaju}i ga za
predsednika 1916. godine, a koji je u stvari
ukazao ~ast ovoj instituciji prihvativ{i da je
vodi. Svet je zaista imao sre}e kada je ovaj
sin Srbije do{ao na plodno tle Sjedinjenih
Ameri~kih Dr`ava, gde je bio u mogu}nosti
da otkrije znanje i ostvari pronalaske koje je
ameri~ka industrija upotrebila na veliku
korist ~ove~anstva. Veoma je tu`na ~injenica
za nas da ni ovaj veliki ~ovek niti njegovi
potomci nikad vi{e ne}e mo}i da upotrebe
svoj dar u korist svih nas.”

2016. godine je i sto godina kada
je Pupin bio prvi stranac koji postaje
predsednik Njujor{ke akademije nauka.

Podizanje spomen-putokaza je
vra}anje duga velikom donatoru. Dar
dobrotvoru, koji je zadu`io ~ove~anstvo,
obogatio kulturu, unapredio civilizaciju, a
da nikada nije zaboravio nacionalnu tradi-
ciju.

Zna~aj potrebe podizanja
spomen–putokaza, na sre}u, shvatio je
Zvezdan Pe{ovi}, vlasnik “Modela 5”, a
Idvor, kao nulta ta~ka odakle je Pupin kren-
uo u svet, danas vazdu{nom linijom ima
kilometra`u do svetskih gradova.

Miroslav Stankovi}

STO[EST GODINA OD SMRTI MIHAJLA IDVORSKOG PUPINA

SRPSKI DDIPLOMATA, DDALJINSKA TTELEFONIJA II NNASA

U SE]ANJE NA PUPINA IDVORSKOG
U petak Marta 12. 

u prostorijama Srpske
Narodne Odbrane

5782 N Elston odr`a}emo
Komemoraciju Mihajlu

Pupino na{em osniva~u i
prvom predsedniku. 

Ukoliko ne pronadjemo
lokalno izlaga~a

prikaza}emo 
video snimak Aleksandre

Ninkovic Tasi}, 
kustos Pupinovog muzeja 

u Beogradu. 
Posna ve~era }e biti slu`ena.

SRPSKA NARODNA ODBRANA U ^IKAGU 
Vas obave{tava i poziva  

Obaveštavmo vas da }e naš dom SNO biti otvoren 
svake subote od 12.00 sati u podne.

Ovim Vam se omogu}ava da obnovite vašu ~lanarinu,
produ`ite pretplatu na Slobodu, popijete kafu ili neko pi}e,

odigrate partiju šaha, tabli}a ili ping ponga i 
mo`da kupite ili iznajmite neku knjigu iz naše biblioteke.

Idvor memorijalni kompleks Mihajla Pupina
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Svet je u{ao u drugu godinu
borbe sa Kovidom-19 i,
uprkos tome {to ovaj ~udni

virus i dalje napada i uzima `rtve,
~ini se da neke stvari i pored pan-
demije – funkcioni{u. ^ove~anst-
vo vi{e nije potpuno paralisano.
Ekonomije trpe, ali ve}ina ljudi se
sa`ivela sa maskama, radom od
ku}e, po{tovanjem distanci i
drugim potrebnim merama.
Putovanja i kontakti svedeni su na
neophodne, a u poslednje vreme
~ak i glasni antivakseri staju u red
za jednu od vi{e vrsti vakcina
koje su u ponudi.

Dakle, `ivoti nam nisu
savr{eni, ali pone{to se kre}e
napred. Ako nas opet ne
“zaklju~aju“.

Sli~na je situacija sa
svetskim, pa i srpskim sportom.
Lopte se posvuda kotrljaju. Od
onog potpunog ose}aja nemo}i i
u`asa od pro{log prole}a, situaci-
ja je ne{to druga~ija. Igra se, tr~i,
ska~e, posti`u se golovi i pogad-
jaju ko{evi. I dalje mahom bez
publike, ali nekako }emo i to pre-
gurati. Dok je interneta i daljin-
skih upravlja~a.

Nikola Joki} je, naravno,
nastavio da terori{e ostatak NBA
lige i ~eka svoje startersko All
star ve~e. Zvezda je eliminisana iz
Lige UEFA iako kao ni 1988.
godine nijednom nije izgubila od
ekipe Milana. Ivana [panovi}
zbog povrede ne}e mo}i da brani
krunu evropske kraljice skoka
udalj. Dragan Stojkovi} se tre}i
put vra}a medju Srbe – posle
funkcije predsednika Saveza i
Zvezde, sada kao selektor “orlo-
va“. S njim u paketu u direk-
torsku fotelju }e najverovatnije
Stevan - Dika Stojanovi}. Da li }e
na Piksijevoj promociji biti
predsednik FSS, to ostaje da se
vidi po{to se ime Slavi{e Kokeze
poslednjih dana pominjalo u vezi

sa stvarima koje ba{ i nemaju
veze sa sportom. Ili, mo`da i
imaju, ako se pitaju Velja

“Nevolja“ i sli~ni...
Sve su to stvari koje su

prethodnih dana zaokupile pa`nju
prose~nih navija~a u Srbiji.

I naravno Novak
Djokovi}, koji je jo{ jednom
pokazao da na teniskoj planeti ve}
du`e vreme – nema konkurenciju.

Zato, bez ikakve dileme,
du`ni smo da u post festumu nje-
govog trijumfa na Australija
openu dodamo jo{ koju re~.

Najpre, osvojiti devet
puta jedan isti turnir, pri tom
Gren-slem, zaista zvu~i

neverovatno! Da li mo`ete da se
setite gde ste bili po~etkom 2008.
godine? A 2011. ili 2013? Nole
zna. Svaki put je bio na “Rod
Lejver“ areni i dizao je onaj
prelepi trofej. Apsolutni je {ampi-
on Melburna, ba{ kao Rafa Nadal
Rolan Garosa, pa je trenutno
te{ko i zamisliti da }e neko u
ovom veku uspeti da ponovi nji-
hove podvige.

Ono {to je kod Noleta
fascinantno je zapravo to {to je po
ko zna koji put igrao sam protiv
svih i – pobedio. [ta je sve ove

godine do`iveo u Australiji, to
ve}ina svetskih tenisera ne pro`ivi
u ~itavoj karijeri. Setite se samo
dugog karantina u Adelajdu,
odakle je vi{e puta podigao glas
tra`e}i za druge u~esnike turnira
bolje uslove i ravnopravan tret-
man. Naravno, zbog toga su ga
doma}ini stavili na stub srama.
Na {ampionovu adresu upu}ivao
je otrovne strele ko god je hteo,
od ve} neprijatno dosadnog
Kirjosa, preko Cicipasa, pa ~ak i

do samog Nadala. O celokupnoj
australijskoj {tampi da ne govo-
rimo...

Novak je opet bio kao
tvrdjava.

Da sve bude te`e, u
me~u 3. kola protiv Tejlora Frica
Srbin je zadobio povredu
trbu{nog mi{i}a, posle koje bi
neko drugi predao me~. Ne i
Nole. Mu~en bolovima, gotovo
stoje}i u jednom mestu, savladao
je Amerikanca. U svakom nared-
nom me~u sa strepnjom smo
gledali grimase na njegovom licu

i velike medicinske flastere na
stomaku. Umesto da trenira,
odmarao se i skupljao snagu za
narednu pobedu. Borio se i sa
jednim zalutalim leptirom, kon-
trolisao bes, pazio da ne udara
lopticu posle izgubljenog poena
jer ga je to jednom ve} preskupo
ko{talo na US Openu... Nervozu
usled velikih bolova usmerio je
ka svom stru~nom {tabu, vi~u}i
~ak i na Gorana Ivani{evi}a posle
nekog izgubljenog poena.

Uvreda na njegov ra~un
bilo je jo{, ali sve manje. Kad je
u{ao medju najbolja ~etiri igra~a
turnria, mnogi su znali da }e
Djokovi} ponovo trijumfovati. Jer,
u Melburnu nikad nije izgubio ni
polufinale, ni finale!

I zaista. Danila
Medvedeva je u finalu prosto
po~istio sa terena. I odmah
najavio – slede}e godine dolazi u
Melburn po jubilarni, deseti trofej.

Nema vi{e razloga da se
sumnja u to.

A. STANKOVI]

U MELBURNU NI[TA NOVO: Djokovi} deveti put s istim trofejom

(Pre)sti`e Federera
Pobedom u glavnom gradu Viktorije Nole je osvojio 18.

turnir teniskog “pokera“. Ima devet trofeja Australija
opena, pet u Vimbldonu, tri US opena i jedan sa {ljake
Rolan Garosa.

Rod`er Federer je sa 20 Gren-slemova i dalje
najuspe{niji teniser u istoriji, ali vi{e nije pitanje da li }e ga
Djokovi} sti}i ve} samo – kad?

Tik uz Samprasa
Novak je tek jedan od 26 tenisera koji su od 1973.

godine, kad je uvedena ATP lista, bili svetski broj 1.
Srbin je, ina~e, {est puta tokom karijere zavr{io godinu

kao najbolji ~ime se izjedna~io na vrhu ove liste s ~uvenim
“Pistol“ Pitom Samprasom. Kako je ova kalendarska godi-
na po~ela, realno je o~ekivati da se u Djokovi}evom vlas-
ni{tvu na}i jo{ jedan rekord.

Servis
Po re~ima Janka

Tipsarevi}a, Novakovog
dugogodi{njeg prijatelja i
saigra~a iz reprezentacije,
svetski rekord broj 1 }e
sigurno osvojiti jo{ dosta
gren-slem turnira nared-
nih godina. Tim pre {to je
sada prakti~no nedosti`an
po broju bodova, pa
mo`e da bira koje }e
turnire igrati i tako da se
potpuno usresredi na
Gren-slemove.

Janko tvrdi da je
Novak izgradio stil igre
koji ne zahteva previ{e od
njegovog tela i da se
nimalo ne tro{i udarcima
sa osnovne linije.

A, kad se uzme u obzir
da je Djokovi} sve iznena-
dio neverovatnim
napretkom servisa, {to je
sigurno uticaj Gorana
Ivani{evi}a, Tipsarevi}eva
prognoza dobija na te`ini.
Nole je u Melburnu
upisao ~ak sto as servisa,
~ime je dobio jo{ jedan
adut u njegovoj nepobe-
divosti.

Apsolutni rekorder
Djokovi} je ovih dana izjedna~io jo{ jedan rekord – sa

ukupno 310 nedelja provedenih na vrhu ATP liste dostigao
je velikog {vajcarskog rivala. Federer }e narednih dana
mo`da pro{etati sa suprugom i decom, a kad se vrati ku}i
Nole }e u}i u 311. nedelju vladavine i bi}e novi apsolutni
rekorder. Tre}i na ovoj listi je Sampras (286 nedelja), ~etvr-
ti Lendl (270), slede Konors (268) i Nadal (209).
Konkurenata ni na pomolu, pa }e Novak samo nastaviti da
pravi razliku! ~ak i ako prema nekim najavama potpuno
presko~i ameri~ku turneju.

www.serbianmirror.com

Pa`nju javnosti zaokupila su mnoga de{avanja u srpskom sportu – od Joki}a, preko Zvezde, do novog selektora Stojkovi}a, ali sve to je u
dubokoj senci apsolutnog {ampiona Australija opena, koji se u Melburnu na{ao naspram rivala, organizatora, medija, povrede i – opet pobedio.
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Velika svetlost bila je preplav-
ila Wega, i “haqine Wegove
posta{e ble{tave kao sneg”, a

u~enici Wegovi od straha pado{e
ni~ice. 

A kad su se Mojsej i Ilija javili
uza W u istoj toj svetlosti, da bi se
skrilo sijawe svetlosti bo`anstvene
blagodati, koja je u~enicima
zaslepqivala o~i, “pojavi se oblak i
zakloni ih”, veli se. Eto na koji se
na~in javqa blagodat Svesvetoga Duha
u neiskazanoj svetlosti pred svima
onim, kojima Bog javqa weno dejstvo.

U bblagodati DDuha SSvetoga
- Ali na koji na~in - upitah ja

ba}u{ku o. Serafima, mogu ja saznati
da se nahodim u blagodati Duha
Svetoga?

- To je, va{e bogoqubqe, vrlo
prosto! odgovori on meni - Zbog toga i
govori Gospod da je “sve prosto za one
koji pribavqaju razum”. A sva na{a
nesre}a je u tome {to sami mi ne
i{temo taj bo`anstveni razum, koji se
ne ko~operi i ne bode o~i, jer nije od
ovoga sveta. Taj razum, ispuwen
qubavqu prema Bogu i bli`wem,
izgra|uje svakoga ~oveka na wegovo
spasewe. Za razum je Gospod rekao: “Bog
ho}e da se svi spasu i da do|u do razu-
ma istine”. A povodom nedostatka toga
razuma On je rekao Svojim
Apostolima: “Zar ste bezrazumni i zar
niste ~itali Pismo, i pri~u ovu zar
ne razumete?... “ I jo{ se u Jevan|equ o
tome razumu ka`e za Apostole da im
Gospod “otvori um da razumeju
Pisma”. Nahode}i se u tome (raz)umu i
Apostoli su svagda videli da li Duh
Bo`iji prebiva na wima ili ne, pa
vide}i saprebivawe Duha Bo`ijeg na
sebi, i bivaju}i pro`eti Wime,
uvereno su govorili da je delo wihovo
sveto i potpuno ugodno Gospodu Bogu.
Time se i obja{wava za{to su oni u
svojim poslanicama pisali “Ugodno
bi Svetome Duhu i nama...” .

Apostoli samo na tome osnovu i
nude svoje poslanice (kao istinu
neprolaznu, na korist svima vernima),
jer su kao Sveti opipqivo ose}ali
prisustvo Duha Bo`ijega u sebi... Eto,
dakle, va{e bogoqubqe, vidite li
kako je to jednostavno?

Ja odgovorih:
- Ipak, ja ne shvatam kako mogu da

se pouzdano uverim da sam u Duhu
Bo`ijem? Kako da u samome sebi pre-
poznam Wegovo istinsko projavqewe

(pojavu)?
Na to ba}u{ka o. Serafim odgov-

ori:
- Ja sam ve} rekao, va{e bogo-

qubqe, kako je to vrlo prosto, i
podrobno sam vam ispri~ao kako qudi
bivaju u Duhu Bo`ijem i kako treba
poimati Wegovo projavqewe u nama...
[ta vam je ba}u{ka, jo{ potrebno?

- Potrebno mi je - rekoh ja - da to
dobro shvatim!...

Tada me o. Serafim veoma sna`no
uhvati za ramena i re~e mi:

- Mi smo obojica sada, ba}u{ka, u
Duhu Bo`jem, i ja i ti... Za{to ne
gleda{ u mene?

Na to ja odgovorih:
- Ne mogu, ba}u{ka, da vas gledam,

jer se iz va{ih o~iju muwe liju. Va{e
lice postalo je svetlije od sunca, a
moje o~i kopne od bola.

O. Serafim re~e:
- Nemojte se pla{iti, va{e bogo-

qubqe, i vi ste sami sada postali
svetli, kao i ja. I vi ste sada u puno}i
Duha Bo`ijega, ina~e vam ne bi bilo
mogu}e ni da mene vidite takvim.

- I prikloni k meni svoju glavu,
pa mi tiho na uho kaza:

- Blagodarite Gospodu Bogu za
neizre~enu milost Wegovu prema
vama. Vi ste videli da se ja jo{ nisam
bio ni prekrstio, nego sam se samo
misleno u srcu svome pomolio
Gospodu Bogu i unutra u sebi izrekao:
Gospode, udostoj ga da jasno i telesnim
o~ima vidi silazak Duha Tvojega, koje-
ga udostojava{ sluge Svoje onda kada
blagovoli{ da se javi{ u svetlosti
veli~anstvene slave Svoje! I, eto,
ba}u{ka, Gospod je magnoveno
ispunio smirenu molbu ubogog
Serafima!... Kako, dakle, da Mu oboji-
ca ne blagodarimo na ovome Wegovom
neizre~ivom daru? Ni velikim pusti-
wacima, ba}u{ka, Gospod Bog ne
javqa tako milost Svoju uvek. Ova
blagodat Bo`ija blagoizvolela je
ute{iti skru{eno srce va{e kao ~edo-
qubiva majka, i to na zauzimawe same
Majke Bo`ije... Za{to me, ba}u{ka, ne
pogledate u o~i? Prosto pogledajte, ne
bojte se - Gospod je s nama!

- Posle ovih re~i ja pogledah u
wegovo lice, i tada me spopade jo{
ve}i strah i trepet `ivotni!
Zamislite - u srcu sunca, u najsjak-
tavijem blistavilu wegovih pod-
nevnih lu~a lice ~oveka, koji sa vama
razgovara! Vi vidite pokrete wegovih

usana, izraz wegovih o~iju koji se
mewa, ~ujete wegov glas, ose}ate da vas
neko rukama dr`i za ramena, ali ne
samo da ne vidite te ruke, nego ne
vidite ni sami sebe, niti priliku
sagovornika svoga - ni{ta osim
zaslepquju}e svetlosti, koja se razli-
va na daqinu od nekoliko hvati svuda
oko nas, i obasjava jarkim bleskom
svojim i sne`nu poqanu, i sne`ne
pahuqice, {to su odozgo zasipale i
mene i velikoga Starca. Mo`e li se
uop{te i zamisliti stawe u kome sam
se ja tada nalazio?!...

- [ta, dakle, ose}ate sada? -
upita me o. Serafim.

- Ne{to izvanredno lepo - rekoh
ja.

- No, kako to lepo? [ta zapravo
ose}ate?

- Ose}am takvu ti{inu i mir u
du{i svojoj da to nikakvim re~ima ne
mogu da izrazim!

Na to }e ba}u{ka o. Serafim:
- To je, va{e bogoqubqe, onaj mir,

za koji je Gospod rekao u~enicima
Svojim: “Mir vam ostavqam, mir Svoj
dajem vam. Ne dajem vam ga kao {to
svet daje... Kad biste bili od sveta,
svet bi svoje qubio, a kako niste od
sveta nego vas Ja izabrah od sveta, zato
vas svet mrzi...Ali, ne bojte se, jer Ja
pobedih svet!...” Eto takvim qudima,
omrznutim od ovoga sveta a izabranim
od Gospoda, Gospod i daje taj mir koji
vi u sebi ose}ate - “mir koji svaki um
prevazilazi”, po reci Apostolovoj.
Takvim ga, pak, Apostol naziva zato
{to je nemogu}e ikakvom re~ju izrazi-
ti ono du{evno blagostawe, koje on
proizvodi u qudima, u ~ija ga srca
Gospod Bog ukorewuje. Hristos
Spasiteq naziva ga mirom Svoga sop-
stvenog milosr|a, a ne mirom ovoga
sveta, jer nikakva prolazna zemaqska
sre}a (ovoga sveta) ne mo`e ga
pru`iti srcu qudskome. Taj mir se
daruje odozgo od Samoga Gospoda Boga,
zbog ~ega se i naziva mirom Bo`ijim...

nastavi}e se

SSTTIICCAAWWEE DDUUHHAA SSVVEETTOOGGAA
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Sveta Velika ~etrdesetnica za nas
hri}ane predstavlja jedan poseban i,
slobodno mo`emo re}i, najuzvi{eniji

period u toku jedne godine, kada se
duhovno i telesno preporadjamo,
kako bismo {to spremniji i dos-
tojniji do~ekali Praznik nad
praznicima. Budu}i da je savre-
menom ~oveku, koji je vodjen
ovozemaljskim uzburkanim
morem isku{enja i te{ko}a, te{ko
da preumljuje sebe u pokajanju,
crkva je kao bri`na majka koja
brine o svima, ustanovila
pripremne nedelje koje nas svo-
jim bogoslu`enjem i pokajnom
tematikom uvode u uzvi{eni i
sveti period Svete ~etrdesetnice.

Prema svedo~anstvima
velikih otaca i u~itelja Crkve,
Svetog Vasilija Velikog, Svetog
Jovana Zlatoustog i Svetog
Kirila Aleksandrijskog, duhovna
i telesna priprema za po~etak
Svete ~etrdesetnice oduvek je
bila prisutna u crkvi. Prisustvo
pripreme u sve{tenoj istoriji
Crkve vidimo u prvim vekovima
kada je preovladavala praksa
kr{tavanja odraslih, postojala je ozbiljna
priprema pred kr{tenje katihumena. 

Sa slobodom se mo`e re}i da ova
bogoslu`bena i molitvena priprema pored
duhovnog, ima i pedago{ki karakter jer
verne postupno uvodi u tajnu pokajanja i
podviga koja svoj vrhunac dobija u danima
Svete ~etrdesetnice. Kao {to jedan sportista
pre va`ne utakmice mora vredno da trenira
kako bi ostvario zadovoljavaju}i uspeh,
tako se i mi hri{}ani molitveno i duhovno
u ovim pripremnim nedeljama postepeno
pripremamo da zakora~imo u ~etrdesetod-
nevni put usrdne molitve i pokajanja

Trenutno smo u periodu kojem
sleduje po~etak Velikog posta, a nedelje u
kojima se sada nalazimo jesu pripremne
nedelje za Veliki post.

^etiri nedelje koje prethode Postu,
jesu: Nedelja o mitaru i fariseju, Nedelja o
bludnom sinu, Nedelja mesopusna i Nedelja
siropusna.

Pripremaju}i se za post i pokajan-
je, Crkva nam u prvu pripremnu nedelju,
primerom mitara i fariseja, govori o
smirenju kao pravom po~etku i osnovom

pokajanja i svakog dobrog dela, i o gor-
dosti kao glavnom izvoru greha, koji prlja
~oveka i udaljava ga od ljudi i od Boga,
zatvaraju}i sebe u grehovno stanje bi}a.
Smirenje, kao put ka obo`enju i duhovnom
uzrastanju, pokazao nam je Gospod Isus
Hrist, uzev{i na sebe palu ljudsku prirodu.

U Nedelju o bludnom sinu, od
~ije jevandjelske pri~e je i sama Nedelja
dobila naziv, Crkva nam pokazuje primer
neiscrpnog Bo`ijeg milosrdja prema svim
gre{nicima, koji se sa iskrenim kajanjem
obra}aju Bogu. Nikakav greh ne mo`e da
pokoleba ~ovekoljublje Bo`ije. Du{i koja se
pokaje i okrene se od greha, a pritom je
protkana nadom u Boga, Bo`ija blagodat
izlazi u susret raduju}i se i ukra{ava je i
proslavlja pomirenje sa njom, ma koliko
ona bila pre svog pokajanja puna greha.

Pokazuju}i nam u Nedelju o
mitaru i fariseju istinski po~etak pokajanja,
Crkva nam u Nedelju o bludnom sinu otkri-
va mo} pokajanja: iskrenim smirenjem i
pokajanjem mogu}e je opro{tenje svih gre-
hova. Po~etak istinskog pokajanja vidimo u
li~nosti carinika koji se iskreno moli i

ispoveda Bogu veruju}i u milosrdje Bo`ije,
dok u li~nosti bludnog sina vidimo plodove
istinskog pokajanja. Pokajav{i se za svoje
grehe sin je opet primljen u dom svog Oca
i vra}eno mu je svako dostojanstvo koje je
u gre{nom stanju svoje du{e izgubio.

Mesopusna nedelja posve}ena je

podse}anju na sveop{ti poslednji i Stra{ni
sud `ivih i mrtvih. To podse}anje je
neophodno zbog toga da se ljudi ne bi
predali grehu i prestali truditi za svoje

spasenje. Napominju}i o posled-
njem Sudu Hristovom, Crkva
zajedno sa tim ukazuje i pravi
smisao nade na milosrdje Bo`ije.
Bog je milosrdan ali je i
pravedan. U bogoslu`benim pes-
mama Gospod Isus Hristos nazi-
va se pravosudnim, a Sud
Njegov – pravednim i nepotku-
pljivim ispitivanjem. Moramo
preuzeti odgovornost za moralno
stanje svoje du{e, a Crkva je tu
da nas kroz bogoslu`enja ove
nedelje podseti na na{u ogre-
hovljenost.

Poslednja pripremna
nedelja za Svetu ~etrdesetnicu
naziva se siropusna. Te nedelje
upotrebljava se samo hrana od
sira i mle~ni proizvodi: mleko,
sir, maslac i jaja. Crkva ,
snishode}i na{oj nemo}i i
postepeno nas uvode}i u podvig
posta, ustanovila je da se u
poslednju pripremnu nedelju

pred Veliki post jede hrana od mle~nih
proizvoda, da bi postepeno, od mesa i
izobilnog hranjenja, pri{li postu. Nedelja
pred Veliki post u Triodu ima natpis: “U
nedelju siropusnu, izgnanje Adamovo.“
Tog dana slavi se se}anje na dogadjaj izg-
nanja praroditelja iz raja.

VVEELLIIKKII PPOOSSTT
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OVAN
Posao: Uticaji koji su
vas na neki na~in

sputavali i ometali tokom febru-
ara, sada prestaju. Kako bi sve
uspe{nije prevazi{li, tokom marta
gledajte ispred sebe, ne vra}ajte
se u pro{lost. Postepeno idete ka
potpunoj stabilnosti, napokon vla-
date svim de{avanjima. Stabilizuje
vam se finansijska situacija.

Ljubav: Ne`nost i
podr{ka koju dobijate od partnera
daje vam snagu za re{avanje bit-
nih `ivotnih problema. Neki od
vas uveliko prave planove o
zajedni~kom `ivotu. Dobar nas-
tavak pri~e o~ekujte u vezama u
kojima ste teritorijalno udaljeni od
voljene osobe. Novi po~etak sa
partnerom iz inostranstva i te
kako obe}ava. Mnogi od vas
tokom marta, ulaze u ljubavnu
pri~u, o kakvoj su oduvek sanjali.
Od 20. marta, ulazite u jedan od
uspe{nijih perioda tokom godine,
koji vam donosi bolje odnose sa
partnerom, ulazak u ne{to novo i
sre}no. Glavna tema }e vam biti
ljubav i ljubavni po~eci. Ovaj uti-
caj }e vas podr`avati i narednih
mesec dana. Budite aktivni.

Zdravlje: Zdravlje }e
vas odli~no slu`iti tokom marta.
Krajem meseca imajte mere u
svemu {to radite.

BIK
Posao: Upornost }e
vam se i te kako

isplatiti i uskoro doneti
potpunu stabilnost. Uticaj bi
mogao doneti novo radno mesto
ili dobitak posla. Sve se nenadano
de{ava. Ono {to vas je mu~ilo
tokom februara, dolazi na svoje
mesto u prvoj polovini marta.
Daje vam se druga {ansa. Nalazite
dobra re{enja, za obaveze koje jo{
niste izmirili. Mogu}a je podr{ka
i od strane starijih ~lanova
porodice.

Ljubav: Mart vam
donosi jasniju sliku u vezi stare
ljubavi. Mnogi od vas su mogli
do}i do pomirenja tokom februara
ali, da bi to uspelo, ni slu~ajno ne
biste smeli ponavljati stare gre{ke.
Najuspe{nija pomirenja ostvaru-
jete menjaju}i stare navike u
odnosima sa partnerom. Nova
ljubav bi mogla zameniti staru.
Prva polovina marta ukazuje na
ljubavi preko posla kojim se
bavite. Da li je to neko ko se
ponovo vratio u va{e poslovno
okru`enje ili obnova saradnje sa
starim poslovnim partnerom…
Sredinom meseca vas o~ekuje

bitna ljubav sa partnerom sa
kojim postoji zna~ajna razlika u
godinama ili se radi o vrlo
uspe{noj osobi. U tom periodu
}ete biti okrenuti ka stabilnim
partnerima. Zaobilazite sve one
koji vam na bilo koji na~in delu-
ju neodgovorno i povr{no, koje
interesuje samo provod i ni{ta
vi{e. Prijatelji }e odigrati bitnu
ulogu u drugom delu meseca.

Zdravlje: Po~etkom
meseca su mogu}e alergije, da bi
se sve stabilizovalo u drugom
delu meseca. Ipak, posetite lekara.

BLIZANCI
Posao: Koliko god
neprijatnosti ili

prepreka ste imali u proteklom
mesecu, mart vam donosi re{enja
i bolje promene. Ve} posle prve
nedelje marta ose}ate da vam
okolnosti idu na ruku. Ako ste u
februaru doneli pogre{nu odluku,
sada radite na ispravci. Sve vidite
jasnije i imate re{enje. Sredinom
meseca dolazi do potpune stabil-
nosti i dobrih rezultata. Na finan-
sijskom planu ste odli~no
podr`ani.

Ljubav: Od po~etka
marta sve ukazuje na pomirenja i
susrete sa biv{im ljubavima. U
vezi ili braku trebali bi biti
oprezniji. Ne obe}avajte ono {to
niste sigurni da mo`ete i da
ispunite. Simpatije, koje su ve}
krenule, idu uzlaznom putanjom.
Samo bi vi sami mogli pokvariti
odnose, ukoliko ve} sada krenete
sa izvesnim sputavanjima i
nametanjima svojih stavova, `elja
i potreba. Sa ovim partnerom, sve
je mogu}e prevazi}i uz dogovor i
manje prilagodjavanje. Osoba koja
je i dalje uporna i nalazi sve
na~ine kako da vas osvoji, sredi-
nom meseca bi u tome mogla i
uspeti. Mo`da vam se fizi~ki
mnogo ne dopada ili je stariji od
vas. Dajte sebi priliku, mogli bi
se pozitivno iznenaditi. Drugi deo
marta opisuje lepe ljubavne pri~e
sa partnerom koji `ivi u inos-
transtvu.

Zdravlje: Po~etkom
meseca ste skloni prehladama.
Ve}u stabilnost o~ekujte u dru-
gom delu marta.

RAK
Posao: Mart }e biti
vrlo zna~ajan za vas i

to na svim poljima
`ivota. Od 6. marta, Jupiter koji
boravi u va{em sazve`dju ve}
du`i period, kre}e direktno.
Ponovo ste u formi, vra}a vam se

optimizam i `elja za dobrim
promenama. ^ak i ako dodjete u
nepovoljnu situaciju, izazvanu
naglim promenama, nalazite sja-
jno re{enje. I novac vam je
naklonjeniji. Ve}i priliv novca
sti`e preko inostranstva.

Ljubav: Po~etkom
meseca budite oprezni ukoliko ste
u tajnoj vezi. Ulaskom u tajnu
vezu, sami }ete se razotkriti, po{to
vam osmeh ne}e silaziti sa lica.
Ako ne{to zna~ajno krijete od
partnera, takodje bi mogli biti
razotkriveni. Sve {to je u nekom
smislu tajno, za vas bi bilo vrlo
rizi~no. Uticaj koji vas na svoj
na~in upozorava na poraz, deluje
do sredine meseca. Ulazite u du`i
period kada biste mogli obnoviti
vezu sa ve} biv{im partnerom.
Ako budete verovali sebi, znali
{ta je dobro za vas, a {ta ne, svo-
jom uporno{}u i odano{}u,
dolazite do `eljenog pomirenja.
Bilo koji vid odbijanja od strane
biv{eg partnera prihvatite
ozbiljno. Malo se povucite, bi}e i
drugih povoljnih momenata u
narednom periodu.

Zdravlje: Jupiter koji
kre}e direktno, a boravi u va{em
sazve`dju, i te kako }e povoljno
uticati na va{e zdravlje.
Kontroli{ite apetit.

LAV
Posao: Prelazak
Jupitera u direktan

hod, po~etkom marta i
na vas }e izuzetno dobro delovati.
Dolazi do pozitivne transformaci-
je u va{em na~inu razmi{ljanja i
prihvatanja celokupne `ivotne
situacije. Potpuno ste spremni za
ve}e promene, vra}a vam se opti-
mizam i pokreta~ka energija. Do
sredine marta, preko novog ugov-
ora ili partnera, pristi`e novac.
Zatim dolazi vreme za kredite i
pozajmice.

Ljubav: Ve} od po~etka
marta, otvaraju vam se velika
vrata ljubavi. Mnogi od vas plani-
raju zajedni~ki `ivot. Ako ste tako
ne{to ve} planirali, a iz objek-
tivnih razloga odlagali dogadjaj,
ponovo se stvaraju uslovi za
ovako lepo ostvarenje. Mo`ete
o~ekivati svaku mogu}u ljubavnu
sre}u. Na svim mestima gde
volite da boravite mogli biste
upoznati pravu osobu, osobu koja
bi vas u pravom smislu preporodi-
la. Osim toga, jasnije razmi{ljate i
o biv{oj ljubavi. Mnogi od vas }e
izgubiti interesovanja za staru
ljubav, pojavljuje se neko nov, ko
vam u tome poma`e. I vi sami

ose}ate tu neku toplu i pozitivnu
energiju, koja vam najavljuje
mnogo bolje dane na ljubavnom
planu.

Zdravlje: Prati vas
dobro raspolo`enje. Ni{ta vam ne
pada te{ko. Vama vlada jaka
unutra{nja energija.

DEVICA
Posao: Napokon
izlazite iz op{teg

haosa koji vas je pratio
tokom pro{log meseca. Ve} posle
prve nedelje stvari se vra}aju na
pravo mesto. Ukoliko ste imali
ozbiljnijih kritika od strane {efa,
istina izlazi na videlo. Ovog
meseca vas o~ekuju ve}e nagrade
i trajni rezultati. Va{e strpljenje,
sada donosi veliku mentalnu
snagu i sigurnost. Sklonost
tro{enju na zadovoljstva, jo{ uvek
vas dr`i. Ima}ete {ta i da tro{ite,
samo imajte mere.

Ljubav: Po~etak marta
najavljuje jednu izuzetno lepu
ljubavnu pri~u. Opisana je emo-
tivna i strastvena osoba, koja ni{ta
ne prepu{ta slu~aju, direktno se
bori za vas. Do poznanstva dolazi
preko nekoga ili ne~ega. To su
bliske osobe oko nas, kao i kon-
takti preko dru{tvenih veza, puto-
vanja. Ne insistirajte uporno na
onome {to partner trenutno odbija.
Popu{ta tenzija sa emotivnim part-
nerom sa kojim ste i poslovno
povezani. Mars je ina~e povoljan
za sve emotivne kontakte koji se
de{avanju na poslu. Osim toga,
mart pri~a i o biv{im ljubavima,
pomirenjima, stabilizaciji emo-
tivnog `ivota. Data vam je druga
{ansa.

Zdravlje: Dobro zdravl-
je, zadovoljstvo i vitalnost. Jedino
bi mogao da vas mu~i apetit.

VAGA
Posao: Uspe{no
obnavljate neke

poslovne kontakte,
dogovore. Sve ono {to ste u
prethodnom mesecu na neki na~in
nehotice propustili, pogre{ili…
sada imate priliku da ispravite.
Mart }ete pamtiti po dobrim
rezultatima i sjajnim promenama
na bolje. Sve ono {to vas je bloki-
ralo, nestaje. Sebe i svoje ciljeve
stavljate u prvi plan. I novac vam
se pokre}e, lak{e dolazite do
njega.

Ljubav: Pomirenja do
kojih je do{lo tokom februara,
imaju velike mogu}nosti opstanka.
Da bi sve bilo lak{e i uspe{nije,
ne dozvolite nikome iz va{e

blizine da uti~e na odluku koju
ste ve} doneli. Vi sami dobro
znate {ta je va{a sre}a. U prvoj
nedelji marta Venera ulazi u va{e
astrolo{ko polje ljubavi i najavlju-
je lepa ljubavna de{avanja,
mogu}nost pobolj{anja odnosa sa
voljenom osobom. Kakav }e biti
nastavak pri~e, zavisi isklju~ivo
od vas samih. Svako preterivanje
u o~ekivanjima od partnera,
moglo bi vam doneti ozbiljnije
nesuglasice, pa i raskide.
Odmerenost i realno sagledavanje
trenutnih de{avanja, kao i
de{avanja u `ivotu va{eg partnera,
moglo bi samo da u~vrsti va{
odnos. Ljubomora bi i te kako
mogla udaljiti va{eg partnera.

Zdravlje: Ve} ste u{li u
jedan vrlo stabilan period. Vi{e
pa`nje posve}ujete sebi i svom
zdravlju.

[KORPIJA
Posao: Svaka
upornost vam donosi

povoljne rezultate ve}
po~etkom marta. Kroz zadovoljst-
vo i dru`enja van radnog mesta,
sa saradnicima, pripremate dobar
teren za ve}e poduhvate. U jed-
nom momentu }ete biti primorani
da promenite trenutne planove u
korist budu}ih de{avanja. Vama
va`na osoba, vra}a se u poslovno
okru`enje. Pratite intuiciju, ne
idite na nesigurna ulaganja, ako
`elite da stabilizujete finansije.

Ljubav: Iskustva kroz
koja ste pro{li i razo~arali se, sig-
urno vi{e ne}ete ponoviti. Jasno
vam je {ta `elite, kakav odnos sa
partnerom, {ta vam prija, a {ta
ne… kakav tip partnera bi vam
najvi{e odgovarao u ovom perio-
du. To }e vam pomo}i da ost-
varite svoje ljubavne ciljeve.
Taman kada pomislite da nemate
sre}e u ljubavi, ne{to dobro }e
vam se dogoditi. Dogodi}e vam
se ljubav kakvu ste pri`eljkivali.

Zdravlje: Manja
zdravstvena nestabilnost i
osetljivost napu{ta vas u drugom
delu meseca. Tada vam se vra}a
vitalnost.

STRELAC
Posao: Mart je povol-
jan za po~etak pri-

vatnog biznisa ili nekog
drugog vida poslovnih aktivnosti
koje bi obavljali iz svog doma.
O~ekuje vas odlazak na slu`beni
put ili teren, mo`da seminar.
Dolazite u nove poslovne kontak-
te, {to }e kod vas probuditi nove
ideje, kroz informacije do kojih

HOROSKOP  ZA  MART  2021.



27Mart 2021. Pomeni
dolazite. Sami se mnogo bolje ose}ate, vla-
date situacijom. Mnogi od vas planiraju
kupovinu automobila. Bolja finansijska
situacija.

Ljubav: Neplanirane okolnosti
vas tokom marta spajaju sa biv{im part-
nerom. Do susreta bi moglo do}i na mestu
na kom ste to najmanje o~ekivali. Kako
mart odmi~e, tako }e situacija biti toplija.
Svaki kontakt sa starim zajedni~kim pri-
jateljima, povoljno }e uticati na pomirenje.
Vama bitna osoba vra}a se ponovo u va{
`ivot. Ako je to drag prijatelj, budite sig-
urni da }ete preko njega upoznati vrlo
interesantnu osobu. Druga polovina marta
bi}e vrlo burna. Tada }ete i sami imati
ve}u potrebu za izlascima, u cilju novog
poznanstva. Uglavnom dolazi do naglih i
brzih ulazaka u novu vezu. Tu su i ljubavi
na prvi pogled. Ljubav sa zauzetim part-
nerom, kao i razvedenim.

Zdravlje: Dobro zdravlje tokom
prve polovine marta mogla bi ugroziti
prehlada. Posetite doktora, ne uzimajte ter-
apiju na svoju ruku.

JARAC
Posao: Po~etkom marta bi tre-
bali da dovr{ite ono {to ste

ve} zapo~eli tokom februara.
Lak{e }ete se dogovoriti sa svojim pret-
postavljenim. Ako budete ~ekali, krajem
meseca bi mogli do}i u nepovoljnu
situaciju, mo`da propustiti {ansu, koja
vam se ne}e ponovo pru`iti. Savet odanog
prijatelja, olak{ao bi vam mnogo toga oko
~ega se dvoumite. Mart je kao stvoren za
novac i dobitke.

Ljubav: Po~etak marta vam mo`e
doneti jednu sjajnu ljubav. Veza u kojoj se
nalazite, u ovom periodu bi mogla biti
problemati~na, ako uporno poku{avate da
od partnera dobijete ono {to on nije u
mogu}nosti. Ovde je strpljenje jedini lek.
Kroz vreme i bez pritisaka, imali biste vi{e
sre}e. Sredinom marta su aktuelna pomiren-
ja, susreti sa starim simpatijama i partneri-
ma. Ne nadajte se pomirenju pri prvom
susretu. Pristupite toplo, prijateljski i
o~ekujte zna~ajno pobolj{anje u odnosima,
koje vodi ka kona~nom pomirenju. Bliski
prijatelji bi mogli biti ti koji }e vam u
ovom momentu biti velika podr{ka.
Odlazak u ve}e dru{tvo ili na ne~ije slavl-
je pokre}e novu ljubav. Kako mart odmi~e,
ljubav vam je naklonjenija, bez obzira da li
ste slobodni, u vezi ili braku.

Zdravlje: Promenljivog ste
zdravlja. Osetljivi su vam disajni organi.

VODOLIJA
Posao: Po~etkom marta opet
ulazite u jedan od boljih peri-

oda na poslovnom planu. Imali
ste dovoljno vremena da sagledate u ~emu
ste uspe{ni i sposobni da iznesete do
kraja. Uticaj vas sna`no podr`ava do juna.
Ukoliko je do{lo do nekih promena na
poslu, prilagodjavate se u narednim
mesecima. Astrolo{ko polje finansija,
mnogo toga obe}ava i to kroz redovan
posao. Dobitak zaposlenja ukoliko ga
tra`ite.

Ljubav: Ne biste trebali po{to
poto da odr`avate toksi~ne ljubavne
odnosi koji vam donose patnju. Samo bi
sebe jo{ vi{e iscrpeli, a ni{ta ne biste
mogli da pobolj{ate. Vreme je za
promene, koje mnogo vi{e obe}avaju.
Po~etkom marta, u va{e sazve`dje ulazi
Venera i tu }e boraviti narednih mesec
dana. Ova promena na nebu, najavljuje
povoljan period za ljubavna ostvarenja,
nove po~etke, vreme kada se vi{e
okre}ete sebi i onome {to vam pri~inja-
va zadovoljstvo. Drugi deo meseca,
najavljuje romanti~ne ljubav.

Zdravlje: Upravo ulazite u
period koji vam donosi svaki vid opo-
ravka. Vra}a vam se jaka energija i
optimizam.

RIBE
Posao: Ozbiljnije se
posve}ujete sebi i svojim

potrebama, `eljama. Sve ono {to
vam iz prvog poku{aja kre}e od ruke, zna-
jte da je prava stvar za vas. Svaki posao
koji obavljate iz zadovoljstva, ili sa ljudi-
ma koji su vam dragi omogu}ava najve}a
ostvarenja. Vra}aju vam se bolji dani na
finansijskom planu.

Ljubav: Sre}a vam se vra}a na
velika vrata. Vra}aju vam se sretne okol-
nosti, a problemi koji su vas mu~ili ve}
nekoliko meseci, napu{taju vas. Prva nedel-
ja marta, omogu}ava pomirenje sa part-
nerom sa kojim ste bili razdvojeni du`i
period. 

Partner iz inostranstva trenutno
igra glavnu ulogu u va{em `ivotu. Mnogi
od vas ovog meseca pokre}u planove o
zajedni~kom `ivotu. Slobodni pripadnici
ovog sazve`dja, mogu o~ekivati udvaranja
sa svih strana.

Zdravlje: Sunce u va{em
sazve`dju donosi vam dobro zdravlje. A
sami vi{e obra}ate pa`nju na reakcije u
organizmu.

www.serbianmirror.com
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Nenad Cvetkovi}
1969. - 1999.

Mili moj sine,
Ni vreme, ni godine nisu ubla`ile bol za tobom. Bio si moja prva radost,
moja sre}a, moja uzdanica...
Tvoj mio pogled, tvoju iskrenost i tvoju ~istu du{u `ali}u dok sam `iva.
Ostala je bol i tuga, ostala je rana neprebolna, ostale su slike mili moj
sine. 
Zauvek nesre}na majka Koviqka, o~uh Mi}a, sestra Jasmina sa porodicom,
tetka Mirjana, brat od tetke Mi}a, mnogobrojna rodbina iz Vrwa~ke Bawe,
Floride, Kanade i ^ikaga. Kumovi i kom{ije.

Neopozivo naru~ujem objavljivanje malog oglasa u listu “Ogledalo” i to
po ceni od $20 dolara bez slike ($30 sa slikom ili $40 u koloru sa slikom).

Tekst va{eg oglasa mo`ete poslati mailom ili na na{u adresu:
Ogledalo - Serbian Mirror. Inc

P O BOX 13472 CHICAGO IL 60613 

POSLOVI /PRODAJA / ZAMENA / 
IZNAMLJIVANJE / POZNANSTVA / RAZNO

DO 80 SLOVNIH ZNAKOVASVAKOG MESECA

SA NAMA ]ETE LAK[E DO]I DO @ELJENOG CILJA
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Sarma je omiljeno srpsko
tradicionalno jelo, bez kojeg
se ne mo`e zamisliti ni

jedna trpeza, naro~ito za vreme
praznika. Iako je sarma u osnovi
tursko jelo koje je u{lo u na{u
kuhinju tokom 15-16 veka, neka
istra`ivanja su pokazala da su
sarmu izmislili Bugari, a ime je
dobila po turskoj re~i SARMAK,
{to zna~i zarolati.

Kada je u pitanju aut-
enti~nost ovog jela na{a kuhinja je
sarmu poprili~no modifikovala.
Dok se kod Turaka dolma ({to na
turskom zna~i punjenje), odnosno
sarma uvija u list vinove loze, kod
nas preovladava list kiselog kupusa
koji nam dolazi iz centralne

Evrope, ta~nije iz Strasburga.
Sarma ili dolma

podrazumeva dve osnovne stvari:
punjenje (mo`e biti sa mesom ili
samo biljnog porekla kao {to je
pirina~, paprika, paradjz...) i
omota~ (list neke biljke kao {to je
kiseli kupus, zelje ili list vinove
loze, koji se puni nadevom i zavi-
je se).

S obzirom da je osnovni
sastojak za pripremu sarme kiseli
kupus, ne treba zaboraviti da je
ovo nisko kalori~no i nutritivno
bogato povr}e, koje sadr`i velike
koli~ine vitamina C, A i K. Kiseli
kupus je takodje prirodno bogat
probioticima, kojih u sve`em
kupusu nema, pa pogoduje probavi
i ja~a imuni sistem. Postoji neko-
liko zanimljivih istorijskih podata-
ka o kiselom kupusu. U Evropu su
ga u svojim torbama doneli Tatari
(D`ingis-kan) i to ba{ u ovom
obliku u kojem ga mi koristimo za
sarmu. ^uveni moreplovac James
Cook bio je prvi ~ovek koji je

svoje brodove obskrbio sa hranom
bogatom vitaminom C, tako {to je
na put nosio ~ak 60 ba~vi kiselog
kupusa, koji za razliku od drugog
vo}a i povr}a, nije bio brzo
kvarljiv.

Energetska vrednost u
100gr klasi~ne sarme iznosi oko
130 kalorija (mleveno meso, kiseli
kupus, beli pirina~, luk…) Ako se
konzumira sa prilogom, a naje{}e
je to pire krompir, sarma kao
obrok mo`e imati veliku energet-
sku vrednost ~ak i do 700 kalori-
ja.

Osim klasi~ne sarme
kakvu su pripremale na{e bake,
danas postoji niz varijacija od
zamene pirin~a nekom drugom
`itaricom, kori{}enje `ivinskog
mesa kao {to je }uretina, dodavan-
je raznog povr}a poput pe~uraka ili
tikvica (vegetarijanska varijanta).

Sarma je danas raspros-
tranjena po celom Balkanu, ali i
jugozapadnoj Aziji. Nazivaju je
raznim imenima, dolma u Turskoj,

holubky u
^ e { k o j ,
golabak u
Poljskoj, sar-
male u
Rumuniji, gol-
ubtsi u Rusiji
ili kohlrouladen u Nema~koj. Sve
su to jela koja se prave od kiselog
kupusa i jako li~e na na{u sarmu.

Recept:
800 g mlevenog mesa

(pola svinjskog, pola june}eg)
1 ve}a glavica kiselog

kupusa
300g suve slanine
300g suvih rebaraca
2-3 glavice crnog luka
3-4 ~ena belog luka
1 {argarepa
100g pirin~a
1 ka{i~ica crvene parike
Lovorov list, persun, so,

biber po ukusu
Priprema:
Odvojiti listove i ise}i

koren na listu da ne bi ostali `ilavi

i debeli. Luk sitno iseckati i
propr`iti na malo ulja da dobije
zlatkastu boju. Dodati beli luk i
{argarepu koje smo takodje sitno
iseckali na kockice i jo{ malo
propr`ili. Polako dodajemo
mleveno meso i nastavljamo din-
stati na laganoj vatri da se sjedine
i upr`e namirnice. Kada je nadev
gotov dodati pirina~ i za~ine
(crvenu papriku, per{un, so, biber,
lovorov list itd). Dobro sve
prome{ati. Dno posude oblo`iti
slaninicom, poredjati sarme, dodati
suva rebarca isecena na manje
delove i nalijte vodom.

Sarmu prekriti listovima
kupusa i kuvati na tihoj vatri
2,5-3h. Skuvanu sarmu mo`ete
slu`iti uz pire krompir kao prilog.

Kulinarstvo Maje Radovi}

Maja Radovi}

Sa Prof. Dr sci. med. Svetlanom
Apostolovi}, specijalistom interne med-
icine – kardiologom, iz Klinike za kar-

diologiju KC Ni{, razgovaramo zbog ~ega je
povi{en holesterol opasan, zbog ~ega se javl-
jaju bolesti srca i krvnih sudova i da li ih je
mogu}e spre~iti.

Lo{ holesterol (LDL) predstavlja
najva`niji faktor rizika za razvoj
ateroskleroze. Bolest krvnih sudova nastaje
upravo zbog talo`enja lo{eg (LDL) holestero-
la i kalcijuma, dolazi do stvaranje krvnog
ugru{ka unutar krvnog suda ili srca, koji
delimi~no ili potpuno blokira protok krvi.
Kao posledica mogu se javiti sr~ani ili
mo`dani udar.

Pored nivoa holesterola u krvi, nalaz
kalcifikata u zidovima koronarnih arterija pred-
stavlja lo{ prognosti~ki znak. [to je vi{e kalci-
fikata, smanjuje se elasti~nost arterijskih krvnih
sudova i pove}ava mogu}nost smrtnog ishoda
od ne`eljenih kardiovaskularnih dogadjaja.

[ta se preporu~uje ovakvim paci-
jentima?

Prva mera u le~enju je promena
stila `ivota, koja podrazumeva zdravu ishranu
i adekvatnu fizi~ku aktivnost. U zavisnosti od
stepena rizika odredjuju se vrednosti LDL
holesterola, koje treba posti}i tokom le~enja.
Novi Evropski vodi~i su preporu~ili stro`e
ciljne vrednosti u odnosu na ranije preporuke,
a ono {to je svima zajedni~ko za nivo LDL
holesterola ,,{to ni`e, to bolje,,

Pacijenatima koji nisu imali infarkt,
mo`dani udar ili intervencije na koronarnim

arterijama i nemaju dokazane aterosklerotkse
promene na perifernim krvnim sudovima
neophodno je proceniti rizik za nastanak kar-
diovaskularnih oblesti. U procenu rizika ulaze
informacije o tome koliko godina pacijent

ima, kolike su mu vrednosti ukupnog holes-
terola, kolika mu je visina krvnog pritiska i
da li je pu{a~ ili ne. Ako se proceni da je
desetogodi{nji rizik za nastanak kardiovasku-
larnih bolesti iznad 5 %, zapo~inje se terapi-
ja statinima.

Da li je istina da se kada se jad-
nom zapo~ne sa statinima oni koriste

do`ivotno?
Statini su prvi terapijski izbor u

le~enju povi{enog holesterola kod pacijenata sa
povi{enim rizikom da do`ive ne`eljeni kardio-
vaskularni dogadjaj. Le~enje jeste dugotrajno,

u odredjenim slu~aje-
vima i do`ivotno,
zbog toga je vrlo
bitno odrediti kada je
zaista neophodna pri-
mena statina, kako bi
se izbeglo nepotrebno
izlaganje eventualnim
ne`eljenim efektima
ove grupe lekova, ali
i mogu}nosti interak-
cije sa drugim lekovi-
ma.

Kod osoba
koje imaju povi{en
nivo holesterola u
krvi ali im je rizik za
nastanak kardio-
vaskularnih bolesti
ispod 5 %, sni`enje
holesterola mo`emo
posti}i i primenom

dijetetskih suplemenata.
Monakolin K je supstanca za koju

je dokazano da smanjuje nivo holesterola i
triglicerida u krvi. Dobija se iz ekstrakta
crvenog pirin~a i smatra se alternativnim
izborom za pove}an nivo masno}a u krvi.
Rezultati mnogobrojnih ispitivanja su pokaza-
li da monakolin K zna~ajno sni`ava nivo

holesterola nakon 8 nedelja primene. Sni`enje
holesterola je sli~no onom koje se bele`i sa
pojedinim predstavnicima statina i zna~ajno
ve}e nego u kontrolnoj grupi, koja nije koris-
tila ove preparate. Rezultati pokazuju proce-
nat sni`enja holesterola LDL za 27,7%,
ukupnog holesterola za 21,5%, triglicerida za
15,8% i apolipoprotein B (apo-B) za 26%.

Ovakva istra`ivanja daju samopouz-
danje lekarima za preporuku i pacijentima za
upotrebu ekstrakta crvenog pirin~a, u cilju
alternativnog sni`avanja holesterola umesto
konvencionalnijih terapija statinom. Va`no je
napomenuti da se ekstrat crvenog pirin~a i
preparati koji sadr`e Monakolin K ne koriste
istovremeno sa statinima.

Pored povi{enog nivoa holesterola
u krvi, kalcifikacija krvnih sudova takodje
predstavlja lo{ prognosti~ki znak. Ona sman-
juje elasti~nost krvnih sudova i pove}ava
mogu}nost za nastanak sr~anog ili
mo`danog udara zbog  ~ega joj se mora
posvetiti podjednaka pa`nja.

Studije su pokazale da je vitamin
K2-MK7 neophodan za aktivaciju odredjene
vrste proteina koji spre~avaju talo`enje kalci-
juma u zidovima krvnog suda. U velikoj
studiji na 4807 ispitanika, tokom 7 godina
pra}enja, pokazano je da unos vitamina K2
MK7, u adekvatnoj koncentraciji, dovodi do
smanjenja talo`enja kalcijuma u aorti i
koronarnim arterijama. Ovi nalazi ukazuju da
bi adekvatan unos vitamina K2 MK7 mogao
biti va`na pomo} kod koronarne bolesti srca.

Izvor: Ko dren

SARMA

Zdravlje

LOŠ HHOLESTEROL-TTIHI UUBICA KKRVNIH SSUDOVA
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Potrebne dve osobe za rad u Sandy’s Bakery & Deli.
Jedna prodava~ica - prodavac, kao i pomo}nik za rad u

kuhinji.
Plata po dogovoru.
Pozovite Slavu na tel: 773.306.9666

***
TRA@IM POSAO 

*
Ozbiljna `enska osoba tra`i posao. ^uvala bi na{u decu po
potrebi sem nedelje I ponedeljka. Iskusna baka sa 4 unu~eta.
Prvenstvo imaju porodice koje `ive u Elmhurst I okolini.
Pla}anje po dogovoru. Zainteresovani mogu pisati na email –
mitemadi4@gmail.com.

OGLASI VEZANI  ZA POSAO

^estitke -Poezija

www.serbianmirror.com

Dragom Predragu 
Popovi}u - Popu

Sre}an rodjendan, 
puno zdravlja, sre}e i

radosti od srca su po`eleli
Mika, Slavica sa 

redakcijom i mnogobrojni
prijatelji.

Sre}an ro|endan,
dug `ivot pun zdravlja
sre}e i radosti  
Aniti Kosti} Niketi}
`eli redakcija Ogledala

Vladan @ivkovi} 

NE  KUKAJ  MATI

Pozdravlja te ~edo, dušom što je ~ista

postala kroz celiv razapetog Hrista

mu~eni~e moj, raspinjan i ti si

ali kao Isus, ni ti umro nisi.

Varaju se svi, jer spazili nisu

sa andjelima kada u aprilu ode

i kako te oni na rajskome putu

medj' ve~ito cve`e ozarenog vode.

A ti nestašan, smeješ se i zvoniš

u srebrno zvonce krupne tvoje o~i

k'o da kore majku crnu posred no}i

,,kod Boga sam majko, zašto suze roniš".

I ne kukaj mati, pogledaj sa zvezda

trepti ti u susret jedna svetlost meka

tvoj pti} je samo letnuo iz gnezda

i javlja ti mesto gde }e da te ~eka.

Srbija januara  2021.

Radovan Pejovi}

SKRIVENE USPOMENE

Drveni sanduk okovan bakrom
Tavana pau~inom skriven,

Uspomene, tajne ~uva davne,
^eka da bude otvoren, umiven.

Zaboravljen, bez nade u tami
Mnoge decenije prolaze,

Samo miševi ponekad ciknu,
Ali stanari ovde ne dolaze.

Najzad, klju~ pokrenu bravu,
^ovek otvori sanduk polako

Pusti da uspomene, tajne krenu…
Da li }e biti zadovoljan svako?

Bezvredni novac, dokumenti,
Pisma, slike, ven~anica, šešir
Stvari što suze radosti mame,

Dok neke prave u grudima nemir.

Umiven sanduk opet na tavanu,
U njega stvari vra}ene behu,
Al’ tajne I uspomene ostaše

Jedne bol dadoše, druge utehu.
^ikago, januara 2021

Bel Canto Music Academy
Presti`na Muzi~ka akademija Bel Canto,

locirana u Burr Ridge, odr`ava profesionalne 
individualne i grupne ~asove muzike za decu i odrasle 

kao i decu sa posebnim potrebama.
25 godina profesionalnog muzi~kog obrazovanja i 
iskustva su garancija uspeha njihovih studenata.

Renomirani profesori ove akademije daju ~asove na nekoliko 
instrumenata: klavir, gitara,violina, violon~elo, flauta, bubnjevi. 

^asove pevanja i vi{e od toga.
Za vi{e informacija kontaktirajte :

Bel Canto Music Academy
mobile: +1 (630) 581-5106

e-mail: info@belcantomusicacademy.com
website: www.belcantomusicacademy.com

Direktor muzi~ke akademije operska diva - Sladjana Sari}
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Za Ogledalo specijalno skandinavke radi Jovan Novakovi}

U~iteljica:

- Perice, postavi}u ti samo

jedno pitanje, ali odgovor mora

biti brz!

- Dobro, spreman sam.

- Koliko je 16 puta 4?

- Brz!

-Htela sam ja odmah da

odem od tvog dede.

-[ta te je spre~ilo, baba?

-Sneg. Posle zatrudnela. Pa

troje dece. Posle se ne{to

razboleo, pa nam se sin `enio,

pa za njim i drugi, posle nam

podigao zajedni~ki spomenik i

eto ti.

***

Ja se ne bojim korone.

Imam toliko kredita da bi me

ovi iz banke o`ivljavali.

***

Fata:

- Mujo, {to mi ovo u{i

zvone?

Mujo:

- Ne javljaj se, mo`da je

mo`dani!

VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII -VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII -  VVIICCEEVVII 
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SAVA RAKO^EVI]

PESME

GOVOR ZZVEZDA
Govor Zvezda u tami

dozreva

Tama od pokreta

deli svet.

Budjenje ~eka

i traje.

U zakonu kruga dubi crte`.

Po zemlji

{to visi o koncu.

VETAR
Ukleti vetre

U stalnom bekstvu od vremena

Trazi{ li po~inak ili zaborav

Smirenje svog praznog srca

Ili `udi{ da umre{ u visinama

Gde si osudjen da ve~no

Oblikuje{ svoju samo}u.

Vetre bez poroda

[ta bi sve dao

Kad bi mogao umreti.

GAVRAN
U blatu pro`dire{ ostatke

Pogubljenih u bitkama

Od tvog glasa strah raste

Tvoja je senka nad svim vojskama.

Crna ptico

Prele}e{ iz drugog doba

Hrane te mrtvi

Kaznom nikad sita

Koje je to vreme

Kada }e{ biti ~ovek

[TA JJE TTRE]E
U raju

Andjeli skupljaju jabuke

{to polako trule

U paklu

Krik spaljenih ve{tica

smenjuje stra`e

Raj i pakao

[ta je tre}e.
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Biznis
SRPSKI FILMSKI FESTIVAL ^IKAGO

Po{tovani ljubitelji filma,
S obzirom na i dalje nestabilnu situaciju 

zbog kovida 19
prinudjeni smo da Srpski filmski festival ^ikago pomerimo

za kraj godine, to jest prvi vikend u decembru, 
kada se redovno odr`avao.

Pose}enost je uvek velika i zato `elimo da se 
festival odr`i u potpuno sigurnim i bezbednim uslovima 

za sve posetioce i goste festivala.

A do tada nam ostajte u zdravlju!
Odbor Srpskog filmskog festivala ^ikago.
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